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Pinngortitamut Avatangiisinut tnatsisinillu Atuutsitsinermut Naalakkersuisoq 

Naalakkersuisoq for Natur, Miljø og Justitsområdet 
GOVERNMENT OF GREENLAND 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer 
-IRer 

Svar vedr. spørgsmål til Naalakkersuisut vedr. FFl 2016 + Ændringsforslag til 
2. behandling af FFl2016 

15. Aktivitetsområde 73 - 77 Naalakkersuisoq for Natur, Miljø og Justits
området 

15.1 Hovedkonto 73.94.02 Nukissiorfiit 
a) Fastholder Naalakkersuisut at Nukissiorfiit først fra 2019 skal klare sig 

uden direkte tilskud fra Landskassen og gør Naalakkersuisut sig nogle 
overvejelser omkring en fremtidig ny tarif struktur? 

Svar: Naalakkersuisut lægger ikke op til ændringer i forhold til beslutningen 
om gradvist at udfase tilskuddet til Nukissiorfiit, så det i 2019 er fuldt ud
faset. 

Naalakkersuisut arbejder for, at der indføres priser på el, vand og varme 
baseret på solidaritet og retfærdighed, jf. koalitionsaftalen. Der pågår et 
analysearbejde på administrativt plan, som skallede frem til en revision 
af energipriserne. 

b) Hvordan ser situationen ud for de forskellige bygder, og hvilke tiltag kan 
forventes i nær fremtid? 

Svar: Særligt på vandområdet vil forskellen mellem produktionspris og salgs
pris stige yderligere, da der er planlagt flere lovmæssigt betingede reno
veringsopgaver i bygderne for at sikre drikkevandskvaliteten. Medføl
gende øges krydssubsidieringen mellem forskellige produkter såsom fra 
varmesalg til vandproduktionen. 

c) Har det nuværende N aalakkersuisut planer om at omdanne Nukissiorfiit 
til et aktieselskab? 

Svar: Der arbejdes for nærværende ikke på at omdanne Nukissiorfiit til et ak
tieselskab. 

15.2 
a) 

Hovedkonto 73.94.03 Nukissiorfiit, gadebelysning 
I forbindelse med behandlingen af FFL 2015 oplyste Naalakkersuisut, at 
der desværre ikke kunne gives konkret tidspunkt på, hvornår midlerne fra 
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nærværende hovedkonto kunne overføres til kommunerne. Naalakkersui
sut oplyste desuden, at en overdragelse af ansvaret til kommunerne af
hang af forhandlinger mellem kommuner og Selvstyret. Udvalget ønsker 
at få oplyst, om de nævnte forhandlinger er igangsat? 

Svar: Der er ikke på nuværende tidspunkt aktive forhandlinger mellem Selvsty
ret og kommunerne om overdragelse af ansvaret for og midlerne til gade
belysning til kommunerne. 

15.3 Hovedkonto 73.94.04 Nukissiorfiit, renter 
a) Der betales aktuelt 6 % p.a. i nominel rente. Er denne aktuelle rentesats 

fastsat ud fra den gældende markedsrente? 

Svar: Rentesatsen på 6 % har gennem flere år været den gældende sats. På bag
grund af den nuværende lave markedsrente påtænker Naalakkersuisut at 
tage initiativ til, at rentesats en for nye lån til Nukissiorfiit fra 2016 opta
ges til en rente på 3 %, der vil være gældende for de kommende år. Der 
henvises i øvrigt til besvarelsen af spørgsmål 6.5. 

b) Er den anvendte 20 årige løbetid for lånene udtryk for den mest økono
misk fordelagtige for Landskassen? 

Svar: Lån med en forholdsvis lang løbetid anses for at være økonomisk hen
sigtsmæssigt i dette tilfælde, da det giver en udjævning af de årlige afdrag 
for den samlede låneportefølje for Nukissiorfiit. 

c) Hvilke økonomiske fordele og ulemper vil der være for Landskassen, så
fremt Nukissiorfiit selv forestod låneoptagning? 

Svar: 

15.4 
a) 

Såfremt Nukissiorfiit selv forestod låneoptagning, måtte de forventes at 
skulle optage lån til en højere rente, end Selvstyret har mulighed for. 
Derved vil det grønlandske samfund samlet set blive påført en merudgift. 
Alternativ finansiering kan desuden indebære visse risici for Nukissiorfiit 
og dermed samfundet. Fordelen ved at lade Nukissiorfiit forestå låneop
tagning kunne være, at Landskassens likviditet bliver forbedret på kort 
sigt. På længere sigt vil denne fordel dog forsvinde, da man i sagens natur 
ikke vil modtage afdrag fra Nukissiorfiit. 

Hovedkonto 73.95.02 Vandkraft forundersøgelser 
I forbindelse med behandlingen af FFL2015, oplyste Naalakkersuisut, at 
der i 2015 forventes påbegyndt en kortlægning af mulighederne for små 
by- og bygdenære potentialer til forsyning med vandkraft. Hvilke projek
ter/områder er i kikkerten indenfor de kommende år? Hvilke planer har 
Naalakkersuisut for etablering af enten vandkraftværker eller anden ved
varende energi i bygder? 
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Svar: Der er påbegyndt et samarbejde med ASIAQ om kortlægning og over
slagsberegning af vandkraftpotentialer i følgende by og bygder: Qassiar
suk (Kommune Kujalleq), Arsuk, Qeqertarsuatsiaat, Ittoqqortoormiit 
(Kommuneqarfik Serrnersooq) og Atammik (Qeqqata Kommunia). Un
dersøgelserne forventes afsluttet i foråret 2016. 

b) Der anmodes om en status på aktuelle og kommende vandkraftundersø
gelser. 

Svar: Udvidelsen af Qorlortorsuaq Vandkraftværk forventes påbegyndt i som
meren 2016, forudsat de bevillingsmæssige forhold falder på plads. Ende
lig licitation forventes ultimo januar 2016. 

Et dispositionsforslag for udvidelsen af vandkraftpotentialet i Tasiilaq 
forventes færdig ultimo 2015. Forudsat en positiv business case forventes 
der opstart af byggeriet tidligst sommeren 2017. 

c) Såfremt brændstofPriserne sættes op med eksempelvist 0,5 kr./L som en 
særlig miljøafgift målrettet miljø- og klimatiltag vil det så påvirke renta
bilitetsberegningerne i vandkraftundersøgelserne? 

Svar: Enhver stigning i olieprisen medfører en bedre rentabilitet ved etablering 
af fremtidige vandkraftværker. 

d) Hvordan ser Naalakkersuisuts plan ud for et evt. vandkraftværk, der kan 
forsyne Aasiaat og Qasigiannguit med energi? 

Svar: 

15.5 
a) 

Svar: 

Naalakkersuisut vurderer, at det på nuværende tidspunkt ikke er sam
fundsøkonomisk attraktivt at etablere et vandkraftværk til forsyning af 
Aasiaat og Qasigiannguit. Denne vurdering beror på forundersøgelser, 
som viser, at der vil være høje anlægsudgifter samt begrænsede afsæt
ningsmuligheder forbundet med en etablering af et vandkraftværk mellem 
Aasiaat og Qasigiannguit. 

Hovedkonto 73.95.03 Energistatistik og emissionsopgørelser 
Ser Naalakkersuisut udledning afNOx som et problem i de Grønlandske 
værker, og hvad gør Naalakkersuisut for at reducere NOx udledningen til 
minimum? 

NOx er en forsurende gas, som i Grønland hovedsageligt udledes i for
bindelse med afbrænding affossile brændsler. Udledningen opgøres år
ligt af Grønlands Statistik. 

Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdet regulerer særligt foru
renende virksomheders udledninger via miljøgodkendelser jf. Inatsisartut
lov nr. 9 af 22. november 2011 om beskyttelse af miljøet, kap. 5. Desu
den er der selvstændig regulering af mineselskaber, som reguleres efter 
godkendelser og tilladelser udstedet med hjemmel i Inatsisartutlov nr. 7 3/8 



af 7. december 2009 med efterfølgende ændringer samt bedste internatio
nale praksis i form afbl.a. EU-direktiver vedrørende emissioner. 

15.6 Hovedkonto 73.95.04 Udviklingsprojekter indenfor vedvarende energI, 
energieffektiviseringer og klima. 

a) Har Naalakkersuisut planer om at opdatere "Redegørelse for virkemidler 
til reduktion af udledning af drivhusgasser 2008-2012"? Hvis nej, mener 
Naalakkersuisut at redegørelsen er fuldt ud dækkende og uden problemer 
kan anvendes i fmanslovsperioden? Mener Naalakkersuisut at udledning 
fra den havgående trafik er tilstrækkeligt belyst i redegørelsen? Hvordan 
har bevillingen været brugt de sidste tre år? 

Svar: Naalakkersuisut har ikke umiddelbare planer om at opdatere "Redegørel
se for virkemidler til reduktion af udledning af drivhusgasser 2008-
2012". Naalakkersuisut opdaterer løbende sit oplysningsgrundlag om mu
lige tiltag indenfor energi, energieffektiviseringer og reduktion af driv
husgasser. Dette sker bl.a. igennem viden opsamlet i de støttede udvik
lingsproj ekter. 

Finans- og Skatteudvalget modtager årligt en orientering vedrørende brug 
af hovedkonto 73.95.04. Her beskrives, hvilke projekter der har opnået 
støtte det pågældende år. 

b) Udvalget skal venligst udbede sig en status på udvikling af mindre anlæg 

Svar: 

15.7 
a) 

Hovedkontoen har støttet opstillingen af solpanel- og vindmølle anlæg. En 
forudsætning for at opnå støtte er, at der genereres ny viden. En væsentlig 
del af midlerne fra hovedkonto 73.95.04 tildeles projekter, som ikke in
deholder opstilling af egentlige produktionsanlæg. 

Hovedkonto 73.95.06 Monitorering og indsats, Klima- og Energiornrådet 
Ifølge budgetbidraget kan midlerne på denne konto bruges til en lang 
række formål. Dog er selve bevillingen ikke ret stor. Hvordan er pengene 
prioriteret de sidste 3 år? Hvilke konkrete tiltag og produkter er kommet 
ud af bevillingen? 

Svar: Som følge af ressortomlægningen af sagsområdet 'internationalt klima' 
fra det daværende Departement for Miljø og Natur til Udemigsdirektora
tet blev nærværende konto skåret ned til den nuværende bevilling på 
100.000 kroner årligt. En del af de aktiviteter, som kontoen tidligere 
dækkede over, bliver nu varetaget afUdemigsdirektoratet. Det gælder va
retagelsen af Grønlands forberedelse til og deltagelse i de internationale 
klimaforhandlinger under FN. De sidste tre år er kontoen blandt andet 
anvendt til deltagelse i internationale klimaforhandlinger samt til udvik
lingsopgaver indenfor tilpasning til klimaforandringerne. Som eksempel 
på konkrete produkter kan nævnes to sektorredegørelser om klimatilpas
ning i hhv. fiskeri- og fangsterhvervene og indenfor skibsfart. 4/8 



b) Hvordan søges opgaverne løst uden midler og uden medarbejdere? 

Svar: lf. ovenstående svar bliver en del af de aktiviteter, som kontoen tidligere 
dækkede over nu varetaget af Udenrigsdepartementet. Opgaver indenfor 
national klimatilpasning varetages fortsat af departementets medarbejdere 
og søges delvist finansieret gennem eksterne midler. 

15.8 Hovedkonto 77.01.02 Miljøstyrelsen for RåstofOlmådet 
Hvordan søges opgaven løst nu og i fremtiden, hvor styrelsen er løftet ud fra de 
øvrige miljø-/råstofkontorer? 

Svar: Styrelsen har et tæt samarbejde med sine faglige rådgivere fra Nationalt 
Center for Miljø og Energi (DCE) og PinngortitaleriffIk Grønlands Na
turinstitut (GN) samt den øvrige del af Råstofmyndigheden i form af De
partementet for Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og Udenrigsanliggender 
og Råstofdepartementet. Styrelsen administrer den miljøfaglige del af 
Råstofområdet på baggrund af faglige vurderinger fra DCE og GN. Sty
relsen forventer at det gode samarbejde med Rådgivere og den øvrige Rå
stofmyndighed bibeholdes i fremtiden. 

15.9 Hovedkonto 77.03.04 Grønlands Råd for Menneskerettigheder 
Hvad er status på rådets arbejde?' 

Svar: Status på rådets arbejde er, at rådet arbejder for at fremme og beskytte 
menneskerettighederne i Grønland. Rådet har afholdt et rådsmøde i første 
halvår af2015 og afholder sit andet rådsmøde den 23. oktober 2015. 

Rådet har været høringspart på et større antal høringer, herunder til FN's 
Menneskerettighedsråd under Den Universelle Periodiske Bedømmelse 
(Universal Periodic Review). Rådet sikrer via sine høringssvar, at der er 
et fortløbende fokus på menneskerettigheder i Grønland. 

I fællesskab med Institut for Menneskerettigheder i Danmark har rådet 
udarbejdet en statusrapport for situationen for menneskerettigheder i 
Grønland. 

15.10 Hovedkonto 77.05.01 Affaldsområdet 
a) Er det Naalakkersuisuts vision, at affaldsområdet og affaldsbehandlingen 

i fremtiden betragtes som et beskæftigelsesprojekt? 

Svar: Nej. Naalakkersuisut ønsker ikke, at affaldsområdet og affaldsbehandlin
gen skal være et beskæftigelsesprojekt. 

b) Er der rentabilitet i det? Hvis nej, hvordan kan der så eventuelt komme 
rentabilitet i affaldshåndteringen? 5/8 



Svar: Ifølge lovgivningen har kommunerne mulighed for at gebyrfinansiere de 
faktiske omkostninger på affaldsområdet. Affaldsområdet kan opnå større 
rentabilitet ved implementering af "forureneren betaler"-princippet. Fi
nansiering via gebyrer i henhold til "forureneren betaler" -princippet er 
også det mest retfærdige, idet de enkelte affaldsproducenter betaler ud 
fra, hvor meget de forurener. Genanvendelse af affald kan også skabe 
større rentabilitet. 

c) Drages der nytte af de erfaringer, der er gjort i Sisimiut om omdannelse 
af affald til kompost og muldjord? 

Svar: I juni 2014 startede Qeqqata Kommunia et pilotprojekt om kompostering 
i Sisimiut. Pilotprojektet forventes afsluttet i efteråret 2016. Naalak
kersuisut støttede tilbage i 2014 pilotprojektet med 759.000 kr. og mod
tager løbende afrapportering er fra kommunen. Qeqqata Kommunia har 
senest orienteret de andre kommuner om projektet på det netop afholdte 
kommuneteknikennøde i september 2015. Da der er tale om et igangvæ
rende kommunalt pilotprojekt, afventes Qeqqata Kommunias slutrapport, 
før der tages stilling til, hvordan erfaringerne kan bruges. Det er planen, 
at projektet afsluttes med en rapport i december 2016. 

15.11 Hovedkonto 77.05.02 Grønlands Naturinstitut 
a) Hvilke planer har man for udvidelse af instituttets arbejdsområder og -

opgaver? 

Svar: For 2016 er der konkret et ønske fra fiskeriforvaltningens side om at ud
vide de pelagiske undersøgelser i 0stgrønland til at omfatte lodde. Dette 
kan gøres gennem grønlandsk medfinansiering af islandsk survey i N0-
Grønland. Dette vil give Grønland adgang til nye data, ligesom Grøn
lands forhandlingsposition i forbindelse med fremtidig international kvo
te fordeling forbedres. Udvidelsen indgår i planerne for en langsigtet stra
tegi for det grønlandske pelagiske fiskeri med henblik på at skabe en cy
klus med fiskeri efter flere arter gennem året (makrel, blåhvilling, sild og 
lodde). Udvidelsen vil fordre, at bevillingen til Naturinstituttet øges med 
1,0 mio.kr. i forhold til det nuværende FFL2016. 

b) På rejer, hellefisk og torsk har Naalakkersuisut fastsat en kvote, som lig
ger langt over den biologiske rådgivning. For torsk er kvoten endda sat på 
102 procent over den biologiske rådgivning, jfr. de almindelige bemærk
ninger afsnit 3.5. Altså mere end dobbelt så meget. Man kan herefter 
overveje, om det overhovedet er relevant at bruge offentlige midler på en 
biologisk rådgivning, hvis denne rådgivning konsekvent tilsidesættes i 
forhold til kortsigtede beskæftigelseshensyn. Kan N aalakkersuisut fuldt 
ud afvise, at bevillingsnedsættelsen fra FL2015 til FFL2016 skal ses i 
dette perspektiv? 
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Svar: Fastsættelse af kvoter er en politisk opgave. Den biologiske rådgivning 
skal sikre at forvaltningen og politikerne kan fastsætte kvoterne på et op
lyst grundlag. Nedsættelsen af bevillingen fra FL 2015 til FFL 2016 dre
jer sig om bortfald af 2 engangsudgifter, som afholdtes i 2015. Den ene 
var en engangsudgift til anskaffelse af nyt pelagisk udstyr, som skal bru
ges i de fremadrettede pelagiske undersøgelser. Den anden var en en
gangsbevilling til deltagelse i transnationale tællinger af storhvaler i 
2015. Der er således ikke tale om nogen nedskæring af driften i FFL2016 
i forhold til FL2015. 

15.12 Hovedkonto 77.05.03 Miljø, tilskud til oliebekæmpelsesudstyr 
Er det et problem, at udstyret ikke kan håndtere heavy fuel, når det nu er det 
brændstof RALs nye skibe skal benytte? Hvilke konkrete planer har man for at 
indkøbe udstyr, der kan håndtere heavy fuel? 

Svar: Formålet med hovedkonto 77.05.03 er at sikre etableringen og oprethol
delsen af et kystnært olieberedskab i Grønland. Ud fra beløbets størrelse 
på hovedkontoen foretager Naalakkersuisut en prioritering af, hvad de 
økonomiske midler skal bruges til. Prioriteringen sker ud fra, hvilke akti
viteter og risici der er i samfundet, men også ud fra hvilket ansvarsområ
de oliebekæmpelsesudstyret skal bruges til. Naalakkersuisut er bekendt 
med risikoen for udslip med heavy fuel. Skulle der opstå en forurenings
situation af større omfang, vil det fortsat være en statslig opgave, jævnfor 
bemærkningerne til §27 i landstingsforordningen nr. 4 af 3. november 
1994 om beskyttelse af havmiljøet med senere ændringer. 

De økonomiske midler på hovedkonto 77.05.03 går til vedligehold og 
sikring af det lokale beredskab i 12 byer. Naalakkersuisut har ikke planer 
om at udbygge olieberedskabet til også at kunne håndtere heavy fuel. 

15.13 Hovedkonto 77.05.07 Miljøbeskvttelse 
Da der er tale om en driftsbevilling, skal der j fr. Budgetregulativ 2008 udarbej
des retvisende aktivitetstal til illustration af aktiviteten, der afholdes via bevillin
gen. Et ændringsforslag imødeses til 2. behandlingen. 

Svar: Et ændringsforslag med aktivitetstal vil blive fremsat til 2. behandlingen. 

15.14 Hovedkonto 77.05.08 Tilskud til miljøanlæg 
a) Finansudvalget skal venligst udbede sig en status på området. 

Svar: Naalakkersuisut prioriterer at udvikle affaldsområdet og har derfor i 2015 
givet kommunerne tilsagn om tilskud til miljøanlæg, der medvirker til 
forbedret affaldshåndtering. Således er der givet tilsagn om tilskud til 
modtagefaciliteter for farligt affald i Qaanaaq og Qasigiannguit, en balle
presser til dumpen i Tasiilaq, en modtagecontainer til Maniitsoq, en mil
jøhal og to modtagecontainere til Sisimiut. Derudover er der givet midler 7/8 



til en teknisk gennemgang af forbrændingsanlæggene i Nuuk, Qaqortoq, 
Ilulissat, Aasiaat, Sisimiut og Maniitsoq med henblik på at undersøge 
muligheder for forbedret røggasrensning og levetidsforlængelse af an
læggene. 

b) Har Naalakkersuisut overvejet om bevillingerne over nærværende hoved
konto kan anvendes med henblik på udnyttelse af overskudsvarme og -
kapacitet? 

Svar: Nej. Formålet med hovedkonto 77.05.08 er at kunne yde tilskud til kom
munerne til tiltag vedrørende miljøteknologiske anlæg. Tilskuddet ydes i 
henhold til affaldsanlægssektorplanens prioriterede indsatsområder. Der
udover kan der via kontoen ydes tilskud til kommunale pilotprojekter. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 
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Ineqamermut, Sanaartornermut Attaveqaqatigiinnermullu Naalakkersuisoq 

Medlem af Naalakkersuisoq for Bolig, Byggeri og Infrastruktur 
GOVERNMENT OF GREENLAND 

Til: Finansdepartementet. 
Att.: Kunuk Olsen. 

Besvarelse af Inatsisartut's Finans- og Skatteudvalgs spørgsmål vedr. FFL 2016 

Hermed fremsendes besvarelse af Udvalgets spørgsmål vedr. Departementets 
hovedkonti. 

14.1 Hovedkonto 70.01.04 Administrations- og proiektudgifter vedrørende 
anlægsområdet 
a) Opgaverne under INI Byggeteknik AIS blev tilbagetaget til centraladministrationen. 
Hvad kom der ud af det? Hvor mange af de overdragne medarbejdere er der tilbage? 
Hvad var succeskriterierne for overdragelsen? Var hjemtagelsen en succes? 

SVAR: Hjemtagelsen af opgaverne har medført øget koordinering, samt generel 
styrkelse af området, idet afdelingen nu besidder de faglige kompetencer der er behov 
for ved varetagelse af Selvstyrets anlægsopgaver. Hjemtagelsen har medført, at der 
allerede er implementeret en række tiltag som skal udmønte sig i bedre totaløkonomi i 
byggerier fremover, med henblik på besparelser på længere sigt. Derudover er der 
implementeret 2 delt bevillingsmodel på fleste områder, se i øvrigt svar til pkt. 14.1, b). 

Anlægsafdelingen har i dag 7 stillinger, fordelt på projektledere og projektchefer, udover 
anlægschefen. Ud af de 8, er der 4 af de overdragne medarbejdere tilbage i afdelingen. 
Succeskriterierne for overdragelsen var at denne ville skabe synergi og generel 
styrkelse af området, samt styrke planlægning, således anlægsprojekter ville få et bedre 
forløb. Hjemtagelsen kan betragtes som en succes, da disse nævnte succeskriterier ses 
delvist være opnået, mens yderligere tiltag er igangsat og succes forventes opnået 
inden årets udløb. 

b) Kan hjemtagelsen anses som en evt. delvis efterlevelse af Finansudvalgets 
henstilling om at fremme et mere realistisk afløb på bevillingerne i Anlægs- og 
Renoveringsfon-den? 

SVAR: Ja, det kan den. Formålet med etableringen af anlægsafdelingen, var i høj grad 
motiveret af at styrke planlægningen, således anlægsprojekter får et bedre forløb. Dette 
har allerede på nuværende tidspunkt medført delvist bedre koordinering, herunder 
bevillings- og tidsmæssig prioritering af anlægsprojekter. Herunder er der implementeret 
på fleste områder, 2 delt projektbevillingsmodel, hvor der afsættes bevilling til 
projektering i første omgang. Efter efter endt licitation, bliver der udmøntet midler til 
udførelse af opgaven. Dette gør at afløb på bevillingerne i A&R fonden bliver mere 
realistisk. 

c) Hvilke initiativer tages for at involvere ingeniørmiljøet i Sisimiut og de arktiske 
ingeniører? 
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SVAR: Departementet for Bolig, Byggeri og Infrastruktur er repræsenteret i 
Styregruppen for Center for Arktisk Teknologi (Artek), og har dermed indflydelse på den 
byggetekniske forskning og undervisning, der udføres på Artek. 

Blandt flere konkrete initiativer kan det nævnes, at departementet via samarbejde med 
DTU-BYGI Artek har gennemført - og fortsat agter at gennemføre - konkrete 
udviklingsprojekter med henblik på den løbende revision af bygningsreglementet. 
Departementet lægger vægt på, at sådanne udviklingsprojekter i høj grad baseres på 
forskningsbaseret arktisk ingeniørviden og i videst muligt omfang involverer 
ingeniørstuderende ved Artek. 

14.2 Hovedkonto 72.02.03 Administrations og projektudgifter vedrørende 
boligbyggeri 
a) Har Naalakkersuisut planer om, at der igen skal foretages undersøgelser af den 
offentlige boligmasse, trods den netop gennemførte undersøgelser foretaget af 
virksomheden COWI. Kan Naalakkersuisut bekræfte dette? Hvis ja bedes 
Naalakkersuisut redegøre nærmere for denne problemstillig, herunder især for de 
begrundelser, der knyttes til behovet for en ny undersøgelse. 

SVAR: Hertil kan der svares nej. I lighed med selvstyrets øvrige sektorer, arbejdes der 
nu konkret på en Sektorplan. 

b) Hvor mange ejendomme forventes at være gået fra grøn til gul og fra gul til rød efter 
den seneste undersøgelse? Hvor mange ejendomme forventes at gennemgå samme 
proces under de nu forestående undersøgelser? 

SVAR: Naalakkersuisut kan ikke gisne om det, før Sektorplanen er udarbejdet og der er 
konkrete erfaringer fra gennemførelsen af renoveringerne. 

14.3 Hovedkonto 72.06.51 Salg af boliger - nettoudbetaling 
a) Hvorfor sættes antallet af forventede solgte boliger ned - er alle nogenlunde 
beboelige huse efterhånden solgt? 

SVAR: For ikke at overvurdere indtægterne, foretages et forsigtigt skøn. Til 
sammenligning var indtægten på nærværende hoved konto i 2012 på 7,6 mio. kr., så der 
er en årlig variation i salg af boliger. Boliger sættes til salg ved ledighed eller sælges til 
lejer efter ansøgning. Det er derfor svært at forudsige antal af solgte boliger på forhånd. 
Dertil er salgsprisen for et hus meget varierende og afhænger meget af placeringen. 
Hvis der er flere boliger, der bliver solgt i Qaanaaq eller Nanortalik, vil det ikke betyde så 
meget for indtægten for nærværende hoved konto, mens huse solgt i Nuuk, Sisimiut og 
lIulissat vil betyde mere. 

b) Hvorfor forventes et mindre salg af tidligere BS-Huse er alle nogenlunde beboelige 
BS- huse efterhånden solgt? 

SVAR: Se svar under a). 

c) Er der indenfor de seneste år sket omdannelser af tjenesteboliger og Landsstyre
Idirektørboliger til almindelige boliger? Er nogle af disse boliger efterfølgende blevet 
solgt? Hvad har salgsprisen været for disse boliger? Prisen bedes angivet i samlet tal 
og opgjort per m2 og sammenstillet med markedsprisen på det pågældende sted. 
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Variationer bedes forklaret. Endelig ønskes oplyst hvilken konkret lovhjemmel, der har 
været bag disse tiltag - dette ønskes grundigt uddybet. 

SVAR: Hjemlen til salg af boliger fremgår af Landstingsforordning nr. 12 af 19. 
november 2007 om overtagelse af Hjemmestyrets og kommunernes 
udlejningsejendomme som ejerlejlighed eller ejerbolig (L TF. om lejer til ejer) og af 
Finanslovens Tekstanmærkning nr. 4 til Aktivitetsområde 10-89. 

Oversigter over solgte boliger i 2014 og 2015 vedlægges som Bilag 14.3.0versigter. 
Hvis boligen er solgt ved offentligt udbud, er købesummen udtryk for markedsprisen, 
idet højestbydendes tilbud er accepteret. Såfremt der er tale om salg efter »Iejer til ejer« 
ordningen, foretager en ejendomsmægler et skøn over markedsværdien, jf. L TF. om 
lejer til ejer. 

Naalakkersuisut besluttede i 2013, at enfamilie- og dobbelthuse i Nuuk ved ledighed kan 
afhændes offentligt eller kan afhændes til de nuværende lejere efter »Iejer til ejer« 
ordningen. Derfor indgår anvisningsforholdene ikke ved sagsbehandlingen. 

d) Kan Naalakkersuisut bekræfte, at banker og realkreditinstitutter foretager en økono
miske vurdering af låntagere, der søger om realkreditlån, uafhængigt af om låntager bor 
i eller uden for Nuuk? 

SVAR: Naalakkersuisut er bekendt med, at der foretages en økonomisk vurdering af 
låntagere, men kender ikke bankernes konkrete krav til vurderingerne. Disse kan blandt 
andet omfatte lokalitet, alder, husstandsstørrelse, opsparing, husstandsindkomst og 
andet som måtte have betydning for långivningen. 

e) Hvordan er samarbejdet med kommunerne om finansiering ifbm. salget af ejendom
me? Herunder også omkring 20/20/60 ordningen? 

SVAR: Ansøgninger om lån til nybyggeri sendes, jf. Landstingsforordning nr. 1 af 7. maj 
2007 om boligfinansiering, til både kommunen og Naalakkersuisu1. Ansøgning om lån til 
renovering sendes alene til Naalakkersuisu1. Naalakkersuisut forsøger at matche kom
munernes midler til 20/20/60 lån, så ansøgere så vidt muligt kan få lån begge steder til 
ny-byggeri. 

f) Hvordan er situationen med de såkaldte IlIorput 2001-typer? Hvad er efterspørgslen 
på disse? Kan Naalakkersuisut sige noget om indkomstniveauet for de borgere, der ef
terspørger denne type huse? 

SVAR: Der er kun en beskeden efterspørgsel. 12014 indkom der 4 ansøgninger, der 
opfyldte betingelserne. 

g) Såfremt der måtte være foretaget omklassificeringer af 
direktørtjenestebolig(er)ønsker udvalget en helt konkret henvisning til det regelgrundlag, 
der tillader en sådan om-dannelse af denne specifikke type tjenestebolig? 

SVAR: De generelle anvisningsregler fremgår af Landstingsforordning nr. 2 af 12. maj 
2005 om leje af boliger, § 5, s1. 3, hvor det fremgår" Hjemmestyret eller en kommune 
kan reservere boliger til bestemte formål, herunder øremærke boliger til bestemte 
stillinger." 
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Dertil fremgår anvisnings rækkefølgen af Selvstyrets boliger i § 13. I § 14 fremgår, at 
boliger kan reserveres til Naalakkersuisut og Departementschefer. Naalakkersuisut har i 
maj 2013 besluttet, at alene Formanden for Inatsisartut og Formanden for 
Naalakkersuisut fremover bliver boligforsynet i form af enfamiliehuse. 

h) Hvad er status på mulighederne for opnåelse af realkreditlån uden for Nuuk? Hvad 
angiver realkreditselskaberne, som barrierer og begrænsninger for udlån på kysten? 

SVAR: Realkreditinstitutterne skal i forbindelse med deres långivning ikke kun se på 
låneansøgerens økonomi. De skal også se på, at lånenet løber over 30 år. 

Hvis låntager pludselig ikke kan betale sine ydelser til realkreditforeningen, skal 
instituttet være sikker på at kunne få sine penge igen, hvis huset sættes til tvangssalg. 
Hvis der ikke sker tilstrækkeligt mange handler et sted, så kan instituttet ikke vurdere 
markedsprisen og risikoen for at markedsværdien kan falde, anses for stor. ' 

Det er en barriere, der eksisterer også i Danmark, hvor Realkreditinstitutterne ikke vil 
udlåne til ansøgere i "Udkants-Danmark". Pt. sker der udlån i lIulissat, Sisimiut, Nuuk og 
Qaqortoq. 

14.4 Hovedkonto 72.20.07 Overvågning og monitorering, trafikområdet Grønlands 
Lufthavne, Mittarfegarfiit 
Hvor stor en andel af bevillingen går egentligt til driftsopgaver og hvor stor en andel af 
midlerne skal bruges til køb af eksterne ydelser? 

SVAR: Bevillingen tjener overordnet set tre formål, idet driftsudgifter - herunder 
lønudgifter udgør ca. halvdelen af bevillingen, mens udliciterede opgaver særligt i 
forbindelse med havnemyndighedsopgaver og øvrige eksterne opgaver udgør de 
øvrige. Ca. halvdelen af bevillingen anvendes til eksterne formål. Visse dele af de 
udliciterede opgaver løses af selvstyreejede selskaber, eks. Royal Arctic Line NS, KNI 
NS og Mittarfeqarfiit. 

Som det står beskrevet i budgetbidraget udgør bevillingen en sammenlægning af 
tidligere hovedkonti på tværs af infrastrukturområderne. Sammenlægningen er sket 
mhp. at identificere og drage anvendelse af områder, hvorpå der på tværs af 
bevillingens formål kan opnås synergi. Det er forventningen, at sådan synergi vil kunne 
opnås såvel på driftsopgaverne som på øvrige interne og eksterne processer -
herunder konsulentopgaver. 

14.5 Hovedkonto 72.26.02 Grønlands Lufthavne, Mittarfegarfiit 
a) I følge tekstanmærkningerne til denne hoved konto kan der foretages henlæggelser til 
senere år. Er der nogen begrænsninger i disse hensættelsers omfang og anvendelses
muligheder? 

SVAR: Det er velkendt, at der i Mittarfeqarfiit udestår et betragteligt vedligeholdelses
efterslæb, som såvel vedrører de samlede anlæg som tilhørende driftsmateriel. Som 
eksempel kan nævnes, at investeringsefterslæbet i Mittarfeqarfiits driftsmateriel 
forventes at andrage ca. kr. 42 mio. med udgangen af 2015. 

4 



Mittarfeqarfiit kan og skal som nettostyret virksomhed ikke generere overskud, om end 
tekstanmærkningen til nærværende hovedkonto hjemler mulighed for at der sker 
henlæggelser og akkumuleres kapital til sikring af reinvesteringer i efterfølgende år. 
Tekstanmærkningen giver Mittarfeqarfiit mulighed for at anvende henlæggelser til drift, 
reinvestering og nyanlæg. 

Der er således i teorien ingen øvre grænse for henlæggelsernes størrelse, ligesom 
henlæggelserne kan disponeres bredt i forhold til Mittarfeqarfiits forretningsområde. 

Set i lyset af omfanget af vedligeholdelsesefterslæbet er en akkumulering gennem flere 
år i høj grad en teoretisk situation, idet Mittarfeqarfiit er optaget af at disponere på en 
sådan måde, at den samlede drift af Grønlands lufthavne sker så effektivt som muligt 
inden for de givne rammer, og at vedligeholdelsesefterslæbet i videst mulig udstrækning 
indhentes. 

b) Det fremgår hoved kontoen, at Mittarfeqarfiit fortsat skal bidrage til Landskassen med 
knapt 13 mio. kr. i finansåret 2016 og i overslagsårene. Kunne det tænkes, at de samme 
midler kan anvendes til skabelse af arbejdspladser samtidig med evt. reduktion af 
eksempelvis vedligeholdelsesefterslæb i Mittarfeqarfiits ejendomme og anlæg? 

SVAR: Det er korrekt, at Mittarfeqarfiits drift årligt bidrager tillandskassen med ca. 13. 
mio. kr., og at der med FFL 16 ligeledes er budgetteret hermed i budgetoverslagsårene. 
I en given situation hvor Mittarfeqarfiit ikke overfører disse midler til Landskassen, vil 
Mittarfeqarfiit isoleret set have et forbedret udgangspunkt for at foretage reinvesteringer 
i anlæg og driftsmateriel mv. 

Mittarfeqarfiits samlede reinvesteringsbehov på bygnings masse, anlæg og driftsmateriel 
er ikke endeligt opgjort, om end det er kendt, at alene efterslæbet omkring 
Mittarfeqarfiits faciliteter i Kangerlussuaq andrager i omegnen af 2 mia. kr. 

Som eksempel kan derudover nævnes, at Mittarfeqarfiit har opgjort efterslæbet på 
driftsmateriel, som ved årets udgang forventes at andrage ca. 42 mio. kr. Hertil kommer 
et årligt løbende vedligeholdelses- og reinvesterings behov på driftsmateriel på ca. kr. 17 
mio. kr. 

Med Mittarfeqarfiits takstopkrævning og mulighederne for at disponere i løbende 
driftsvedligehold svarende til ca. 9 mio. kr. pr. år, mangler der fremadrettet årligt ca. 8 
mio. kr. plus efterslæbet på 42 mio. kr. 

Med et potentielt bortfald af den årlige betaling til Landskassen på 13. mio. kr., vil 
Mittarfeqarfiit som eksempel således kunne foretage de årlige reinvesteringer i 
driftsmateriel såvel som indhente efterslæbet på reinvesteringer i driftsmateriel i løbet af 
ca. 8 år. Overvejelserne om den nuværende årlige betaling til Landskassen fra 
Mittarfeqarfiit vil indgå i kommende overvejelser omkring virksomhedens samlede 
økonomi, som er en del af arbejdet med at forberede en ny lufthavnsstruktur, jf. også 
svaret til spørgsmål d). 
c) Hvornår forventes det, at arbejdet med at ajourføre og mål rette Mittarfeqarfiits 
arbejdsområde til primært at omfatte kerneaktiviteterne? 

SVAR: Der arbejdes løbende med at klargøre forretningsområder, der ligger udenfor 
Mittarfeqarfiits kerneaktiviteter. Eksempelvis er der igangværende dialog omkring 
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overdragelse af store dele af boligmassen, ligesom der arbejdes på at modne hotellerne 
til overdragelse eller frasalg. Sidstnævnte afhænger til dels af kommende beslutninger 
om en ny lufthavnsstruktur. 

Visse områder forudsætter et større analysearbejde samt politisk stillingtagen til 
eventuel overdragelse mellem områder. Det er endnu uklart, hvornår den samlede 
strategi er endeligt realiseret, og hvorvidt og i givet fald hvornår alle områder udenfor 
kerneaktiviteterne er overdraget. 

d) Udvalget ønsker at få oplyst om Naalakkersuisut har planer om at ændre på 
Kangerlussuaqs rolle i trafikstrukturen, og hvilke finansielle konsekvenser der kan 

udledes af dette. 

SVAR: Naalakkersuisut stiller med beslutningsforslag om lufthavne, som fremsættes på 
efterårssamlingen, forslag om en ændring af landets samlede luftfartsinfrastruktur. Det 
sker med baneforlængelser hhv. nyanlæg på en række strategisk udvalgte geografiske 
placeringer. 

En sådan ændring af den samlede infrastruktur vil med al sandsynlighed medføre 
ændrede trafikmønstre i landets øvrige lufthavne - herunder også i Kangerlussuaq, 
ligesom det vil have betydning for lufthavnenes indbyrdes økonomi. Det skal som led i 
realiseringen af den samlede lufthavnspakke yderligere belyses, hvordan 
krydssubsidieringen i lufthavnsstrukturen påvirkes, og der skal med baggrund heri 
udarbejdes en ny model for lufthavnenes samlede økonomi. Derudover skal der konkret 
i forhold til Kangerlussuaq tages stilling til dennes fremadrettede placering og funktion i 
det samlede rutenet, idet driften heraf bør afspejle et ændret rejsemønster. 

16.1 Hovedkonto 80.00.80 Dispositionsbeløb til påbegyndelse af proiekteringer 
a) Hvilken myndighed er hovedansvarlig for nærværende hovedkonto? 

SVAR: Anlægsafdelingen i Departementet for Bolig, Byggeri og Infrastruktur er 
hovedansvarlig for denne konto. 

16.9 Hovedkonto 87.73.12 Reinvestering i havne og kaianlæg 
Udvalget ønsker at få oplyst, hvornår udbedring af havnefaciliteterne i Uummannaq og 
Kangaatsiaq kan ventes at blive udbedret under nærværende hoved konto? 

SVAR: I forhold til vedligeholdelse og renovering af havneanlæg i by- og bygdezonerne, 
er dette organiseret i en regional vedligeholdelsesstrategi, hvor landet er opdelt i fem 
regioner. Strategien har været udført siden 2010, og det forløber på en sådan måde, at 
en region tilstandsregistreres i en sæson, mens der renoveres i den efterfølgende 
sæson. Første cyklus er nu færdiggjort, og her har fokus særligt været på 
havneanlæggenes strukturelle forhold og bærende konstruktioner. 

I år er det Diskoområdet - fra Attu til Saqqaq - der er blevet tilstands registreret, og det 
er derfor samme område, der vil blive renoveret i 2016. Herunder bl.a. Kangaatsiaq. 

Sideløbende med at Diskoområdet renoveres, vil nordregionen - Qaarsut til Kullorsuaq 
- blive tilstandsregistreret, og renoveres efterfølgende i 2017. Herunder bl.a. 
Uummannaq. 
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16.12 Hovedkonto 89.72.11 Støttet privat boligbyggeri 
a) Udvalget har forstået det sådan, at nogle støtteordninger til privat boligbyggeri 
(eksempelvis 20/20/60-lån) typisk går til de der har høje indkomster, hvorved dette 
tilskud går til de, der umiddelbart bedst har råd til at købe egen bolig. Andre former for 
boligtilskud, f.eks. tilskud til medbyggerhuse, gives kun til personer med lavere 
indkomster. Har Naalakkersuisut overvejet om man kan indføre en maksimumsgrænse 
for indkomster, så det alene er eksempelvis borgere med mellemindkomster, og som 
samtidig kan bære ydelse på lån og øvrige boligudgifter, der får adgang til disse 
støtteordninger? Hvis en sådan ordning blev skruet rigtigt sammen, sådan at ikke 
ligefrem bliver en dårlig forretning for den enkelte borger at øge sin personlige indkomst, 
kunne man slippe for at yde tilskud til dem, der i forvejen er i stand til at boligforsyne sig 
selv. Udvalget er klar over, at dette område er meget kompliceret, og at boligsubsidier 
ikke kan ses isoleret i fh.t. f.eks. sociale ydelser, skattesystemet m.v. 

SVAR: En ansøger til 20/20/60-lån kan ved byggeri af 110m2 låne 293.750 kr. af 
henholdsvis Selvstyret og kommunen, det vil sige i alt 587.500 kr. Hvis byggeprisen er 
på 21.000 kr. pr. kvadratmeter, er den samlede byggesum på 2.310.000 kr. Som 
hovedregel skal ansøgeren i banken og låne en byggekredit til hele byggeriet, fordi lån 
fra Realkreditten og 20/20/60-lån først udbetales, når byggeriet er færdiggjort. Under 
byggeriet påløber renter på byggekreditten. Den samlede omkostning kan dermed 
sagtens løbe op i 2.500.000 kr. Banken skal dermed kreditvurdere ansøgeren til et lån 
noget højere end byggesummen. 

Hidtil i lovgivningen, ydes lånene uden skelen til indkomsterne fordi det er bankerne, der 
tager risikoen for at byggeriet går galt (Selvstyrets og kommunens lån udbetales jo først 
ved byggeriets færdiggørelse). Såfremt lånene ydes baseret på ansøgers indkomst, 
kompliceres låneansøgningen og efterfølgende ved salg, er der risiko for at 
omsætteligheden falder. Naalakkersuisut ønsker at fremme antallet af borgere, der 
tager vare på deres eget liv og boligforsyner sig selv, frem for at bo i en offentlig 
udlejningsbolig. Hvis "de rige" ikke har adgang til samme lån som mellemindkomsterne, 
risikerer vi en gruppe, som bliver boende i en udlejningsbolig, selvom de har råd til en 
ejerbolig, fordi det er for kompliceret at søge lån. 

b) Hvilke kriterier ligger til grund for, at man kan opnå tilsagn om lån på denne konto? 
Hvordan prioriteres der, hvis ansøgningerne overstiger bevillingen? Hvilken instans 
beslutter hvilke ansøgninger der imødekommes, og hvilke der tildeles afslag? 

SVAR: Ansøgningerne behandles efter Landstingsforordning nr. 1 af 7. maj 2007 om 
boligfinansiering. Det fremgår af § 20 hvilket indhold ansøgningen skal have for at 
komme i betragtning. Ansøgningerne behandles i den takt de indkommer og når 
bevillingen er opbrugt, gives afslag til resten af ansøgerne. Yderligere fremgår af 
Tekstanmærkning til hovedkonto 89.72.11 Støttet privat boligbyggeri, at Naalakkersuisut 
kan meddele afslag til ansøgere om lån til opførelse af flere end 8 ejerboliger fra den 
samme ansøger eller nært beslægtede ansøgere. Det er begrundet i, at de finansielle 
institutioner har oplyst, at opførelse og efterfølgende salg af en række ens eller ens 
lignende ejerboliger vil kunne påvirke markedsprisen i en nedadgående retning. 
Lånesagsbehandlingen foretages aktuelt i 0konomi- og Personalestyreisen. 

16.13 Hovedkonto 89.72.12 Boligproiekter og Erstatningsbyggeri 
a) Udvalget ønsker at få tilsendt en byfordelt oversigt over de Selvstyreejede boliger. 
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SVAR: Hermed en oversigt over de Selvstyreejede boliger: 

Antal lejemål Areal 2015 
IIloqarfikjBy: Boligafdeling (stk) (m2) 

Nanortalik 31 102 Alle flerfamileboliger i byen 136 9.245 

Qaqortoq 32 112 Alle flerfamileboliger i byen 445 27.700 

Narsaq 33 128 Alle flerfamileboliger i byen 204 12.630 

Paamiut 35 140 Alle flerfamileboliger i byen 379 22.820 

Nuuk 36 161 Alle flerfamilie boliger i Nuussuaq 807 50.866 

Nuuk 36 163 Alle flerfamilie boliger i Narsarsuaq 650 45.178 

Nuuk 36 165 Alle flerfamilieboliger i Qapiarfiusaaq 533 34.794 

Maniitsoq 37 245 Alle flerfmilieboliger i byen 562 35.485 

Sisimiut 38 267 Alle flerfamileboliger i byen 660 41.155 

Aasiaat 40 296 Alle flerfamilieboliger i byen 524 31.286 

Qasigiannguit 41 311 Alle flerfamilieboliger i byen 195 12.675 

lIulissat 42 323 Alle flerfamilieboliger i byen 620 40.143 

Qeqertarsuaq 44 345 Alle flerfamilieboliger i byen 31 2.004 

Uummannaq 45 354 Alle flerfamilieboliger i byen 10 674 

Tasiilaq 48 377 Nappartsimavimmut, Mikip aqq. 30 2.025 

Tasiilaq 48 378 Sara Helmsip aqqulaa 8 640 

Qaq., Sis., lIu. 30 398 Byhuse i Qaqortoq, Sisimiut og lIulissat 72 6.551 

Alle byer 30 399 Enfam. & dobbelthuse i alle byer 212 20.289 

Selvstyre ejede afdelinger i alt 6.078 396.159 

Med venlig hilsen 

Knud Kristiansen 
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B.nr. Kvm Købesum Lejer til ejer, off.udbud 

Alluitsup Paa 
B 363 53,3 6.000,00 Offentlig udbud 

B 365 54,3 2.500,00 Ved køberbud 

Qaqortoq 
B 1043-01 71,2 407.000,00 Salg via ejendomsmægler 

B 1085 75,8 445.000,00 Salg via ejendomsmægler 

Narsaq 
B 594 19 54.051,00 Offentlig udbud 

B 695 48,2 40.000,00 Offentlig udbud 

Paamiut 
B 110 D 92 250.000,00 Salg via ejendomsmægler 

Nuuk 
B 218 129,8 2.125.000,00 Lejer til Ejer 

B 1357 105 1.530.000,00 Salg via ejendomsmægler 

B 1687 80 1.616.161,61 Salg via ejendomsmægler 

B 1911 105 1.550.000,00 Salg via ejendomsmægler 

B 2071-002 58,7 420.000,00 Salg via ejendomsmægler 

B 2071-004 58,7 650.000,00 Salg via ejendomsmægler 

B 2071-106 58,7 420.000,00 Salg via ejendomsmægler 

Maniitsoq 
B7 130,4 75.000,00 Lejer til Ejer 

B 657 90,9 400.000,00 Offentlig udbud 

Sisimiut 
B 14 68,9 550.000,00 Salg via ejendomsmægler 

B 765 78,6 222.000,00 Offentlig udbud 

Niaqornaarsuk, Kangaats. 
B 222 47,8 2.009,00 Offentlig udbud 

Aasiaat 
B 193 89 300.000,00 Offentlig udbud 

B 222b 113,8 445.000,00 Lejer til Ejer 

Ilulissat 
B 116 114,6 505.005,00 Offentlig udbud 

B 202 69 155.555,00 Offentlig udbud 

Qeqertarsuaq 
B 458 81,3 100.000,00 Lejer til Ejer 

Nuussuaq 
B 674 81,1 26.000,00 Offentlig udbud 



Qaanaaq 
B 104 35.000,00 Lejer til Ejer 

B 140a+b 70,8 + 97,3 95.000,00 Lejer til Ejer 

B 179 49,1 27.000,00 Offentlig udbud 

B 210b 90,9 15.000,00 Offentlig udbud 

Ittoqqortoormiit 
B 263 95,9 25.000,00 Lejer til Ejer 



Aningaasaqarnermut Aatsitassanullu Naalakkersuisoq 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer 
GOVERNMENT OF GREEN LAND 

Finansdepartementet 

-/ Her 

Medlem af N aalakkersuisut for Råstoffers besvarelse af spørgsmål fra Fi
nansudvalget til forslag til finanslov for 2016. 

Henned fremsendes medlem af Naalakkersuisut for Råstoffers besvarelse af 
indledende spørgsmål og bemærkninger fra Finansudvalget til forslag til finans
lov for 2016. 

13.1 Hovedkonto 66. 01. 01 RåstofStyreIsen - Administration 
Hvor mange licenser forventes der tilbageleveret i finanslovsperioden indenfor 
hhv. mineralsektoren og oliesektoren? 

Svar: 
Forundersøgelsestilladelser indenfor såvel mineral- som olieområdet er kun 
gældende i 5 år, hvorefter de automatisk udløber. Det betyder principielt at alle 
eksisterende forundersøgelsestilladelser vil blive tilbageleveret i løbet af finans
lovsperioden til og med 2019. 

Småskalatilladelser, med eller uden eneret udløber automatisk efter 3 år. For 
småskalatilladelser med eneret, er der dog mulighed for forlængelse med indtil 
10 år ad gangen, såfremt der en kommerciel udnyttelig forekomst er påvist og 
udnyttelsen er iværksat. Der er p.t. udstedt 34 småskalatilladelser, heraf 19 med 
eneret. Et skøn er at 25 til 30 af de eksisterende småskalatilladelser vil blive til
bageleveret i løbet af finanslovsperioden. Hertil korrnner yderligere småskalatil
ladelser der vil blive udstedt i resten af 2015 og 2016, hvor størstedelen ligele
des vil blive tilbageleveret i løbet af finanslovsperioden. 

Der er p.t. 65 aktive efterforskningstilladelser på mineralområdet. Det er van
skeligt at forudsige hvor mange af efterforskningstilladelserne der forventes til
bageleveret i løbet af finanslovsperioden, men et bud kunne være at ca. halvde
len vil blive tilbageleveret til og med 2019. Efterforskningstilladelser på mine
ralområdet udløber automatisk efter 5 år, 10 år, 13 år, 16 år og 19 år, medmin
dre selskabet søger om forlængelse af efterforskningstilladelsen. Nogle selska
ber vælger dog også aktivt selv at tilbageleverer efterforskningstilladelser, selv 
om der er et eller flere års "restløbetid". Det kan bl.a. skyldes at selskabet ikke 
mener at der er mulighed for kommercielle fund, men kan også skyldes selska
bernes efterforskningsforpligtigelser løbende stiger, jo "ældre" efterforsknings
tilladelsen er, og de derfor har vanskeligt ved at finansiere yderligere efter
forskning. 
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Der er på nuværende tidspunkt 18 aktive efterforsknings- og udnyttelsestilladel
ser på olieOlmådet. Heraf har Råstofdepartementet modtaget konkrete medde
lelser fra selskaber om at 6 af tilladelserne ønskes tilbageleveret. Derudover må 
det forventes at et yderligere antal tilladelser vil blive tilbageleveret. Det er van
skeligt at forudsige hvor mange, men et bud kunne være 2 - 5 tilladelser. 

13.2 Hovedkonti 67.01.01 Råstofdepartementet og 67.01.02 Afdelingen tor 
geologi 

a) Hvordan er ansvarsfordelingen mellem Råstofdepartementet, Råstofsty
relsen, Miljøstyrelsen for råstoffer? Og ikke mindst det administrative 
samspil i mellem de forskellige aktiviteter i Departementet for Erhverv, 
Arbejdsmarked og Handel relateret til råstofaktiviteter? Rollefordelin
genfremstår ikke helt entydigfor udvalget. 

Dette henset til at det tidligere fra det hedengangne Råstofdirektorat blev lagt 
stor vægt på at stort set alle aktiviteter på Råstofområdet var samlet under dette 
direktorat ved blandt andet via et one-door princip. Ved ændringen af Råstoflo
ven i 2012 blev miljødelen udskilt fra råstofområdet. Denne lovændring synes 
dog ikke helt i udvalgets øjne fuldt ud at kunne forklare, den nuværende tilsyne
ladende fragmentering af de administrative aktiviteter på rås tofområde t. 

Svar: 
Fordelingen af sagsområderne mellem de enkelte medlemmer af Naalakkersui
sut besluttes af Formanden for Naalakkersuisut. 

I et brev dateret 9. februar 2015, der ligger tilgængeligt på Råstofstyrelsens 
hjemmeside, informerer Naalakkersuisut råstofindustrien om den gældende 
myndighedsfordeling, der var et resultat af konstitueringen af det nuværende 
N aalakkersuisut. 

I brevet skrives i (oversat fra engelsk): 
"I forbindelse med dannelsen af et nyt Naalakkersuisut efter det fornyligt af 
holdte valg har Naalakkersuisut besluttet at informere om den nye struktur 
knyttet til administrationen af råstofområdet. Følgende myndigheder er ansvar
lige for råstof administrationen: 

1. Råstofdepartementet 
2. Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og Handel 
3. Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdet 

Råstofdepartementet og den underliggende Råstofstyreise er ansvarlige for li
censadministrationen, tekniske og geologiske forhold. 

Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og Handel er rette myndighed for 
spørgsmål vedrørende erhvervs- og arbejdsmarkedspolitik inklusive vurdering 
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af samfimdsmæssig bæredygtighed (VSB) og Jmpact Benefit Agreements (JBA) 
for råstofselskaber og lignende og tilknyttede socioøkonomiske anliggender. 

Miljøstyrelsen for Råstofområdet (under Departementet for Natur, Miljø og Ju
stitsområdet) er som før valget rette myndighed for alle råstof relaterede miljø
spørgsmål herunder vurderinger af virkninger på miljøet (VVM). " 

b) Kan den nuværende ordning hvor forske lige typer af aktiviteter relateret 
til råstofaktiviteter er forankret hos forskellige departementer opfattes, 
som et udtrykfor at Naalakkersuisut er kommet til den erkendelse, at det 
daværende one-door princip på råstofområdet var uhensigtsmæssig? 

Svar: 
Det fremgår specifikt af § 3 a i Råstofloven, at Råstofstyreisen er den generelle 
administrative og koordinerende myndighed. 

Naalakkersuisut er af den opfattelse at one-door princippet var og fortsat er det 
mest hensigtsmæssige og effektive, når det gælder administration og myndig
hedsbehandling på råstof området i en situation, hvor der primært foregår efter
forskningsaktivitet. I en situation, hvor vægten af råstofsager forskydes i retning 
af spørgsmål knyttet til udnyttelsestilladelser, er dette ikke tilfældet. Hensynet 
til uafhængig myndighedsbehandling af miljø, arbejdsmiljø, sundhed, beskat
ning, beskæftigelse og erhvervsudvikling gør det hensigtsmæssigt, at disse om
råder varetages af en anden myndighed end licensadministrationen. Varetagelse 
af nævnte områder placeres typisk efter international god praksis i uafhængige 
myndigheder for at undgå interessekonflikter. 

MM d venli hilse. n . 
. v (J 
)l/L~d 

/ 

Andreas Rene Uldum 
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Inuussutissarsiornerrnut, Suliffeqarnermut, Niuernerrnut Nunanullu Allanut Naalakkersuisoq 
Medlern af Naalakkersuisut for Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og Udenrigsanliggender 

GOVERNMENT OF GREENLAND 

Finansdepartementet 
her 

Sendt via mail 

Medlem af Naalakkersuisut for Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og 
Udenrigs anliggenders besvarelse af spørgsmål fra Finansudvalget til forslag 
til finanslov for 2016 for så vidt angår erhvervs-, arbejdsmarkeds- og 
handelsområdet. 

Henned fremsendes medlem afNaalakkersuisut for Erhverv, Arbejdsmarked og 
Handels besvarelse af indledende spørgsmål og bemærkninger fra Finansudvalget til 
forslag til finanslov for 2016 for så vidt angår erhvervs-, arbejdsmarkeds- og 
handelsOlmådet Besvarelse af de af udvalget stillede spørgsmål på området 
udenrigs anliggender fremsendes separat 

2.2. Til hovedkonto 64.10.25 Storskalaprojekter 

a) Udvalget har noteret sig, at Naalakkersuisut foreslår, at henlagte midler jfr. TA 
nr. 1 skal tilbageføres til Landskassen senest 31/12 2019. I FL14 var datoen 
angivet til 31/12 2017. Kan dette - henset til, at der ikke afsættes væsentlige 
nye midler på hovedkontoen i 2015 - tages som udtryk for, at det igangværende 
arbejde er et år forsinket? 

Svar: 
Som udmeldt af den potentielle investor, Aleoa Ine., på borgennøde i 
Maniitsoq den 24. august 2015 anser investor i øjeblikket de gældende 
markedspriser som så ugunstige, at investor for tiden ikke ønsker at realisere 
projektet Når priserne bedrer sig kan projektet i investors perspektiv på ny 
blive interessant. 

Sålænge MoU'en med Aleoa er i kraft vil der kunne være behov for at afholde 
udgifter til udestående opgaver. Som led i samarbejdet med investor pågår der 
drøftelser med henblik på, at give Grønland mulighed for eventuelt at disponere 
over de hidtil til projektet reserverede vandkraftpotentialer. Såfremt der skulle 
blive indgået aftale til anden side vil der skulle ske en revidering af det hensatte 
beløb. 

b) Eller kan forsinkelsen blot tages som udtryk for et generelt ønske inden for 
Naalakkersuisutområdet om at ophobe midler? 
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Ønsket kan ingenlunde tages for noget generelt ønske om at ophobe midler på 
Naalakkersuisutområdet. Hensættelsen tjener entydigt det ovenfor under 2.2.a. 
nævnte fonnål. 

3.2. Afsnit 3, Den økonomiske situation, side 87 

a) Naalakkersuisut oplyser, at 6 ud af 10 unge mellem 16-18 år i 2014 ikke var i 
gang med en uddannelse. Er der foretaget en opdatering af situationen omkring 
matchgrupperne 1-3? 

Svar: 
I projektet om opkvalificeringen af unge er der i konnnissoriet "analyse af 
opgave- og ansvars deling mellem Piareersarfiit og 
Ungdomsuddannelsesinstitutioner i forhold til unges fonnelle og ufonnelle 
opkvalificering til at blive uddannelsesparate" et punkt om matchgrupperinger 
af de unge. Analysen skal indeholde en vurdering af, hvorvidt ungemålgruppen 
bør opdeles i "matchgrupper" i forhold til hhv. uddannelses- og 
erhvervsparathed, og hvorvidt en sådan opdeling bør afspejles i opgave- og 
ansvarsfordeling af AEU- og F A-forløb mellem hhv. Piareersarfiit og 
ungdomsuddannelsesinstitutioner. Projektet er igangsat og en rapport med 
anbefalinger forventes færdig ultimo 2015. 

44 % af de elever som gennemførte efterskoleforløbet er fortsat på en 
ungdomsuddannelse direkte efter (2014). 
74 % gennemførte efterskoleopholdet (2013/14) 

Der pågår løbende en matchgruppering af de ledige, således at indsatsen for at 
bringe disse i arbejde kan tilpasses den konkrete situation den enkelte er i. 

b) N aalakkersuisut nævner ikke turisme i oversigten over væsentlige 
indtægtskilder. Er det Naalakkersuisuts vurdering, at turismen er lige så følsom 
over for internationale konjunkturer som råstofsektoren og fiskeriet? 

Svar: 
Det vurderes ikke, at turismen er lige så følsom over for internationale 
konjunkturer som råstofsektoren og fiskeriet. Det skyldes, at råstofsektoren og 
fiskeriet er konkrete ressourcer, der skal konkurrere på det internationale 
marked, hvor imod turismen er en del af serviceindustrien og denned ikke 
direkte påvirket af ressourcemæssige markedsudsving. Turister er derimod 
følsomme overfør prisændringer ved fx flybilletter og vil være mindre 
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tilbøjelige til at købe ture til Grønland, når priserne er for høje. 

3.9. Afsnit 4, Ny holdbarheds- og vækstplan, side 99 

c) N aalakkersuisut agter at forbedre konkurrenceevnen. Der ønskes en uddybning 
over de konkrete initiativer, der planlægges iværksat i indeværende valgperiode 
med det fonnål at forbedre konkurrenceevnen. 

Svar: 
Udbygningen af lufthavns infrastrukturen anser Naalakkersuisut for et meget 
væsentligt element i at gøre vort land mere tilgængeligt. Det vil uvægerligt 
medføre øget konkurrence ikke alene på luftfarts området, men generelt i 
samfundet. øget konkurrence skærper på sigt konkurrenceevnen. 

Ligeledes fremlægges allerede på EM 2015 en række forslag til modernisering 
af erhvervslovgivningen - og der planlægges yderligere tiltag på dette område 
på FM 2016. Modernisering af næringsloven lægger op til fjernelse af 
forskellige protektionistiske bestemmelser, der begrænser konkurrencen. 
Inatsisartut har ligeledes på dagsordenen et forslag til en ny markedsføringslov, 
der indeholder en række forbrugerbeskyttelses tiltag, der ligeledes vil medvirke 
til en øget konkurrenceevne. 

På det finansielle Olmåde fremlægger Naalakkersuisut en række 
beslutningsforslag om ikrafttræden af ny lovgivning på bankOlmådet, på 
selskabs- og bogføringsområdet. Dette bidrager ligeledes til en 
konkurrenceevne fremmende modernisering af erhvervslivets rammevilkår. 

3.17. Afsnit 7.4, Erhvervs- og arbejdsmarkedsområdet, side 110 

a) Naalakkersuisut oplyser, at indsatsen for at nedbringe ledigheden inden 
for erhvervs- og arbejdsmarkedsområdet fortsætter. Naalakkersuisut 
bedes oplyse, om eleverne på Piareersarfiit indgår i ledighedsstatistikken, 
og hvorvidt de omfattende bevillingsforøgelser til Piareersarfiit er udtryk 
for Naalakkersuisuts indsats for at nedbringe ledigheden? 

Svar: 
Elever på Piareersarfiit indgår ikke i ledighedsstatistikken, mens de går 
på Piareersarfiit. Når Naalakkersuisut ønsker bevillings forøgelser til 
Piareersarfiit, er det for at på sigt at nedbringe ledigheden. Hvis de unge 
ikke bliver opkvalificeret via Piareersarfik og ikke kommer i gang med 
en uddannelse, vil de senere have højere risiko for at blive ramt af 
ledighed. 
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b) Det lader til, at Naalakkersuisut satser på, at erhvervs fremmende tiltag 
primært skal rettes mod større projekter. På hvilken måde vil 
Naalakkersuisut imødekomme mindre iværksættere, der bor i områder af 
landet, hvor der ikke er adgang til de samme fInansieringskilder som i de 
større byer? Og hvad er årsagen til, at man ikke vil øge bevillingsrammen 
til erhvervsfremmeordninger? Mener man bevillingen dækker behovet? 

Svar: 
Naalakkersuisut mener, at både store og små iværksætterprojekter bør 
fremmes. De nuværende erhvervsfremmeordninger er netop et tiltag, der 
skal styrke mulighederne for iværksættere, der bor steder, hvor bankerne 
måske ikke er så villige til at yde lån. Erhvervsfremmemidlerne er 
imidlertid en opstarts- og udviklingshjælp, som kun dækker en del af 
omkostningerne, eftersom iværksætterprojekter som udgangspunkt skal 
være kommercielt bæredygtige. Naalakkersuisut har gennem et 
samarbejde med det danske erhvervs- og vækstministerium foranlediget, 
at Vækstfondens aktiviteter nu også omfatter Grønland, og dermed er der 
øgede muligheder for fInansiering af kommercielle projekter i form af 
vækstkautioner. Derudover er det også lykkes af få Nordisk Investering 
Bank til at afsætte en ramme til projekter i Grønland. Det er 
Naalakkersuisuts vurdering af den nuværende ramme for erhvervsfremme 
imødekommer behovet. 

12. Aktivitetsområde 62-64, Naalakkersuisoq for Erhverv, Arbejdsmarked, 
Handel og Udenrigs anliggender 

12.1 Hovedkonto 62.30.01 Forbruger og Konkurrencestyrelsen, administration 

a) Af tekstanmærkningen til nærværende konto fremgår, at der går 66 
kroner per offentligt ejet lejebolig til Boligklagenævnets virke. Hvordan 
indgår disse midler i styrelsens samlede økonomi? 

Indtægter og udgifter, der vedrører Boligklagenævnet henhører under 
hovedkonto 62.30.01 Forbruger- og Konkurrencestyrelsen, 
administration (driftsbevilling). Der er oprettet en underkonto (11:09) til 
hovedkontoen, hvor Boligklagenævnets indtægter og udgifter afholdes 
fra. 

Til dækning af udgifterne til Boligklagenævnet pålægges udlejere af 
offentligt ejede boliger at opkræve og afregne et bidrag til nævnet på 66 
kr. pr. år over huslejen hos de enkelte lejere. 
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I 2015 udgj orde bidraget et samlet provenu til brug for 
Boligklagenævnets drift på 713.394 kr. svarende til 10.809 lejemål. 

Indtægterne fra bidraget bruges til et juridisk årsværk i Forbruger- og 
Konkurrencestyrelsen, der har til opgave at forberede sagerne og 
sekretariatsbetjene Boligklagenævnet. Derudover afholdes udgifter til 
mødeafholdelse, medlemmernes rejser, vederlag og dagpenge samt 

fonnandsvederlag og oplysninger til offentligheden om nævnets 

virksomhed. 

Der er på styrelsens hovedkonto mulighed for at overføre over- og 

underskud fra et finanslovsår til et andet. Der er derfor skabt et system, 
hvor nævnets indtægter og udgifter er i balance over tid. 

b) Det fremgår aflovgivningen, at der skal udarbejdes en årlig beretning om 
Boligklagenævnets virke. Finans- og Skatteudvalget skal henned venligst 
anmode om at få de seneste 5 års beretninger eftersendt. 

De ønskede beretninger for 2010 til 2014 er vedlagt. 

12.2 Hovedkonto 64.01.04 Kompetenceudviklingskurser 

Bevillingen stiger med 7 millioner kroner, fordi aktiviteter, der har været afholdt 
under den ekstraordinære indsats overfor ledige, rokeres over på nærværende 
hovedkonto, samt at sektorprogram for uddannelse også rokeres over på 
nærværende hovedkonto. Men i tabellen over forventede aktivitetsta1 er der kun 
en meget beskeden stigning på 62 kursusuger. Skal det forstås sådan, at den 
aktivitet, der hidtil er foregået under de to nedlagte konti, tilsammen kun har 

udgjort 62 kursusuger eller er aktivitetstabellen ikke dækkende? Forklaring 

imødeses. 

Svar: 
De ekstra 7 mio. kr., der er tilført hovedkonto 64.01.04., udgør kun en del af den 
nedlagte konto 64.13.25., hvorfor den forventede aktivitet for de 7 mio. kr. ikke 
kan siges at være gældende for den samlede sum, der tidligere udgjorde konto 
64.13.25., men kun for de 7 mio. kr., der er overført til konto 64.01.04. 

Beregningen af 62 ekstra kursusuger med 12 til 15 kursister i gennemsnit på 
hovedkonto 64.01.04. for de ekstra tilførte midler på 7 mio. kr. til finansåret 
2016, er udregnet på baggrund af gennemsnitsprisen per kursusuge på årgang 

2014 og det forventede antal kursusuger på årgang 2015. 
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Prisen per kursusuge varierer fra finansår til finansår, da der er variation i 
kursusudbuddet. På nogle årgange har prisen været højere per kursusuge, fordi 
der er udbudt flere dyre kurser, bl.a. inden for råstofsektoren og bygge
anlægssektoren, og på andre årgange har prisen per kursusuge været lavere, fordi 
der er udbudt et større antal kurser inden for bl.a. sprog og pleje og omsorg. 

På årgang 2014 er gennemsnitsprisen per kursusuge 152 t.kr. Hvis 
gennemsnitsprisen på årgang 2016 bliver den samme, vil det kun give ca. 46 
ekstra kursusuger for de ekstra 7 mio. kr. som hovedkonto 64.01.04. tilføres i 
2016. Således er opgørelsen af de forventede ekstra 62 uger mere optimistisk i 
forhold til prisen per kursusuge end det har været tilfældet på årgang 2014. Dette 
skyldes, at det forventes at der udbydes en større andel kurser på årgang 2016, 
der traditionelt er mindre bekostelige, bl.a. sprogkurser og kurser inden for pleje 
og omsorg, end kurser inden for særligt råstofsektoren og bygge- og 
anlægssektoren, der er meget omkostningstunge. 

12.3 Hovedkonto 64.01.05 Erhvervs- og arbejdsmarkedsudvikling i bygder og 
yderdistrikter 

Er det Naalakkersuisuts vurdering at de med nærværende hovedkonto eller andre 
hovedkonti giver tilstrækkeligt med muligheder for erhvervsudvikling i bygder 
og yderdistrikter og at der er tilstrækkeligt med medfinansieringskilder for 
iværksættere indenfor turisme, fiskeri/fangst/landbrug, forædling, husflid og 
andre erhvervspotentialer? Hvor stor en del af bevillingen er årligt brugt på hhv. 
afholdelse af seminarer, udarbejdelse af infonnationsmateria1e, ekstern bistand, 
analyser og projektering og kurser de seneste 3 år? Na1akkersuisut bedes 
afslutningsvis oplyse, hvorvidt der i den kommende 1andsp1amedegørelse også 
oplistes eventuelle barrierer for befolkningens muligheder for at deltage i 
erhvervsudviklingen. N aa1akkersuisut bedes derudover ligeledes kortfattet at 
beskrive den fremdrift i bygder og yderdistrikter nærværende hovedkonto har 
medvirket til. 

Det er Naalakkersuisuts opfattelse, at nærværende hovedkonto har bidraget 
positivt til erhvervs- og beskæftigelsesudvikling i bygder og yderdistrikter. 
Derudover er muligheden for at yde driftstilskud til indhand1ings- og 
produktionsanlæg i bygder og mindre byer via FL hovedkonto 64.10.17 med til 
at skabe aktivitet. 

Iværksættere har desuden mulighed for at søge om støtte via de almindelige 
erhvervsfremmeordninger, som finansieres via FL hovedkonto 64.10.17 og 
varetages af Greenland Business. Støtteordningen blev indført i 2012 og har efter 
Naa1akkersuisuts opfattelse bidraget positivt til at styrke iværksætternes 
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muligheder for støtte. Ordningen vil dog blive evalueret løbet 2015 med 
henblik på at vurdere ordningen. 

Midlerne under nærværende hovedkonto er de seneste 3 år primært blevet 
udmøntet i samarbejde med kommunerne. I 2013 fik kommunerne bevilget 6 
mio. kr. til erhvervs- og beskæftigelsesprojekter fordelt på 1,5 mio. kr. til hver 
kommune. Derudover blev der bevilget 1,2 mio. kr. til regionale 
udviklingskonferencer. I 2014 og 2015 har kommunerne hvert år fået bevilget 10 
mio. kr. fordelt på 2,5 mio. kr. til hver kommune til erhvervs- og 
beskæftigelsesprojekter. Det har således overvejende været kommunerne, der har 
prioriteret og indstillet projekter til Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked 
og Handel. 

I 2014 afholdt Naalakkersuisut desuden en større bygdekonferencen med 
deltagelse fra alle bygder i Grønland. 

Nærværende hovedkonto har medvirket til, at kommunerne har kunnet prioritere 
en række forskellige initiativer i forhold til de enkelte kommunernes 
overordnede strategi for erhvervsudvikling. Derudover har det været muligt 
mindre lokale ønsker til konkrete forbedringer efter indstilling fra 
bygdebestyrelserne. 

12.4 Hovedkonto 64.10.12 Vareforsyning 

Hvor mange penge er der de sidste 3 år brugt af denne hovedkonto til hhv. 
ekstern bistand til udarbejdelse af informationsmateriale, analyser, forberedelse 
og udvikling af forsyningsområdet. Det være sig vareforsyning, 
brændstofforsyning, post- og teleområdet samt passagerbefordringen? Er det 
tænkeligt at udgifterne på denne hovedkonto på sigt kan nedbringes VIa 
effektiviseringer eller forholder det sig modsætningsvis således, at alle 
potentielle rationaliseringsgevinster på nuværende tidspunkt er indhøstet? 

Kontoen er ressortomlagt pr. 1.1.2015. For så vidt angår regnskabsårene 2013 og 
2014 oplyser Departementet for Bolig, Byggeri og Infrastruktur, at der 
forbrugtes 360.405,94 kr. henholdsvis 322.311,62 kr. på de nævnte formål. For 
så vidt angår indeværende regnskabsår forventes 354.000 kr. at medgå til disse 
formål. 

Den indeværende servicekontrakt med KNI A/S om vareforsyning løber til 
udgangen af 2016. Det årlige tilskud til vareforsyningen i bygder og 
yderdistrikter andrager under den gældende servicekontrakt 36 mio. kr. årligt. 

Naalakkersuisut agter i løbet af efteråret at videreføre forhandlinger med KNI 
med henblik på indgåelse af en ny servicekontrakt fra og med 2017. I denne 
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smmnenhæng vil der blive fremlagt flere alternativer, hvor forskellige 
serviceparametre konsekvensberegnes med henblik på at kvalificere den politiske 
beslutning om eventuel indgåelse af en ny servicekontrakt. 

12.5 Hovedkonto 64.10.17 Udviklingsstøtte til landbaserede erhverv og 
turisme 

a) Det konstateres, at der er afsat bevilling på 4.mio.kr til 
storskala/råstofprojekter. Hvorledes og til hvilke konkrete projekter 
udmøntes denne bevilling? Og hvordan hænger denne konto sammen 
med konto 64.10.25? 

Svar: 
Bevillingen er brugt til en fortsættelse af en 2 årig servicekontrakt med 
fokus på opkvalificering af små og mellemstore virksomheder der ønsker 
at forberede sig til rollen som underleverandører i råstofsektoren. Dette 
initiativ blev igangsat i 2012 ved et udbud af en 2 årig servicekontrakt det 
blev vundet af Rambøll Grønland. Derefter var næste fase i udbud og den 
nuværende 2 årige servicekontrakt blev vundet af et konsortium med 
Greenland Petroleum Services som ledende partner Der er ingen 
sammenhæng med konto 64.10.25. Indsatsen på konto 64.10.17 er en 
erhvervsfremme indsats. 

b) Af aktivitetstallene fremgår, at der forventes 8.800 færre skind indhandlet 
i forhold til FL 2015. Hvorfor lige 8.800 skind færre? 

Svar: 
Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og Handel har ved 
ressortfordelingen overtaget dette område. Baggrunden for justeringen af 
aktivitetstallet for indhandling af sælskind er, at aktivitetstallet er 
tilpasset niveauet omfattet af servicekontrakten. 

c) Hvor mange penge er der de sidste 3 år brugt fra denne konto til hhv. 
ekstern bistand til udarbejdelse af informationsmateriale, overvågning, 
evaluering og udvikling afhovedkontoens område? 

Svar: 
F ordelingen af nedenstående tabel. 

2013 2014 2015 (pr. 29.9.15) 

Analyser, 
konsulenter, 
seminarer og 
udviklingsaktivitet 6.625.737,99 kr. 4.083.677,88 kr. 1.873.227,79 kr. 
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Erhvervsstøtte og 
servicekontrakter 

25.330.457,78 kr. 27.075.579,25 kr. 44.687.384,63 kr. 

DAU 31.956.195,77 kr. 31.159.257,13 kr. 46.560.612,42 kr. 

12.6 Hovedkonto 64.10.25 Storskalaprojekter 

Naalakkersuisut anmodes om kortfattet at beskrive projektets nuværende status. 
Naalakersuisut anmodes ligeledes i det omfang, det skønnes muligt at skitsere 
sine forventninger til projektets fremtid. 

Som udmeldt af den potentielle investor, Alcoa Ine., på borgennøde i 
Maniitsoq den 24. august 2015 anser investor i øjeblikket de gældende 
markedspriser som så ugunstige, at investor for tiden ikke ønsker at 
realisere projektet. Når priserne bedrer sig kan projektet i investors 
perspektiv på ny blive interessant. 

Som led i samarbejdet med investor pågår der drøftelser med henblik på, 
at give Grønland mulighed for eventuelt at disponere over de hidtil til 
projektet reserverede vandkraftpotentialer. 

Konsekvensen af dette er, at Naalakkersuisut så snart, at aftalegrundlaget 
med Alcoa er endeligt på plads vil iværksætte en promovering af vore 
vandkraftpotentialer med henblik på eventuel alternativ anvendelse. 
Skulle disse bestræbelser bære frugt er en sandsynlig konsekvens, at 
aluminiumprojektet så ikke kan gennemføres. Alternativt kan processen 
med Alcoa omkring realisering af aluminiumsprojektet genoptages, når 
de markedsmæssigt forudsætninger er tilstede. Det følger af sagens natur, 
at Naa1akkersuisut ikke kan sige noget om, hvornår dette måtte være 
tilfældet. 

12.7 Hovedkonto 64.10.27 Erhvervsudviklings- og markedsføringsprojekter 

a) I forbindelse med FLI5 var der stor tilslutning i Inatsisartut til bevarelsen 
af de 1,6 millioner kroner til markedsføring og oplevelseserhverv. Skal 
det forstås sådan, at disse er indarbejdet i denne hovedkonto, og hvor 
præcist i aktivitetstabellen fremgår disse midler? 

Svar: 
Aktivitetstabellen er et udtryk for en tentativ liste over de forventede 
indsatser i 2016 med turismerelateret markedsføringsindsatser særligt 
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med henblik på udarbejdelse af prospekter og projekteringer af 
visitorcentre samt og koncessioner til dette formål. Bevillingen på konto 
64.10.17 er nedsat med 1,6 mio. kr. til finansiering af den nye konto 
64.10.27. 

b) I næstsidste afsnit omtales et Kvanefjeldsprojekt. Den anførte profilering 
af dette råstofprojekt vil Finans- og Skatteudvalget gerne have uddybet 
eftersom udvalget i udgangspunktet finder det interessant, at en eventuel 
markedsføring af et råstofprojekt ikke planlægges henlagt under 
kontoområde 66. Hvor det efter udvalgets mening naturligt måtte synes at 
høre hjemme. 

Svar: 
Det følger af § 23 i Inatsisartutlov nr. 26 af 18. november 2010 om 
Inatsisartut og Naalakkersuisut, at der er Fonnanden for Naalakkersuisut 
prærogativ at fordele anliggender mellem medlemmerne af 
N aalakkersuisut. 

Storskalaprojekter kan omfatte forskellige projekttyper såsom 
energiintensive projekter eller råstofprojekter. Storskalaloven indebærer 
at der eksempelvis kan gives særlige vilkår til anvendelse af udenlandsk 
arbejdskraft på acceptable vilkår i anlægsfasen (hvis anlægsummen 
overstiger 5 mia. kr.). Forvaltningen af disse særlige vilkår sker under 
storskalaloven, som ressortmæssigt hører under Departementet for 
Erhverv, Arbejdsmarked og Handel. 

c) Er der særlige grunde eller barrierer for, at sådanne aktiviteter ikke 
fremadrettet søges samlet under kontoområde 66? Vil det med andre ord 
være administrativt umuligt at flytte markedsføring af 
Kvanefjeldsprojektet og de tilhørende midler ind under kontoornråde 66? 

Svar: 
Se venligst ovenfor under l2.7.b. 

d) Udvalget konstaterer, at det i sidste afsnit af budgetbidraget oplyses, at 
indtægter, der oppebæres på hovedkontoen, skal anvendes til yderligere 
aktiviteter indenfor hovedkontoens stærkt mangeartede formål. Udvalget 
kan ikke acceptere denne formulering. 

For det første er hovedkontoens bevillingsformål i forvejen så stærkt 
differentieret i fh.t. en lang række projekter og aktiviteter, at Inatsisartut 
reelt ikke har nogen anelse om, hvad pengene skal anvendes til. 

For det andet er det anførte i direkte modstrid med det i Budgetloven 
anførte bruttoprincip, jfr. hvilket der indenfor en given bevilling ikke må 
afholdes merudgifter med henvisning til tilsvarende merindtægter (En 
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fravigelse fra Budgetlovens bruttoprincip kræver i øvrigt særskilt 
lovhjemmel). Det er derfor nødvendigt, at Naalakkersuisut fremsætter et 
ændringsforslag i fonn af en tekstanmærkning til hovedkontoen, således 
at de nævnte bevillingsforudsætninger klart fremgår af 
finanslovsforslaget. Det kan desuden passende overvejes, at strømline og 
præcisere bevillingsforudsætningerne ved at angive beløb for de enkelte 
typer af indtægter, der kan oppebæres under hovedkontoen, og hvor 
meget af disse oppebårne indtægter, der genanvendes til samme fonnål. 
Naalakkersuisuts bekræftelse på udvalgets krav imødeses. 

De angivne indtægter fra eventuelt salg af data m.v. baseret på udgifter 
afholdt over denne konto forventes ikke at få noget betydeligt omfang. 

Naalakkersuisut agter at fremsætte ændringsforslag i fonn af en 
tekstanmærkning så den af Udvalget påpegede hjemmelsmæssige 
usikkerhed afklares. 

12.8 Hovedkonto 64.13.19 Mobilitetsfremmende ydelse 

a) Hvilke boligmæssige barrierer møder de medborgere, som har behov for 
mobilitetsfremmende ydelser? Fra hvilke kommuner kOlmner de fleste 
ansøgninger om mobilitets fremmende ydelse? Kan ordningen 
karakteriseres som en succes? 

Svar: 
Selvom borgeren får tilbud om pennanent/fast arbejde, kan boligmæssige 
barriere være, at ansøgerne ikke kan få tildelt bolig, idet der er tale om 
huslej erestance. 

De fleste ansøgninger kommer fra Kommune Kujalleq og Qaasuitsup 
Kommunia. 

Naalakkersuisut arbejder løbende på at infonnere borgerne og 
arbejdsgiverne omkring mulighederne for at ansøge om 
mobilitets fremmende ydelser. Nalakkersuisut tilpasser løbende 
ordningen, jf. lovforslag herom på EM2015. Naalakkersuisut forventer 
således fremover et større forbrug på kontoen. 

b) Hvilke muligheder ser Naalakkersuisut for at udvide ordningen med 
henblik på at øge mobiliteten på arbejdsmarkedet - behovet herfor er jo 
åbenbart, hvilket f.eks. ses af, at man grundet mangel på arbejdskraft har 
måttet kassere indhandlet fisk på fabrikken i Qasigiannguit. 
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Der fremsættes et ændringsforslag vedrørende ordningen på EM 2015, og 
der er igangsat en infonnationskampagne om ordningen, som vil blive 
videreført, Se i øvrigt svaret under punkt a. 

12.9 Hovedkonto 64.13.21 Revalidering 

Hvordan kan det være, at de forventede aktivitetstal falder med 30 %, hvorimod 
bevillingerne er uændrede. Er det blevet 30 % dyrere med en 
revalideringsordning borgerne, eller er der her tale om at der har indsneget sig en 

faktuel fejl? 

Svar: 
Der er ikke tale om, at revalideringsordningen for borgerne er blevet dyrere. Der 
er heller ikke tale om en faktuel fejl. 

Ressourcerne på landets arbejdsmarkedskontorer er i mange byer ikke 
tilstrækkelige til at igangsætte revalideringsforløb for borgerne. Nalakkersuisut 
forventer derfor en nedgang i aktivitetstallet. For at modvirke yderligere nedgang 
er det nødvendigt, at lave yderligere kurser samt oplysningskampagner for de 
kommunale medarbejdere, der administrerer revalideringslovgivningen i praksis. 

Der skal desuden henvises tillovforlsaget på EM 2015 om oprettelse afjob-, 
vejlednings- og opkvalificeringscentre, som netop har til fonnål, at skabe en 
mere effektiv forvaltning og sammehængskraft mellem de forskellige 
forvaltninger, som arbejder med disse opgaver. Job-, Vejlednings- og 
Opkvalificeringscentrene vil give et bedre grundlag for en række opgavers 
løsning, herunder revalideringsarbejdet. 

12.10 Hovedkonto 64.13.23 Piareersarfiit 

a) Udvalget kan konstatere, at bevillingen er forhøjet ved nedlæggelse af 
hovedkonto 64.13 .25 Ekstraordinær indsats for ledige. Der synes ikke at 
være forklaring på, hvorfor der foretages denne overførsel. Hovedkonto 
64.13.23 var planlagt til nulstilling fra og med 2016. Skal udvalget forstå 
det således, at Naalakkersuisut ikke længere anser, at stigningen i 
ledigheden skal betragtes som et ekstraordinært fænomen? 

Svar: 
Naalakkersuisut anser det for nødvendigt, at der fortsat arbejdes for, at 
især unge mellem 15 og 30 år opkvalificeres til uddannelse eller arbejde. 
En stor del af den ekstraordinære ledighedsindsats har udviklet sig til at 
være initiativer for unge afholdt i Piareersarfiit regi. Naalakkersuisut vil 
derfor fortsætte disse initiativer ved at lade midler fra 64.13.25 overgå til 
Piareersarfiit 64.13.23. N aalakkersuisut ønsker således, at den 
ekstraordinære indsats bliver en vedvarende indsats for at mindske især 
ungdomsledigheden, og at indsatsen placeres indenfor allerede 
eksisterende rammer, Piareersarfiit. 

12 



b) Det fremgår af N aalakkersuisuts besvarelse af udvalgets spørgsmål i 
relation til FFL2015 om den ekstraordinære indsats, at Naalakkersuisut 
ønsker at igangsætte den nye "Beskæftigelses strategi 2015". Denne 
strategi synes ikke at være tilgængelig på Naalakkersuisuts hjemmeside, 
men alene den der skulle gælde for 2014-17. Udvalget ønsker derfor at få 
tilsendt kopi af den der gælder for 2015. 
Udvalget ønsker samtidig at få oplyst på hvilken måde, der arbejdes 
videre med ledighedsindsatsen. Har Naalakkersuisut til hensigt at 
fastholde den tekst, der fremgik af hovedkonto 64.13.25, eller vil 
tiltagene for ledighedsindsatsen tage en anden form, siden teksten i 
budgetbidraget for hovedkonto 64.13 .25 Ekstraordinær indsats for ledige 
ikke fremgår af nærværende hovedkonto? Hvilke tiltag er blevet planlagt 
og hvilke succeskriterier er opstillet for disse nye initiativer? 

Svar: Naalakkersuisut har ikke til hensigt at fastholde teksten fra 
hovedkonto 64.13.25 idet kontoen nedlægges. Naalakkersuisut vil til 
gengæld udvide aktiviteterne på Piareersarfik. Der er planlagt en 
permanent udvidelse af Piareersarfiits aktiviteter med ca. 100 unge i 
boglige aktiviteter samt ca. 180 unge i ikke-boglige aktiviteter. Antal af 
unge kan variere, da det tilstræbes, at systemet skal have en vis 
fleksibilitet. Der opstilles resultatmål for de enkelte kommuner i de årlige 
servicekontrakter, der indgås mellem kommunerne og Selvstyret. 

Arbejdsløshedsbekæmpelsen følger den nationale beskæftigelsesplans 16 

initiativer. 

c) I forbindelse med behandlingen af FFL 2015, oplyste Naalakkersuisut 
udvalget, at evalueringen af indsatsen i 2014 forventes færdig ultimo 
oktober d.å. Udvalget forventer at få tilsendt en kopi heraf, så snart denne 
er udkommet. Udvalget skal i samme anledning anmode Naalakkersuisut 
om at tilsende denne evaluering til Erhvervsudvalget. 

Svar: 
Der vedlægges af rapporteringerne for 2012 og 2013. Udvalget vil således 
også få tilsendt afrapporteringen for 2014, når denne forelægger ultimo 

oktober. 

cl) Naalakkersuisut har oplistet 5 punkter, der fortæller om hvad midlerne 
skal bruges til. Som punkt nr. 5 nævnes opstart af værksteder. Hvordan er 
Naalakkersuisuts erfaring med tilsvarende værkstedsprojekter, såfremt 
sådanne har været anvendt? 
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Af nedenstående tabeller fremgår det, at der er en stigning i antallet af 
elever i ikke boglige aktiviteter. Der er således et stigende antal elever, 
der ikke er motiveret eller egnede for boglige aktiviteter, når de søger ind 
på Piareersarfiit. Der er ligeledes en udmelding om, at der er en stigning i 
antallet af elever, der har brug for at konune i et afklarende forløb, hvor 
de lærer at møde til tiden, have sociale relationer og tage ansvar. Der er 
både gode og mindre gode erfaringer fra værkstedsaktiviteteme. 

Tilbuddene varierer fra kommune til kommune og by til by. Tilbuddene 
justeres løbende efter lokale behov og forhold de erfaringer, der gøres. 
Der videndeles på tværs af byer og kommuner omkring de positive 
erfaringer der gøres. 

Nedenfor ses tabeller, der viser aktivitetstallene for ikke-boglige forløb 
afholdt i 2012 og 2013 

Job- og værkstedstræning 2012-2014 

201212013 Kurser Tilmeldt! Afbrudt Gennem- Gennemfort i forhold 
i alt til begyndt 

begyndt fort i alt 

Job- og værkstedstræning 7 129 36 93 72% 

2013/2014 Kurser Tilmeldt! Afbrudt Gennem- Gennemført i forhold 
i alt til begyndt 

begyndt ført i alt 

Job- og værkstedstræning 11 188 48 140 74% 

e) Da Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer fremlagde under 
Konference om udvikling af den offentlige sektor d. 4. juni 2015 oplyste 
han eksempelvis: 

a. "at 63,5% af de l6-l8-årige var ikke i gang med en uddannelse i 
2014. Dvs. enten ungdomsuddannelse eller efterskole. 

b. at der anvendes i alt ca. 120 mio. kr. årligt til 
brobygningsuddannelser, dvs. til efterskoler og Piareersarfiit. 
Hvorfor er de nødvendige? Kan det gøres bedre?" 

Skal udvalget forstå denne udmelding sådan, at Naalakkersuisut 
efterhånden betragter efterskoler som almindelige uddannelser efter 
almindelig skolegang eller brobygningsuddannelser, og ikke som en del 
af grundskolen (folkeskolen)? Hvilke erhvervs eller studieforberende 
uddannelser kan man tage på et Piareersarfiit ophold? 
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Naalakkersuisoq for Finanser og Råstof har oplyst, at der anvendes 120 
mio. kr. til brobygning efter folkeskolen, og med brobygning menes 
Efterskoler og Piareersarfiit aktiveringer. Disse tiltag (brobygningsforløb ) 
er nødvendige fordi mange unge kommer ud af folkeskolen uden de 
nødvendige kvalifikationer og kompetencer til, at de kan optages på en 
uddannelse eller et studieforberedende forløb. En del unge er desuden 
ikke modne nok til at starte på et arbejde eller en uddannelse. Der 
evalueres løbende på resultaterne både i kommunerne og i departementet. 
Denne dialog med kommunerne har resulteret i ønsket i nærværende FFL 
om øget optag på Piareersarfiit og værkstedsforløb. 

På Piareersarfiit tilbydes i dag to fonner for boglig opkvalificering, AEU 
og FA. En bestået AEU (Anerkendt Erhvervsintroducerende Uddannelse) 
giver adgang til erhvervsuddannelserne. En bestået F A (Folkeskolens 
Afgangsprøve) giver grundlag for at kunne blive optaget på GUX, det 
skal bemærkes, at der er optagelsesprøve til GUX. 

12.11 Hovedkonto 64.13.26 Landsdækkende jobportal 

a) Hvad er status på dette projekt? 

Svar: 
Det forventes at jobportalen offentliggøres og sættes i drift d. 17. 
november 2015. Jobportalen vil i første omgang implementeres i 2 til 3 
udvalgte byer. I første halvdel af 20 16 vil der blive afholdt workshop s og 
undervisning i brugen af Jobportalen for de resterende byer i Grønland. 

b) Hvilket bidrag forventes af projektet til opfyldelse af fonnålet med den 
lov, der udgør regelgrundlaget for nærværende hovedkonto? 

Svar: 
Inatsisartut vedtog på FM20l5 et forslag til en lovændring, der medfører, 
at ledige skal anvende jobportalen. Dette sker for at både kommunen og 
arbejdsgiverne kan få et retvisende billede af den arbejdskraft, der er 
tilgængelig i Grønland. 

Hensigten med den landsdækkende jobportal er, udover at give det 
offentlige et overblik over ledige, at sørge for, at de ledige får et redskab 
til at søge efter job i hele Grønland, samt at give arbejdsgiverne en 
mulighed for at søge efter herboende arbejdskraft i stedet for at anvende 
udefrakommende arbejdskraft. Portalen er et væsentligt redskab for 
arbejdsmarkedsforvaltningernes indsats for at anvise grønlandsk 
arbejdskraft til ledige i stillinger, jf. lovgivningen om regulering af 
arbejdskraften i Grønland. 
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c) Hvor stor en del af de afsatte midler forventer Naalakkersuisut skal gå til 
hhv. "omkostninger til udarbejdelse af infonnationsmateriale, ekstern 
bistand, evaluering af jobportalen samt aflønning af supportfunktion"? 

Svar: 
Den årlige udgift til driften og vedligeholdelsen af Jobportalen vil beløbe 
sig til 150.000 kr. Dernæst er der forventet udgifter til support fra 
leverandørens side på 150.000 kr. om året og udgifter på 150.000 kr. om 
året til udvikling af jobportalen og baserer sig på 200 timer til udvikling 

af portalen. 

Support forventes leveret af Comby AIS når en indkøringsperiode er 
overstået. Denne support forventes at koste 200.000 kr. om året. 
De ansatte på landets arbejdsmarkedskontorer skal det første år have 
grundige kurser og sidemandsoplæring i systemet. Udgifter til dette 
forventes at ligge på 400.000 kr. det første år. Endelig er der forventede 
udgifter for infonnationskampagne om Jobportalen på 150.000,- det 

første år. 

d) Lever jobportalen op til kravene om offentliggørelse af stillinger inden 
for det offentlige? 

Svar: 
Ja, Selvstyrets stillingsopslag offentliggøres allerede i dag på 
Naalakkersuisuts hjemmeside, hvor det fremadrettet er hensigten, at disse 
stillinger også bliver offentliggjort på jobportalen. 

16.7 Hovedkonto 85.50.20 Turismeanlæg 

a) Naalakkersuisut oplyser, at Isfjordscenteret kan forventes at modtage 
17.000 entrebetalende gæster årligt det første driftsår og et stigende antal 
de efterfølgende år. Udvalget ønsker at få oplyst, på hvilken baggrund 
ovennævnte antal er beregnet? 

Svar: 
Tallet baseres på Realdanias beregninger for projektet. 

b) Naalakkersuisut har tidligere oplyst (se orienteringssagen om 
Isfjordscenteret af 17. juni 2015), at etablering afvisitorcentre vil være et 
afgørende element i udbygningen af den turistmæssige infrastruktur, og i 
interaktion med udbygningen af den fysiske infrastruktur i fonn af 
udbygning af landingsbanestrukturen, vil udviklingen i prisniveauet på 
rejser medvirke til at løfte udviklingen i turismen yderligere. Udvalget 
ønsker at få oplyst, hvilken landingsbanestruktur, der er anvendt som 
udgangspunkt? 
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Svar: 
Udgangspunktet er forlængede baner i Ilulissat og Nuuk, samt den 
nuværende direkte beflyvning til 0stgrønland og Sydgrønland. 

c) Visitorcentrets opførselssum på 108 mio. kr. synes alene at være 
finansieret ved offentlige midler og fondsmidler. Foreligger der en samlet 
forretningsplan eller andet, som kan underbygge en opfattelse af, at 
denne investering vil være samfundsøkonomisk rentabel, og er 
investeringen i øvrigt i hannoni med principperne i gælds- og 
investeringsstrategien ? 

Svar: 
En offentlig investering på 23 mio. kroner, der modsvares af en privat 
fondsfinansiering på 85 mio. kroner anser Naalakkersuisut som en 
særdeles samfundsmæssig bæredygtig investering, der ligger helt i tråd 
med gælds- og investerings strategien. Der er ikke tale om lånoptagelse 
til projektet. 

d) Hvis denne investering virkelig er så afgørende, som det synes at kunne 
udledes af budgetbidraget, skulle man tro, at private investorer også var 
interesserede i at deltage i projektet. Hvad er Naalakkersuisuts 
kommentar til dette? 

Svar: 
Lang størstedelen af projektet finansieres af private midler, nemlig af 
Real Dania. Hvis man ser på andre landes visitorcentre ved store 
nationale seværdigheder (fx Stonehenge i England), er det meget ofte 
offentlige anlæg, der sikrer, at nationale seværdigheder udvikles til 
oplevelses centre, der skaber lokal omsætning og arbejdspladser. Isfjorden 
ved Ilulissat er det grønlandske folks - og den indtjening og aktivitet, der 
kan udvikles ved at øge turismen ved en seværdighed som denne, bør 
efter Naalakkersuisuts mening ikke alene tilfalde en privat 
forretningsdrivende. Private investorer forventes at kunne få gavn af en 
øgning af oplevelsesudbuddet ved at kunne drive private forretninger der 
servicerer gæsterne med for eksempel overnatningstilbud, mad, 
souvenirs, transport etc. 

e) Udvalget ønsker at få oplyst, hvilken rolle Qaasuitsup Kommunia har 
spillet i udarbejdelsen af den nye turismestrategi for Ilulissat by, hvor det 
første visitorcenter skal ligge? Udvalget ønsker at få oplyst det seneste 
officielle tal for antal turister i Ilulissat. 

Svar: 
Qaasuitsup Kommune har denne sommer udarbejdet en turismestrategi 
for kommunens turismeudvikling - herunder Ilulissat by. Det er ligeledes 
Qaasuitsup Kommune der via turismeudviklingsprojektet i Ilimanaq syd 
for Ilulissat indgik den første partnerskabs aftale med Realdania. 
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Der foreligger ikke et officielt tal for udefrakommende turister i Ilulissat. 
Departementets bedste skøn er ca. 10.000 personer. Tallet fremkommer 
ved at bruge andelen af udefrakommendes hotelovematninger i Ilulissat 
og gange på det samlede antal udefrakommende turister i Grønland. 
(Resultatet af beregningen er 10.125 personer). 

f) Udvalget ønsker at få oplyst, hvem der skal tage opgaven med at drive 
visitorcentrene som et fælles brand? 

Svar: 
Naalakkersuisut fremlægger i 2016 et forslag til en drifts organisation til 
vedtagelse i Inatsisartut. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 

Vittus Qujaukitsoq 
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Aalisarnermut, Piniarnermut Nunaler'lnermullu Naalakkersu·lsoqarfik 

Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
GOVERNMENT OF GREENLAND 

Finans- og Skatteudvalget 

FFL 16 - Svar til finansudvalget 1. behandling 

FFl16 - Svar til finans- og skatte udvalget 1. behandling 

3. De almindelige bemærkninger 

3.8. Afsnit 3.5, Fiskeriet, side 95 

al Hvor stort et vækstpotentiale mener Naalakkersuisut der er i en bedre 
udnyttelse af nye og eksisterende arter? Og hvor stor en rolle spiller dette 

vækstpotentiale i Naalakkersuisuts holdbarheds- og vækstplan? Der er i mange 
år talt om strukturtilpasning og effektivisering af det kystnære fiskeri. Hvad 
mener det nuværende Naalakkersuisut potentialet er i dette? Har 

Naalakkersuisut en "smertegrænse" for antallet af licenser i det kystnære 

fiskeri (det nævnes, at der forventes yderligere 200) i forhold til at sikre den 
enkelte fiskers indkomst eller planlægger man blot at øge kvoterne? 

Svar: Naalakkersuisut mener at der er et betydeligt potentiale i udnyttelse af nye 

arter, hvilket udviklingen af det pelagiske fiskeri i østgrønland de seneste år 

også har vist. Særligt fiskeriet efter makrel, har udviklet sig til at være et 

betydende fiskeri for Grønland med stort potentiale. Derfor har 

Naalakkersuisut også bevilget flere midler til biologiske undersøgelser, der skal 

være med til at kortlægge udbredelsen af nye arter. Samtidig har 

Naalakkersuisut givet tilladelser til en række forsøgsfiskerier dels efter nye 

arter, men også efter eksisterede arter i områder hvor der ikke var 

kommercielt fiskeri i forvejen. 

Vækstpotentialet spiller en rolle i forhold til Naalakkersuisuts holdbarheds- og 

vækstplan som det fremgår af Politisk Økonomisk Beretning 2015 Reformspor 

2, hvoraf det følger at der skal skabes bedre rammer for videreudvikling af 

fiskeriet. 

Naalakkersuisut har den opfattelse af strukturtilpasning og effektivisering af 

det kystnære fiskeri løbende skal vurderes i forhold til kvotemængderne i 

Grønland. Det er derfor afgørende at der er beskæftigelsesmuligheder for det 

høje antal personer der er helt eller deltvist beskæftiget i det kystnære fiskeri. 
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Naalakkersuisut har ikke en fast grænse for mange kystnære licenser i de 

enkelte kystnære fiskerier. Antallet af licenser beror på en vurdering af om det 

er muligt at drive et rentabelt fiskeri for den enkelte enhed. 

b) Naalakkersuisut oplyser, at den samlede torskekvote er dobbelt så høj, som 

biologerne har rådgivet. Naalakkersuisuts holdning til emnet synes fraværende. 
Udvalget ønsker derfor at vide, om der fremover kan forventes så markante 

afvigelser i forhold til den biologiske rådgivning eller, om Naalakkersuisut inden 

for de næste to år vil følge den biologiske rådgivning tættere, når der afgives 

kvoter? 

Svar: Naalakkersuisut har tilladt forsøgsfiskeri efter torsk i både øst- og Vestgrønland 

i 2015 og dette fiskeri er stadig pågående, hertil udtages der prøver til 

biologiske undersøgelser, og de samlede resultater af dette fiskeri skal være 

med til at danne grundlag for hvor store kvoter der skal fastsættes på torsk 

fremad rettet. 

c) på side 95 anfører Naalakkersuisut, at den samlede rentabilitet inden for det 

kystnære fiskeri efter torsk og hellefisk falder i takt med stigende kapacitet, og 

påvirker det samfundsøkonomiske afkast fra det kystnære fiskeri i negativ 
retning. 
Samtidig forlyder det i pressen, at Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og 

Landbrug ikke er enig i denne betragtning. 

Det fremgår eksempelvis af pressen: 

a. "- Jeg kan sige, at det der står i finanslovsforlaget, ikke er noget jeg, 
genkender." ... 

b. "- Det er et oplæg til politisk debat, og jeg er sikker på, at politikerne 

vil debattere at teksten vil blive ændret til det rigtige." 
Udvalget ønsker en afklaring af om det er et enigt Naalakkersuisut, der har 

fremsat nærværende finanslovsforslag. 

Svar: Naalakkersuisoq mener, at den samlede rentabilitet i det kystnære fiskeri, i 

takt med stigende fiskerikapacitet, kan blive påvirket negativt om nogle år. 

Forslaget til årets finanslov er fremsat af et enigt Naalakkersuisut. 

d) På side 98 anfører Naalakkersuisut, at det efterhånden må være klart, at man 
ved uenighed mellem parterne må skære igennem politisk og træffe 
beslutninger, som ikke er populære alle steder. Udvalget ønsker en uddybning 
af denne udmelding fra Naalakkersuisut. 

Svar: Det er klart for Naalakkersuisut at der i fiskerierhvervet er forskellige interesser 

som gør, at en revision af Fiskeriloven med høj sandsynlighed ikke kan opnås 
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med enstemmig opbakning fra fiskerierhvervets parter. Derfor har 

Naalakkersuisut nedsat en arbejdsgruppe bestående af erhvervets parter, der i 

fælleskab skal komme med udkast til områder hvor det er muligt at nå til 

enighed. 

e) Det fremgår af s. 99, at EU årligt skal acceptere de kvoter, som Grønland 
tilbyder EU i fiskerirettigheder, og at EU som udgangspunkt kun accepterer de 

mængder, der efter EU's mening er forsvarlige set i forhold til den bæredygtige 
udnyttelse af arterne. 
Kan den store uoverensstemmelse mellem kvoterne og den biologiske 

rådgivning få negative konsekvenser for samhandelen med EU? 

Svar: Efterspørgslen efter fiskeriprodukter, som er certificeret som fisk fra 

bæredygtig udnyttelse, er stigende i EU, men også på det øvrige 

verdensmarked. Naalakkersuisut er derfor opmærksom på vigtigheden af 

bæredygtig udnyttelse af fisk i Grønland også i forhold til samhandlen med 

udlandet. 

f) På side 96 oplyser Naalakkersuisut bl.a., at der udover stigninger i 
hellefiskekvoten er der også indenfor de kystnære forvaltningsområder 

oprettet kvotefrie områder med frit fiskeri, som belaster bestanden yderligere. 
Udvalget ønsker at få oplyst, hvilke positive sider der er ved fiskeriet i kvotefrie 
områder indenfor de kystnære forvaltningsområder, som opvejer den 
yderligere belastning af bestanden? 

Svar: Naalakkersuisut mener at der er udsigt til at forvaltningsområderne vil føre til 

bedre forhold for fiskerne, idet de har mulighed for at fiske året rundt, samt 
sprede fiskeriet over et større geografisk område. Naalakkersuisut er i gang 
med at analysere på forholdene og kan på nuværende tidspunkt ikke udtale sig 
herom. 

g) Hvornår forventer Naalakkersuisut, at kunne fremlægge et samlet revideret 
forslag til ny fiskeri lov? 

Svar: Naalakkersuisut forventer at fremlægge forslag til ny fiskerilov på Inatsisartuts 
forårssamling 2016. 

h) Hvor omfattende forventer Naalakkersuisut, at det forberedende arbejde til en 
ny samlet fiskerilov vil være? 

Svar: Naalakkersuisut forventer at det forberedende arbejde til en samlet fiskerilov 

vil være meget omfattende. Indtil videre har arbejdsgruppen behandlet 

anbefalingerne fra fiskerikommissionens betænkning, herunder diskuteret 

følgende punkter: 
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ID Ejerskabsbegrænsning i rejefiskeriet 
~ Udenlandsk ejerskab 
~ Tidbegrænsede IOKer i det havgående fiskeri efter hellefisk 
~ Kombinationsfartøjer i det kystnære fiskeri efter hellefisk 
.. Individuelle omsættelige kvoter i jollefiskeriet 
It En eksklusivitetsmodel for forsøgsfiskeri 

il På side 97 oplistes de emner, som Naalakkersuisut mener stadig er under 
diskussion. 
Udvalget ønsker en uddybning af det sidste punkt om monokultur i fiskeriet. 

Udvalget ønsker desuden Naalakkersuisuts vurdering af muligheden for at stille 

evt. krav til fiskerisektoren om praktikpladser. 

Svar: Fiskeriet i Grønland er i vid udstrækning basseret på monokulturer. For at 

kunne opnå en bedre udnyttelse af kapaciteten, samt hel årlig beskæftigelse, 

mener Naalakkersuisut at det er relevant at diskutere kombinationsfartøjer der 

gør det muligt at fiske flere forskellige arter med det samme fartøj. Dette vil 

potentielt medføre at vi er i stand til at bevæge og fra den nuværende situation 

med overvejende mono kulturelt fiskeri, til en situation med en højere grad af 

kombineret fiskeri. 

Naalakkersuisut er ikke opmærksom på at der mangler praktikpladser i 

fiskerisektoren, og mener derfor ikke det er relevant at vurdere muligheden for 

at stille krav til fiskerisektoren om praktikpladser. 

3.18. Afsnit 7.5, Fiskeri- fangst og landbrug, side 111 

Hvad er baggrunden for Naalakkersuisuts forslag om at lade muligheden 

for at modtage genetableringsstøtte udgå af Finansloven for 2016? 

Svar: Naalakkersuisuts forslag om lade muligheden for at modtage 

genetableringsstøtte udgå af Finansloven fra 2016, grunder i et ønske om at der 

skal være lige muligheder for tilskud for alle fiskere. Idet midlerne på denne 

hoved konto er meget begrænsede, er det ikke muligt at yde den nødvendige 

støtte til at alle nødstedte fiskere. 

11. Aktivitetsområde 50 - 51 Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og 
Landbrug 

11.1 Hovedkonto 50.01.01 Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 

al Administrationen øges for at styrke forvaltningen af det pelagiske fiskeri, 
ligesom at konsulenttjenesten for fiskeri og fangere overgår til departementet. 
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Dette medfører en besparelse på 1,3 millioner kroner. Præcist hvilke 

områder/opgaver er det, der medfører besparelsen på 1,3 millioner kroner? 

Svar: Ved hjemtagelsen af KONFIFA forventer departementet at kunne genindføre 

en rådgivningstjeneste med to medarbejdere. Det forventes at kvaliteten af 

tjenestens arbejde vil højnes, samtidig med at der opnås en synergieffekt 

imellem tjenesten og det resterende departement. Der er i dag ansat to 

medarbejdere. 

bl Hvorfor er hovedkonto 51.01.07 Konsulenttjeneste for fiskere og fangere 
rokeret til nærværende hovedkonto - - og hvilken betydning har dette i fh.t. de 

uløste udfordringer med at indføre brugerbetaling for aktiviteten? 

Svar: De hidtidige brugerbetalinger har lagt på et meget beskedent niveau, og er 

fratrukket den dertil knyttede administration, af ubetydelig karakter. 

Naalakkersuisut ligger med baggrund heri op til at brugerbetaling til KONFIFA 

afskaffes i sin nuværende form. 

cl Med rokeringen af flere områder og aktiviteter, senest GFLK, fra 
aktivitetsområde 50-51 begynder den budgetmæssige begrundelse for at 
opretholde et selvstændigt departement for Fiskeri, Fangst og Landbrug at 

fremstå som temmelig svag. Kunne Naalakkersuisut se administrative og 
økonomiske fordele i, at sammenlægge aktivitetsområde 50-51 med område 
647 Dette kunne give god mening, idet en opsplitning af vores erhverv over to 

forskellige Naalakkersuisutområder muligvis kan give politisk mening - men 
ingen umiddelbare administrative og økonomiske fordele. En sammenlægning 
kunne endvidere medføre besparelser, hvilket må være det væsentligste mål 

for såvel Naalakkersuisut som Inatsisartut i den nuværende svære økonomiske 
situation. 

Svar: 

I henhold til lov om Naalakkersuisut, er det formanden for Naalakkersuisut 

som udstikker retningslinier for hvilke områder skal henføres til et 

departement. Naalakkersuisut mener at det er vigtigt med en selvstændig 

administration af landets vigtigste erhverv; fiskeri, fangst og landbrug - også i 

fremtiden. Det må ydermere formodes at det er de samme opgaver der skal 

udføres, lige gyldig hvordan ressortområderne sammensættes, derfor er det 

ikke givet, at en sammenlægning vil medføre administrative eller økonomiske 

fordele. 
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d) I forlængelse af foregående spørgsmål ønskes det oplyst, om en sådan 
sammenlægning vil være teknisk og/eller økonomisk umuligt at gennemføre? 

Svar: Det vurderes ikke at være hverken teknisk og/eller økonomisk umuligt at 

gennemføre en sådan sammenlægning. Endvidere vil det under alle 

omstændigheder ikke være hensigtsmæssigt at gennemføre en sådan 

sammenlægning. 

11.2 Hovedkonto 50.01.20 Fiskeri og fangst 

Indstilles finansieringen af den igangværende - og angiveligt succesfulde -

informationskampagne omkring sælskind og -fangst (Jllnuit-SilaJl )? 

Svar: Ja. Da daværende Naalakkersuisut valgte at støtte op omkring Inuit Sila

projektet, blev det lagt op til at der skulle gives økonomisk tilskud over 

en 3-årige periode fra 2013 til og med 2015, som vil blive brugt til 

konsolidering af informationstiltag. Det er Naalakkersuisuts holdning, at 

det succesrige projekt har opnået sit mål: opmærksomhed, 

anerkendelse og bevågenhed både nationalt og internationalt. Ved at 

stoppe bevilling til Inuit Sila er det ikke ensbetydende med at 

Naalakkersuisut stopper sin opbakning, tværtimod. Der vil være moralsk 

opbakning. 

11.3 Hovedkonto 50.06.50 Fiskeriudviklingspulje 

a) Det ser ud til, at Naalakkersuisut tærer på hensættelserne fra de tidligere år i 
2016, mens der fra 2017 og frem sker et fald i aktiviteten på hovedkontoen. 

Dette kan forekomme bekymrende, såfremt man samtidig søger at fastholde 
en politik om, at det alene er Landskassens opgave at finansiere en udvikling i 
fiskeriet skal udvikles, at generationsskift skal fremmes, og at fiskeriet skal 
effektiviseres. Hvordan harmonerer planerne med denne hovedkonto med 

hensigterne for fiskeripolitikken? 

Svar: I forhold til de hensættelser der ses i dag mener Naalakkersuisut ikke det er 

bekymrende. 

Naalakkersuisut mener fortsat at der er behov for offentlig medfinansiering i 

forbindelse med udviklingen af det grønlandske fiskeri. Samtidig vil 

Naalakkersuisut dog gerne pointere at det ikke er vores politik at det alene er 

Landskassens opgave at finansiere udvikling i fiskeriet. 

Derudover mener Naalakkersuisut at det ikke er hensigtsmæssigt at 

sammenholde fiskeripolitikken med forbruget på denne hoved konto. 
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b) Anser Naalakkersuisoq det som ønskeligt, at fiskeriet - både det kystnære og 

det havgående - skal nå hen til en situation, hvor udvikling og vedligeholdelse 
af fiskeriet sker alene eller helt overvejende for private midler og ikke via 
direkte eller indirekte offentlig støtte? 

Svar: Det er Naalakkersuisoqs ønske at fiskeriet skal bevæge sig i retning af en 

situation hvor en relativt større andel af finansieringen foregår via private 

aktører. 

c) Udvalget skal i denne forbindelse spørge om Naalakkersuisut er enig med 
udvalget i, at ydelse af offentligt tilskud blot medfører, at fiskerisektoren 

tilpasser sig til den offentlige støtte, og at dette forhold kan være med til at 
modvirke målet om selvbærende fiskeri? 

Svar: Nej, Naalakkersuisut er ikke enig med udvalget i denne betragtning. 

Har Naalakkersuisut forsøgt at gøre bl.a. KNAPK opmærksomme på, at 

uforbrugte bevillinger på denne hoved konto henlægges på tværs af finansår, 

og at der derfor kun afsættes midler på hovedkontoen, når der ikke er flere 

penge tilbage i fiskeriudviklingspuljen? 

Svar: Ja, naalakkersuisoq har af flere omgange, på møder med KNAPK's ledelse, gjort 

foreningen opmærksom på at ubrugte midler på denne hoved konto overføres 

til næste finansår. Samtidig vil Naalakkersuisut gerne pointere at det ikke er 

sandt at der kun afsættes midler til nærværende hoved konto når der ikke er 

flere penge tilbage i fiskeriudviklingspuljen. 

11.4 Hovedkonto 51.03.03 Udviklingsstøtte, landbrug 

Hvad er Naalakkersuisuts holdning til Landbrugskommissionens vurdering om, 

at der skal tilføres betydelige midler til området? Hvordan er der fulgt op på 

dette? 

Svar: lUnder FL 2015 blev afsat 6 mio. kr. som er blevet udmøntet i specifikke 

initiativer med prioritering af ansøgninger til: 1) etablering og renovering af 

stalde, herunder staldgulve, 2) anskaffelse af avlsdyrjmoderfår, 3) Anskaffelse 

af vandingsanlæg, 4) Initiativer til øget anvendelse af grøn energi, 5) opførelse 

eller renovering af drivhuse, 6) ny anlæg af veje mellem bygd, gård og 

markudvidelser. 
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Som bekendt har Finansudvalget godkendt omdisponering af nogle af 

ovennævnte midler til afhjælpning af tørke-situationen i landbrugserhvervet 

her i efteråret. 

Naalakkersuisut er i tæt samarbejde med Savaatillit Peqatigiissut Suleqatigiit, 

Kommune Kujalleq samt Konsulenttjenesten for Landbrug enige om tilsvarende 

prioriteringer for 2016, løsningen skal også omfatte spørgsmålet om eventuel 

forlængelse af servicekontrakt med Neqi A/S. 

Som ønsket forventes der færdiggjort en samfundsøkonomisk 

konsekvensanalyse-rapport inden året er omme i forhold til de 6 mio. kr. der er 

afsat for 2015 og de 8 mio. kr. der forventes afsat i 2016. 

11.5 Hovedkonto 51.07.40 Rente- og Afdragsfrie udlån 

Man kan anskue nærværende bevilling således, at den tilsikrer en 

erhvervs- og levemulighed særligt for personer i bygder og yderdistrikter 

uden andre erhvervsmuligheder. Man kan modsat også anskue 

bevillingen således, at den fastholder en andel af befolkningen i et 

urentabelt erhverv, og modvirker udviklingen af et økonomisk 

selvbærende fiskerierhverv, idet ydelsen af rente- og afdragsfrie lån 

skævvrider de almindelige markedsmekanismer og 

incitamentsstrukturer. Hvordan vurderer Naalakkersuisut denne 

problemstilling, og hvilke muligheder ser Naalakkersuisut for at fremme 

økonomisk selvbårenhed inden for det kystnære fiskerierhverv? Det 

ønskes samtidig oplyst, om man har overvejet at overgå til kun at yde 

rentebærende lån. 

Svar: Med den nuværende erhvervsstruktur er det Naalakkersuisuts politik at 

støtte erhvervet gennem tilskud, lån og vejledning. 

Derfor vurderer Naalakkersuisut at der forsat vil være behov for rente og 

afdragsfrie lån. Der er således ingen konkrete overvejelser om at overgå 

til udelukkende at yde rentebærende lån, men Naalakkersuisut ønsker at 

erhvervet gradvist bliver mere selvforsørgende og dermed i højere grad 

kan egenfinansiere sine investeringer. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 

Karl-Kristian Kruse 
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lIinniartitaanermut, Kultureqarnenmut, lIisimatusarnermut lIageeqarnermullu Naalakkersuisoqarfik 

Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke 
GOVERNMENT OF GREEN LAND 

Departementet for Finanser 

/ her 

Svar fra IKIIN på Finansudvalgets spørgsmål til Naalakkersuisut vedrørende 

FFl2016 og ændringsforslag til 2. behandlingen af samme 

Herunder følger svar på de af Finansudvalget stillede spørgsmål vedrørende departe

mentets ressortområde. 

Spørgsmål til tekstanmærkningerne: 

2.1. Til hovedkonto 40.02.01 Kollegieadministrationens Fælleskonto 

Har det været overvejet, at lade logiudgifterne variere efter kollegiehusstandens ind

komst? En sådan konstruktion kunne være åbenbart rimelig, og bl.a. fremme, at stude

rende ikke gives et økonomisk incitament til at påbegynde deres egentlige beskæftigel

se uden at færdiggøre deres studier med henblik på at bo i en billig kollegiebolig længst 

muligt. 

Svar: 

Der pågår i øjeblikket et reformarbejde på uddannelsesstøtte- og kollegieområdet, hvor 

netop logiudgifterne er et af de parametre, som er i spil og det netop af samme årsag, 

som angivet af udvalget i spørgsmålet. Naalakkersuisut er derfor langt i overvejelserne 

og analysearbejdet i forhold til at lade logiafgifter være omkostningsægte, og lade bolig

sikringsordningen være gældende for husstandene i forhold til deres indkomst. 

Spørgsmål til de almindelige bemærkninger: 

3.7. Afsnit 3.4, Partnerskabsaftalen med EU, side 94 

b) Naa/akkersuisut oplyser, at der i forbindelse med tidligere partnerskabsaftaler 
har været arrangeret dialogmøder mellem EU og Naa/akkersuisut. Naa/ak

kersuisut oplyser samtidig, at der lægges op til, at dialogen i fremtiden skal om

fatte flere fælles interesseområder end uddannelsesområdet samt de offentlige 
finanser. Naa/akkersuisut bedes oplyse, hvilke emner der kan forventes at blive 

taget op i den forbindelse. 

Svar: 
b) 

I Rådets For Den Europæiske Unions afgørelse (2014/131/EU), som er det juridiske 

grundlag for aftalen, anføres i artikel 2, at partnerskabet skal fastlægge rammerne om 

dialog om spørgsmål af fælles interesse og danne rammerne for dialog på områder 

som: 

30-09-2015 

Sagsnr. 2015 -1128 

Dok. nr. 1254781 

Postboks 1029 

3900 Nuuk 

Tlf: +299 34 50 00 

Fax:+299 32 20 73 

Email: ikiin@nanoq.gl 

www.nanoq.gl 
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a. globale spørgsmål vedrørende bl.a. energi, klimaændringer og miljø, naturres

sourcer, herunder råvarer, søtransport, forskning og innovation, og 

b. arktiske spørgsmål 

I forbindelse med dialogmøder kan emner inden for disse områder således tages op. 
Det er aftalt med Europa-Kommissionen, at ønsker fra deres side om dialog på andre 

områder end uddannelsesområdet og offentlige finanser tilkendegives forud for dialog

møder i forbindelse med udfærdigelsen af dagsorden. Naalakkersuisut vil således kun

ne inddrage relevante fagdepartementer og eksperter samt sikre mandat til dialogen. 

3.9. Afsnit 4, Nv holdbarheds- og vækstplan, side 99 

b) Såfremt ambitionen er at få flere hurtigt gennem uddannelsessystemet, undrer 
det udvalget, at man prioriterer Piareersarfiit så højt. De unge kommer typisk ret 
sent i gang med Piareersarfiit, hvilket forlænger deres ophold i uddannelsessy

stemet. Har Naa/akkersuisut ingen alternativ vej, end Piareersarfiit, til at få de 

unge hurtigere gennem uddannelsessystemet? 

Svar: 

b) 
Der er desværre fortsat en større gruppe unge, som har behov for opkvalificering, før de 

kan påbegynde en kompetencegivende uddannelse. Naalakkersuisut sikrer gennem 

Piareersarfiit, at der eksisterer et relevant tilbud til denne gruppe. 

Der er på nuværende tidspunkt et analyseprojekt i gang, som har til formål at analysere 

opkvalificeringen af unge. Projektet er igangsat og en rapport foreligger ultimo 2015. 

Naalakkersuisut vil herefter tage stilling til, hvorledes opkvalificeringen af gruppen mest 

fordelagtigt kan tilrettelægges 

3.15. Afsnit 7.2, Uddannelse, side 108 
a) Hvilke planer har Naa/akkersuisut for ADHD-børn, og hvordan vil Naa/akkersui

sut sikre inklusion af disse i forbindelse med deres videreuddannelse? 

b) Naa/akkersuisut har på s. 109 opliste t 5 foreløbige indsatsområder for indsatsen 
på folkeskoleområdet. Udvalget ønsker Naa/akkersuisuts kommentarer til ud
valgets overvejelse om at føje "skolemi/jø" til disse 5 punkter? 

Svar: 
a) 

Naalakkersuisut er i samarbejde med Styrelsen for uddannelse i færd med at nedsætte 

en arbejdsgruppe, der bl.a. skal gennemføre en afdækning af de handicappedes ud

dannelses- og erhvervsmuligheder. Arbejdsgruppen skal også komme med anbefalinger 

til, hvordan handicappede kan inkluderes bedre i skole- og uddannelsessystemet samt 

arbejdsmarkedet, herunder analysere økonomi og hvilke lovgivningsinitiativer, der er 

påkrævet for at igangsætte relevante indsatser på området. Naalakkersuisut forventer, 

at arbejdsgruppens anbefalinger og afrapporteringer vil være Naalakkersuisut i hænde 

ved udgangen af juni 2016. 

b) 
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Naalakkersuisut er opmærksomme på det fysiske skolemiljø og er i færd med at få gen

nemført en landsdækkende tilstandsvurdering af alle skoler og daginstitutioner i landet. 

Der er foretaget besøg på alle skoler og institutioner, udarbejdet tilstandsrapporter og 

resultaterne bliver tilgængelige indenfor kort tid. 

Naalakkersuisut mener det er vigtigt, at der årligt afsættes midler på finansloven til sik

ring af et godt fysisk skolemiljø på landets folkeskoler. For så vidt angår et godt psykisk 

og socialt skolemiljø mener Naalakkersuisut, at dette er omfattet af flere af de fem alle

rede udpegede indsatsområder. 

3.20. Afsnit 8.1, De lovbundne bevillinger, side 116 
Naalakkersuisut oplyser, at den lavere aktivitet på uddannelsesområdet end tidligere 
forventet medfører, at udgiftsskønnet for hovedkonto 40.91.31 Aktivitetsafhængige til
skud er nedsat ligesom for hovedkonto 40.02.06 Stipendier og børnetillæg. Udvalget 
ønsker dette forhold uddybet. Hvor stor er nedgangen, og vil det påvirke uddannelses
planen og på hvilken måde? Har man viden om, hvad den lavere aktivitet skyldes? 

Påvirkningen skyldes, at den stigning i aktive der de seneste år har været på erhvervs

uddannelsesområdet samlet set er stagneret de seneste år. Det er forventes fortsat en 

positiv udvikling, men ikke i samme hastighed som de tidligere år. 

På den korte bane, så skyldes stagnation primært en nedgang i aktiviteten i byggesekto

ren og et medfølgende nedgang i lærlingepladser i denne sektor. Da denne sektor af 

Naalakkersuisut nu vurderes at være i en opgangsperiode, er Naalakkersuisut i dialog 

med Tech College samt arbejdsgivere inden for bygge- og anlægsområdet om, hvorle

des det kan sikres, at den øgede aktivitet i byggesektoren også udmønter sig i markant 

flere lærlingepladser. 

På længere sigt er en stagnation i antallet af erhvervsuddannelsesaktive indeholdt i ud

dannelsesplanen, og er derfor i tråd med denne. Dette skyldes primært tre faktorer. 

1) En stor del af "puklen" for ældre uudannede har i det seneste år været aktive / 

gennemført en erhvervsuddannelse, hvorfor denne del af uddannelsesefter

spørgslen er faldende. 

2) De ungdomsårgange, der i de kommende år forlader folkeskolen, er forholdsvis 

små, hvorfor en fastholdelse af aktive i absolutte tal automatisk vil medføre en 

forøgelse af den procentvise andel af uddannelsesaktive i forhold til de enkelte 

årgange, hvilket er i tråd med uddannelsesplanen 

3) Uddannelsesplanen foreskriver, at det primære fokus for at øge uddannelses

graden vil være på en øget gennemførselsprocent. Uddannelsesplanen har der

for især fokus på det parameteret "gennemførte" og subsidiært på "opstartede". 

Spørgsmål til Aktivitetsområde 40 
Naalakkersuisoq for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke 

10.1 Hovedkonto 40.01.08 Sektorprogram for Uddannelse 
a) Der omtales en ekstraordinær indsats. Hvad har denne ekstraordinære indsats 

bestået i og hvilke resultater har man nået? Har resultaterne indfriet forventnin
gerne? 

b) Der synes ikke helt at være sammenhæng mellem hovedkontoens titel "sektor
program for uddannelse" og det kontoen reelt bruges til jf teksten i budgetbi-
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draget. Det er efter udvalgets mening noget betænkeligt, at bevilge et så stort 
beløb, hvor udmøntning af midler på konkret basis besluttes af Naa/akkersuisoq 
for området, uden at angive, hvor store beløb der er anvendt til de forskellige 

aktiviteter der er nævnt i budgetbidraget. Naa/akkersuisuts kommentarer hertil 

imødeses. 
Hvordan er fordelingen på udgifterne til frafaldsbekæmpelse, tilskud til midlerti

dig kollegieleje, ekstraordinære indsatser og tilskud, eksterne evalueringer og 
reformarbejde? 
Hvori består bevillinger til administrative opgaver i relation til sektorprogrammet 

for uddannelse over nærværende hovedkonto? 

c) Som det fremgår af budgetbidraget blev nærværende hovedkonto tilført 
8.150.000 kr. via en tillægsbevilling. Hvordan er merbevillingens anvendelse 

været fordelt imellem den række af udgifter, bevillingerne skulle anvendes til, og 
fortsat skal anvendes til i 2016? 

d) Hvordan har dialogen med kommunerne været i relation til løsningen af disse 
opgaver? 

e) Er det muligt at vise aktivitetstal for bevillingens anvendelse, hvoraf det fremgår 
en beskrivelse af, hvad man har brugt penge på de sidste 5 år. 

Generelt om uddannelse 
f) Under de almindelige bemærkninger står der, at der er en lavere aktivitet end 

forventet på uddannelsesområdet. Udvalget ønsker at få uddybet, hvilke hoved
konti der påvirkes af denne lavere aktivitet. Udvalget ønsker derudover en for

klaring på de bagvedliggende årsager, der har medvirket til faldet i aktivitet. 

g) Udvalget har bemærket, at der mange steder i uddannelsessystemet er flaske
halse, hvor der er flere ansøgere end der er uddannelsespladser og praktik
pladser. Udvalget ønsker at få oplyst, hvordan dette forhold spiller sammen med 

den omtalte lavere aktivitet på uddannelsesområdet. 
h) Udvalget ønsker desuden at få oplyst hvilke planer Naa/akkersuisut har for at 

skabe flere praktik- og lærlingepladser indenfor de næste 5 år? 
i) Der har i medierne været omtale af problemerne med ordblinde undervisning. 

Svar: 
a) 

Naa/akkersuisut har udmeldt at der arbejdes på en løsning. Kan vi forvente et 
ændringsforslag der sikrer ordblindeundervisning inden tredjebehandlingen af 

finansloven? 

Den ekstraordinære indsats for de 15-18 årige er en række af initiativer, som kører i pe

rioden 2013-2016, for at få flere unge i uddannelse. En del af disse initiativer er finansie

ret via 40.01.08. For FL2015 ser bevillingerne således ud: 

e 2,4 mio. kr. til at sende unge fra økonomisk svage familier på et fuldt finansieret 

efterskole- eller højskoleophold, for at de kan forbedre deres faglige kompeten

cer. 

e 0,8 mio. kr. til at opdyrke praktikpladser i Danmark, samt vejlede de unge som 

ønsker at uddanne sig i Danmark. De Grønlandske Huse er tovholdere på ind

satsen. 

e 1 mio. kr. til fuldtidsvejledning i folkeskolen (forsøgsordning). 
4/21 



.. 1 mio. kr. til opstart af Center for National vejledning (overført til hovedkonto 
40.90.13 Vejledning, samt landsdækkende psykologisk og social studenterråd
givning). 

.. 0,24 mio. kr. til at analysere opkvalificeringen af unge 

Naalakkersuisut har fået positive tilbagemeldinger fra de kommuner, som har haft mu

lighed for at opprioritere vejledningen i Folkeskolen. Der har dog kun været 2 kommuner 
som har gjort brug af bevillingen. Initiativet skal derfor evalueres i samarbejde med 
kommunerne ved årets udgang. Alle kommuner har udnyttet den ekstra mulighed for at 
opkvalificere unge ved at sende dem på efterskole- og højskoleophold. Det har blandt 
andet betydet, at unge med særlige udfordringer har fået muligheden for et efterskole
ophold. Noget som ellers ville være økonomisk umuligt for de enkelte familier. De Grøn
landske Huse har skabt kontakt til virksomheder i Danmark for at gøre opmærksom på 

muligheden for at ansætte grønlandske lærlinge. Det forventes, at en effekt kan ses i de 
kommende år. Samtidig har de vejledt og hjulpet unge med at ansøge om praktikpladser 
i Danmark. Projektet om at analysere opkvalificeringen af unge er igangsat og en rap

port foreligger ultimo 2015. 

b) 
Hovedkonto 40.01.08 Sektorprogram for Uddannelse består af en række bevillinger til 
initiativer under Uddannelsesplan II. Forsinkelsen af vedtagelsen af finanslov 2015 har 
betydet at opdateringen af Uddannelsesplan \I først bliver fremlagt på efterårssamlin
gen. Ud af den samlede bevilling på hovedkonto 40.01.08 Sektorprogram for Uddannel
se er 33 mio. kr. svarende til 69 % en del af Uddannelsesplan II. Det resterende går ho

vedsageligt til betaling af ekstern kollegieleje. 

For FL2015 fordeler bevillingerne sig således: 
IO Frafaldspuljen: 4 mio. kr. 
.. Reformer: 12,3 mio. kr., heraf 

o GUX reformen: 7,3 mio. kr. og 

o Meeqqerivitsialak (daginstitutionsreform): 5 mio. kr. 
.. Ekstraordinær indsats og tilskud: 16,7 mio. kr., heraf 

o Ekstraordinær indsats 15-18 årige: 4,4 mio. kr., 
o Uddannelsesindsats indenfor det sociale område: 7 mio. kr., 
o Bevillinger til Brancheskolerne via resultatkontrakterne: 3,4 mio. kr., 
o Informationskampagne (inkl. Atualiliiv): 1,6 mio. kr. og 

o Summerschool: 0,3 mio. kr. 
.. Ekstern kollegieleje: 11,9 mio. kr. 
.. Eksterne konsulenter: 0,6 mio. kr. 

Til administration i forbindelse med Uddannelsesplanen og Partnerskabsaftalen med EU 
er der afsat 0,2 mio. kr., som inkluderer rejseudgifter og bevillinger til oversættelser og 
grafisk opsætning. Derudover er der administrationsbevillinger til blandt andet Joint 
Committee samarbejdet og et seminar på kollegieområdet. 

Bevillingen på hovedkonto 40.01.08 Sektorprogram for Uddannelse betyder, at Naalak
kersuisut kan igangsætte nye initiativer og pilotprojekter på uddannelsesområdet med 
det samme, så gode ideer ikke skal vente op til 1,5 år for at blive behandlet på finanslo
ven. Det har givet stor fleksibilitet og har medført mange nye mindre projekter på ud-
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dannelsesområdet. En beskrivelse af projekterne samt status kan læses i Uddannelses
plan II. 

c) 

Tillægsbevillingen til FL2013 er den ekstraordinære indsats for de 15-18 årige, som lø
ber i perioden 2013-2016. Fordelingen af bevillingen på 40.01.08 Sektorprogram for 

Uddannelse vedr. finanslov 2015 kan ses under punkt a. Det resterende beløb fra til

lægsbevillingen er sidenhen overført til nye uddannelsesinitiativer, som alle har til hen
sigt at få flere unge i uddannelse. Det gælder blandt andet oprettelsen og udviklingen af 

nye uddannelser som blandt andet TNI flex og Summerschool, som begge er initiativer 

til at opkvalificere unge, så de kan fortsætte på en ungdomsuddannelse. Derudover er 
der bevilliget penge til informationsmaterialer for at oplyse unge om uddannelsesmulig

heder og til at betale ekstern kollegieleje, så de unge kan starte på deres uddannelse. 

d) 

I forhold til de to initiativer som involverer kommunerne, så har kommunerne i sin tid 

selv tilsluttet sig beslutningen om en indsats på områderne. Hvert år afrapporterer 
kommunen i forhold til afholdte aktiviteter under initiativerne. Da ikke alle kommuner har 

ansøgt om bevillingen til en fuldtidsvejleder, vil dette initiativ evalueres i samarbejde 
med kommunerne, for at sikre at initiativet svarer til aktuelle behov og ressourcer i 
kommunerne. 

e) 
Da der er sket ændringer i bogføringspraksis kan aktivitetstal over tiden ikke umiddel

bart sammenstilles på hoved konto 40.01.08 Sektorprogram for Uddannelse. Praksis er 
forbedret i 2014, så det fremover vil være nemmere at sammenholde udviklingen. Ne
denstående tabel viser forbruget i 2014. 

40.01.08 Sektorprogram for Uddannelse (forbrug 2014) 

Frafaldspuljen 

GUX reform 

Daginstitutionsreformen 

Brancheskoler ekstraordinær bevilling iht. resultatkontrakter 

Driftstilskud til Efterskoler 

Fuldtids folkeskolevejleder 

Højskoler og Efterskoleophold 

Opdyrke praktikpladser i DK 

Eksterne lejemål til kollegier 

Udv. og pilotproj. 

Konference og seminarer 

Eksterne konsulenter/rapporter 

Joint Committee 

Administration (EU partnerskabsaftalen) 

f) 

Mio. kr. 

2,17 

9,45 

2,52 

1,79 

0,82 

0,74 

1,84 

0,78 

13,30 

0,26 

0,38 

0,67 

0,62 

0,24 

35,59 

Lavere forventet aktivitet på uddannelsesområdet vil først og fremmest påvirke lovbund

ne bevillinger, som er direkte relateret til aktiviteterne. Dette gælder 40.02.06 Stipendier 
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og børnetillæg og 40.91.31 Aktivitetsafhængige tilskud. Faste omkostninger som f.eks. 

driftsbevillinger for institutionerne ændres ikke på kort sigt. Der er ikke tale om en for

ventet lavere aktivitet, men en forventet lavere stigning i aktiviteten i årene 2016-2019. 

Dvs. at antallet af aktive årselever forventes at være konstant frem for at være stigende 

som tidligere forudsat. Dette skyldes, at uddannelsessystemets kapacitet ikke forventes 
væsentligt udvidet i de kommende år. Frem for at udvide kapaciteten satses der på en 

bedre udnyttelse af den eksisterende kapacitet bl.a. ved at fokusere på reduktion af fra

fald. Samtidig forventes der ifølge befolkningsfremskrivninger fra Grønlands Statistik et 

fald i antallet af personer i de aldersgrupper, som søger ind på ungdomsuddannelserne. 

g) 

Manglen på praktikpladser er en alvorlig flaskehals i uddannelsessystemet. Antallet af 

praktikpladser er faldet de seneste par år som konsekvens af den generelt lavere aktivi

tet i økonomien. Branche- og erhvervsskoler oplever i dag, at et væsentligt antal kvalifi

cerede og optagne ansøgere ikke kan påbegynde deres uddannelse som følge af 

manglen på praktikpladser. Manglen på praktikpladser har herigennem en negativ effekt 

på aktiviteten i uddannelsessystemet. 

h) 
Naalakkersuisut prioriterer skabelse af praktikpladser højt. I Uddannelsesplan II er der 

således flere initiativer, som skal adressere manglen på praktikpladser. Herunder kan 

nævnes følgende: 

.. Naalakkersuisut er i dialog med brancheskolernes bestyrelser og erhvervslivet 

om problematikken. Muligheden for indførsel af kortere praktikaftaler skal af

dækkes. Med kortere praktikaftaler vil virksomheden have lettere ved at oprette 

en praktikplads. Det kræver dog, at lærlingen i perioder uden praktikaftale har 

mulighed for skolepraktik. 
.. Naalakkersuisut ønsker at afsøge mulighederne for at gøre brug af Selvstyrets 

anlægsopgaver til at skabe incitamenter, så virksomheder, der har det offentlige 
som kunde, i højere grad opretter praktikpladser. 

.. Naalakkersuisut ønsker etablering af øget kapacitet til skolepraktik især på de 

håndværksfaglige uddannelser. 
.. 0get fokus på etableringen og brugen af praktikpladser i Danmark. 

.. Endvidere bør der skabes en praksis for, at offentligejede virksomheder tager 

ansvar for at skabe flere praktikpladser. 

Der er nedsat en arbejdsgruppe bestående af brancheskolerne, arbejdsgiverorganisati

oner, lønmodtagerorganisationer samt Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning 
og Kirke. Arbejdsgruppen vil fokusere på kortere praktikaftaler samt skolepraktik og ko

ordinationen mellem disse initiativer. 

i) 
Der henvises til svarene på spørgsmål 10.2 og 10.13 nedenfor. 

10.2 Hovedkonto 40. 10.06 Tilskud til drift af efterskoler i Grønland 

a) Er der aktuelle planer om i efterskoleregi at løfte hele eller dele af opgaven med 

hjælp til ordblinde? Har Naalakkersuisut overblik over hvor mange skolesøgen
de, der lider af ordblindhed? 

7/21 



b) Naa/akkersuisut mener, at denne hovedkonto underbygger målet om at styrke 

elevernes faglige og sproglige forudsætninger for at indgå i et videre uddannel

sesforløb. Det sker ved at øge andelen af elever til grønlandske efterskoler med 

30 elever og 28 elever til danske efterskoler. Dvs. en forventet ekstra aktivitet 

årligt på 58 elever. Dækker dette behovet, og er der tanker om at øge tilskudde

ne, eller øge grænsen for at man kan modtage tilskud? Udvalget finder det na

turligvis positivt, at Naa/akkersuisut anser at de grønlandske efterskoler medvir

ker til fremme elevers uddannelsesparathed. Udvalget formoder dog i denne 

sammenhæng, at Naa/akkersuisut i lighed med udvalget anser at tyngden af 

elevernes tilegnelse af de nødvendige faglige kompetencer bør ske i regi af fol

keskolen. Deler Naa/akkeruisut denne opfattelse? Kan ønsket om at optage fle

re elever på efterskoler tolkes, som værende et symptom på vores folkeskole 

ikke i fuldt omfang indfri disse forventninger? 

c) I forbindelse med Finansudvalgets seminar i Oasigiannguit i sommers besøgte 

vi Villads Villadsens Efterskole, hvor vi fandt ud af, at deres bevilling er util

strækkelig og er mindre i forhold til Maniitsoq Efterskole selvom efterskolen i 

Oasigiannguit har plads til 80 mod 72 i Maniitsoq. 

Spørgsmpål: 

1. Har Oasigiannguit rettet henvendelse om deres økonomi? 

2. Hvad er baggrunden for, at bevillingen til Oasigiannguit er mindre, selvom 

de har et større antal elever? 

Svar: 
a) 

Maniitsumi Efterskoli har bevilling til at tilbyde undervisning til ca. 10 elever med læse
og skrivevanskeligheder. Naalakkersuisut har ikke noget overblik over, hvor mange ele

ver, der lider af ordblindhed. Se i øvrigt svar på § 37 spørgsmål nr. 199/2015 og 

235/2015 fra Suka K. Frederiksen om ordblinde. 

b) 

Naalakkersuisut skal gøre opmærksom på, at aktivitetsforøgelsen på 30 hhv. 28 elever, 
som udvalget henviser til i spørgsmålets første del, skete allerede i FL 2015. Aktivitets

taliene for både danske og grønlandske efterskoler er de samme som foregående år i 

FFL2016. 12015 er der ca. 250 bevilgede efterskoleophold på danske efterskoler. Altså 

færre end de 300 budgetterede elever på finansloven for 2015. Elevtallet i de Grønland

ske efterskoler er uforandret på 80 og 72 elever på hhv. Efterskole Villads Villadsen og 

Maniitsumi Efterskoli. 

Naalakkersuisut deler udvalgets synspunkt om, at eleverne i videst mulig omfang skal 

opnå de nødvendige færdigheder, inden de forlader folkeskolen. 

Naalakkersuisut har i dag ingen muligheder for at øge antallet af elever i de grønlandske 
efterskoler, da begge efterskolers kapacitet er udnyttet fuldt ud. Naalakkersuisut mener 

på nuværende tidspunkt ikke, at der er basis for at forøge antallet af grønlandske efter

skoleelever på danske efterskoler. 

c) 
Efterskole Villads Villadsen har rettet henvendelse til Naalakkersuisut. Efterskolen I Ma
niitsoq har ligeledes rettet henvendelse. 
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Dette har medført, at Naalakkersuisut, ud over pris- og lønfremskrivning i FFL 2016 har 
foreslået bevillingen til efterskoler i Grønland øget med 1 mio. kr. Ved en fejl fremgår 
dette ikke af aktivitetstabelierne for de enkelte skoler, men fremgår dog at selve konto
ens bevillinger. Aktivitetstabeller vil blive tilrettet til 2. behandlingen. 

Årsagen til, at Efterskolen i Maniitsoq har højere bevilling, fremgår af svaret på spørgs
mål a. 

10.3 Hovedkonto 40.10.11 Ado Lyngep Atuarfia 

a) Hvad er status for Ado Lyngep Atuarfia? 

b) Hvad sker der af eleverne, når de kommer ud efter opholdet? Laves der planer 
for eleverne når de kommer ud eksempelvis i form af jobtilbud eller lignende? Er 
der lavet udslusningsordninger for de udviklingshæmmede? 

Svar: 

a) 
Naalakkersuisut er i tvivl om, hvad udvalget ønsker at vide, når der spørges generelt til 
status for skolen? 

b) 

Kommunerne skal, jf. lovgivning om hjælp til handicappede og lovgivningen på folkesko
leområdet, udarbejde handleplaner for alle handicappede, der forlader folkeskolen. De

partementet for Uddannelse har ikke et overblik over, hvorvidt alle kommunerne udar
bejder disse planer for alle elever med særlige behov, herunder udviklingshæmmede. 

10.4 Hovedkonto 40. 10. 12 Efterskole 

Kan det bekræftes, at der til grønlandske elevers efterskoleophold i Danmark sædvan
ligvis ydes væsentligt større offentlige tilskud, end det ydes i Danmark til efterskoleop
hold i Danmark? 

Svar: Grønlandske elever på danske efterskoler har de samme tilskudsmuligheder fra 
den danske stat, som deres danske klassekammerater. Som det fremgår af finanslovs
kontoen for tilskud til efterskoleophold modtager alle grønlandske elever derudover et 
tilskud til nedsættelse af forældrebetalingen på kr. 281,- om ugen. Grønlandske lavind
komstfamilier med indkomster under 280.000 om året, kan udover de førnævnte til
skudsmuligheder ansøge om yderlige tilskud til efterskoleophold. Se i øvrigt svar på § 
37 spørgsmål nr. 187 om efterskoler fra Aqqaluk B. Egede. 

10.5 Hovedkonto 40.10.15 Skolemad 

a) Hvilke skoler deltager aktuelt i programmet? 
b) Hvilke resultater har det givet? 

c) Kan ordningen karakteriseres som en succes, eller finder Naa/akkersuisut i 

modsat fald anledning til modifikationer af ordningen. 

Svar: 

a) 

Alle kommuner på nær Qaasuitsup Kommunia fik tilskud til skolemadsordninger i skole
året 2014/2015. 
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b) 

Naalakkersuisut har ikke gennemført en analyse af resultaterne af de forskellige skole

madsordninger, som kommunerne kører, hvorfor det er vanskeligt at fremkomme med 

entydige udsagn om resultaterne. 

c) 

Se foregående svar. Det skal derudover fremhæves, at skolemad/folkeskolen i ud

gangspunktet er en kommunal opgave, hvorfor det i udgangspunktet bør være kommu

nerne, der vurderer initiativets effekt, samt finder driftsmidler til evt. at øge indsatsen 

eller fastforankre denne. 

10.6 Hovedkonto 40.40.01 Uddannelsesstvrelsen 
Hvordan gennemfører uddannelsesstyrelsen sit tilsyn med kommunernes varetagelse af 

deres lovpligtige aktiviteter? 

Finans- og Skatte udvalget skal venligst udbede sig resultater af dette tilsynsarbejde. 

Svar: 
I forbindelse med Inatsisartuts vedtagelse af Finanslov for 2015 i maj 2015 blev Uddan

nelsesstyreisen etableret og 1. september samme år blev en styrelseschef ansat. 

Styrelsen er nu i gang med at identificere Uddannelsesstyrelsens lovpligtige opgaver og 

de politisk prioriterede indsatsområder. 

Med henblik på at etablere et tæt samarbejde med kommunerne, har repræsentanter fra 

Departement for Uddannelse, Uddannelsesstyrelsen samt Kanukoka været på besøg i 

alle kommunerne. På disse besøg har der, med afsæt i anbefalingerne i evaluerings

rapporten, været fokus på folkeskolernes ledelsesmæssige og pædagogiske udfordrin

ger, samt den mange steder manglende implementering af folkeskoleloven. 

På møderne blev Naalakkersuisuts indsatsområder samt kommunernes ønsker drøftet 

med afsæt i evalueringens anbefalinger. Til koordinering af det videre arbejde er nedsat 

en styregruppe, som forestår en fortsat implementering af folkeskoleloven. Uddannel
sesstyreisen har iværksat udarbejdelse af rammer og retningsliner for tilsyn med kom

munernes implementering af loven, ligesom Styrelsen vil sikre de nødvendige præcise

ringer og vejledninger for, at disse tilsyn kan gennemføres tilfredsstillende i forhold til 
lovgivningens intentioner. Styrelsen har sammen med kommunerne ligeledes iværksat 

tilpasning af kommunernes årlige indberetninger af relevant data til Selvstyret. 

10.7 Hovedkonto 40.90.02 Tilskud til de Grønlandske huse 

a) Er der registreret ændringer i aktivitetsniveau og søgning til de afholdte aktivite

ter på baggrund af den øgede tilflytning til Danmark? 
b) Sker der løbende gensidig orientering mellem Naalakkersuisut og de Grønland

ske huse, og hvilke primære problemer og problemstillinger sidder husene inde 

med pt? Anser Naalakkersuisut bevillingen som passende i forhold til husenes 
aktiviteter? Er det Naalakkersuisuts vurdering at de tildelte midler forvaltes til

fredsstillende? 

Svar: 
a) 
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De Grønlandske Huse angiver en øget søgning på baggrund af den øgede tilflytning. Da 

bevillingen under et ikke er ændret i de seneste år, har det dog ikke medført ændret ak

tivitetsniveau, medmindre dette er finansieret af andre kilder (fonde, puljer mm) end 

Selvstyrets tilskud. 

b) 

Der er en løbende dialog mellem Naalakkersuisut og de Grønlandske Huse. Dette styr

kes også via de af Selvstyret udpegede bestyrelsesmedlemmer i husene, da disse lø

bende rapporterer tilbage til Selvstyret. 

Naalakkersuisut vurderer, at tilskudsmidlerne forvaltes tilfredsstillende. Naalakkersuisut 
vurderer, at husene ved et øget tilskud kunne udføre yderligere meningsfyldt aktivitet 

indenfor deres områder, og konstaterer dermed også, at husene tilpasser deres aktivite

ter i forhold til tilskud. 

10.8 Hovedkonto 40.90.03 Vedligehold af Selvstyrets bygninger 
Hvilke bygninger er der tale om? Hvilken stand er de i? Er der vedligeholdelsesefter
slæb? Er der udarbejdet planer for planlagt periodisk vedligeholdelse? 

Svar: Der er tale om de bygninger, hvor brugsretten er inden for Selvstyrets ressortom

råde for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke. Standen af disse bygninger meget va

rierende. Der er tale om et vedligeholdelsesefterslæb, og der er i betydeligt omfang 

gennemført tilstandsvurderinger af bygningerne i de seneste år. Der arbejdes med 1-

årige vedligeholdelsesplaner, der dels tager udgangspunkt i de kendte tilstandsvurde

ringer, dels adresserer akut opståede behov i løbet af året. Der arbejdes på at have 

praksis for en flerårig planlagt periodisk vedligehold, men dette er ikke realiseret endnu. 

10.9 Hovedkonto 40.90.07 Information og formidling omkring internationalt program-
samarbejde 
Hvor stor interesse er der for at benytte de muligheder nærværende hovedkonto giver 
adgang til? Hvor mange ansøgninger har bevillingen faciliteret i 2015? 

Svar: 

2014 var et overgangsår, hvor man lukkede ned for den tidligere programperiode 2007-

2013 (EUs programmer budgetteres altid for 7 år ad gangen) og startede den nye pro
gram periode 2014-2020 blev startet op. Det betød, at der reelt var et fåtal af program

mer tilgængelige for Grønland, der kunne søges i 2014. 

2014 var året, hvor det store rammeprogram "Horizon 2020" og uddannelsesprogram

met "Erasmus+" blev skudt i gang, og en stor del af Greenland Business' tid er gået med 

at vedligeholde de EU netværk, som de var en del af under den tidligere programperio
de. Greenland Business varetager denne formidlingsopgave på vegne af Naalakkersui

sut. 

Det har været vigtigt at sikre, at man i EU systemet og ikke mindst i de nationale kon

taktpunktsnetværk (NCP), fortsat har en fornemmelse af og en viden om, at Grønland er 

en relevant og aktiv aktør inden for EU programmerne og at man roligt kan invitere 

grønlandske partnere med i projekterne. 
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Greenland Business har rundsendt partnersøgninger til relevante aktører i Grønland, 
har bistået grønlandske organisationer med EU programspørgsmål, eksempelvis Arctic 

Winter Games sekretariatet omkring en forespørgsel på et udvekslingsprogram under 
Erasmus+. 

Greenland Business har også skabt kontakt mellem Qeqqata Kommunia og et fransk, 
spansk, dansk projektkonsortium omkring en ansøgning til Horizon 2020 programmet 
omhandlende et IKT projekt indenfor ældresektoren. 

Greenland Business bruger i år ressourcerne dels på at etablere en hjemmeside i Grøn
land, der kan informere grønlandske interessenter om mulighederne, dels at fokusere 

på "Comenius"-delen under EUs uddannelsesprogram "Erasmus+". I programmet ligger 

en række muligheder for, med EU støtte, at efteruddanne børnehave-, folkeskole-, og 

gymnasielærere, få betalt kurser samt indgå skolepartnerskaber. Derudover kan grøn
landske lærerstuderende komme i praktik på en skole i EU betalt af Erasmus+ pro

grammet, ligesom det vil være muligt at få udenlandske lærerstuderende i praktik i ek
sempelvis grønlandske bygder finansieret af programmet. 

Som noget nyt er der fra maj måned givet OL T lande en særlig mulighed for at få dæk
ket op til 80 % af rejseomkostningerne ved eksempelvis klassesamarbejder. Det vil sige 
at en grønlandsk skoleklasse, der indgår et samarbejde med en skole i EU, eksempelvis 

omkring klimaforandringer, vil kunne få dækket 80 % af rejseomkostningerne når ele
verne besøger partnerklassen i EU. 

Interessen for - eller rettere kendskabet til programmet, er begrænset i Grønland. Såle
des er det kun skolen i Saattut, der i 2015 har opnået støtte fra programmet. 

Her er det værd at nævne at Grønlands Turist- og Erhvervsråd (nuværende Greenland 
Business) i 2011 producerede en brochure omhandlende forgængeren til Erasmus+ 
programmet og rundsendte den til samtlige skoler i Grønland. Det medførte at andelen 

af grønlandske ansøgninger steg fra 1-2 til 12 på et år. 4 af ansøgningerne opnåede EU 

støtte. 

10.10 Hovedkonto 40.90.0BIKT i uddannelsessystemet 
I bevillingerne har man øget lønudgifterne med en million fra 2015, uden at posterne 
"øvrige udgifter' og "indtægter' har ændret sig mærkbart. Hvordan hænger dette sam
men? 
Hvad er ambitionen for dette område? Er det Naalakkersuisuts holdning, at IKT i uddan
nelsessystemet har nået sit højeste niveau og er acceptabelt. Eller er der rum for for
bedringer? 

Svar: 
Det er ikke Naalakkersuisut holdning, at IKT i uddannelsessystemet har nået sit højeste 
niveau. Der er dermed fortsat plads til forbedringer, og der er Naalakkersuisuts ambiti
on, at uddannelsessektoren fortsat skal have større kapacitet og højere hastighed i det 
omfang internet-infrastrukturen muliggør dette nationalt. 
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Derudover kan det nævnes, at man i Uddannelsesstyrelsen er i gang med at digitalisere 

folkeskolens lærebøger. Endvidere at der vil blive indledt et arbejde i forhold til øget 
brug af fjernundervisning samt indspillede undervisningssituationer til anvendelse i un
dervisningen - særligt rettet mod undervisning i de områder, hvor det i dag er svært at 

rekruttere uddannede lærere. 

Lønudgifterne er ikke hævet mærkbart i FL2015 set i forhold til det forventede oplyste 

forbrug i FL2014. Den ændring, der fremstår som mærkbar fra R2014 til FL2015 i 
FFL2016, skyldes, at der var ubesatte stillinger i 2014, som medførte et uhensigtsmæs

sigt mindreforbrug på hovedkontoen. Stillinger tilknyttet bevillingen er nu besat, hvorfor 
der i 2016 forventes cirka det oplyste forbrug til løn. 

10.11 Hovedkonto 40.90.13 Vejledning samt landsdækkende psvkologisk og social 

studenterrådgivning 
a) Er det muligt for Naa/akkersuisut at opstille et skema, der viser fordelingen af 

midler brugt på hhv. terapi og vejledning? 

b) De to sidste afsnit i nærværende hovedkonto nævnes personer, som har været 
udsat for misbrug og forebyggelse for at undgå misbrugsmønstre undgås, samt 

det forhold at centret gennemfører sine aktiviteter i et tæt samarbejde med de 

enkelte uddannelsesinstitutioner og kommunerne. 

Kunne man tænke sig, at samme tilbud kan tilbydes ludomaner og misbrugere af 
narkotiske stoffer i de enkelte byer? Er det Naa/akersuisuts umiddelbare vurde

ring at der tilstrækkeligt med psykologer og andet relevant personale til behandle 

de personer, der har været udsat for misbrug eller andre former for svigt? 

Svar: 
a) 
Det har ikke været muligt at afklare dette spørgsmål inden for svarfristen. Naalakkersui
sut vil meddele svaret på dette spørgsmål, inklusiv en evt. opdeling, når svaret kendes. 

b) 
Ludomaner og misbrugere er, i forhold til det tilbud, der udbydes af nationalt vejled

ningscenter, omfattet på lige fod med alle andre studerende og andre i målgruppen. De
cideret misbrugsbehandling sorterer ikke under uddannelsesområdet, og der er ikke 
planer om, at der i regi af nationalt vejledningscenter skal udbydes decideret misbrugs

behandling. 

Det har været, og er fortsat, en udfordring for nationalt vejledningscenter at rekruttere 
nok psykologer til at dække det aktivitetsniveau, der er ønsket i bevillingen. Nationalt 

vejledningscenter arbejder derfor på modeller, hvor andre fagligheder end alene psyko

loger varetager centrets funktion indenfor social og psykologisk rådgivning. 
10. 12 Hovedkonto 40.91.08 Ka/aallisuuliornermik IIinniarfik 

Det erfares, at skolen er midlertidigt genhuset. Hvad er de hermed forbundne omkost

ninger? Hvornår vurderes det at der er fundet en varig løsning? 

Svar: 
Der arbejdes pt. ikke med andre planer end en fortsat leje af arealet til genhusning. Det 
bemærkes, at skolen også tidligere var i lejede lokaler hos Knud Rasmussenip Højsko

lia, som blev opsagt af departementet for Uddannelse, da der efter departementets vur-
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dering var konstateret manglende vedligehold fra udlejers side, og lejekontrakten derfor 

var misligeholdt. Det har dermed i mange år har været en bevillingsforudsætning for 

skolenss bevilling, at denne indeholdt midler tillokaleleje. 

Omkostning til husleje er på lige over 40.000 kr. om måneden. 

10.13 Hovedkonto 40.92.10 Folkehøjskoler 

a) Hvad er status på Knud Rasmussen højskole? Hvornår forventes den igen at 
kunne tage det fulde antal elever og dermed kunne leve op til sin formålsbe
stemmelse om at være en reel folkehøjskole? 

b) Er det Naalakkersuisuts holdning, at Folkehøjskolerne skal spille en rolle i ind
satsen mod ledighedsbekæmpelse, eller ordblindeundervisning? Hvis dette måt

te være tilfældet ønsker udvalget en kortfattet beskrivelse. 

Svar: 
a) 

Naalakkersuisut er i færd med at undersøge mulighederne for, at selvstyret kan overta

ge Knud Rasmussenip Højskolias bygninger med henblik på renovering af bygningerne. 

Der forventes et oplæg om dette til Naalakkersuisut i oktober måned. 

b) 
Naalakkersuisut håber, at Højskolerne stadig kan spille en vigtig rolle i opkvalificeringen 

af vore unge. Højskolelovgivningen er netop blevet revideret med henblik på, at Højsko

lerne skal kunne udevide deres tilbud til andre uddannelsesaktiviteter end de traditionel

le højskoleophold. Naalakkersuisut vil tilbyde højskolerne en plads i den taskforce, som 

skal arbejde med udredning af ordblindeområdet og håber, at højskolerne kan blive ak

tive medspillere i de tilbud, der vil blive etableret i fremtiden. 

10.14 Hovedkonto 40.92.13 llisimatusarfik 

a) Hvordan kan der budgetteres med et antal færdiguddannede HD 2. del studen

ter i 2016, når de efter det oplyste alle er dimitteret i 2015? 
b) Er der andre områder Finans- og Skatteudvalget skal gøres opmærksom på 

omkring antal optagne hhv. dimitterede studenter? 

Svar: 
a) 

lIisimatusarfik oplyser, at der i 2016 ikke vil være dimittender på HD 2. del. Naalak

kersuisut vil derfor fremsætte et ændringsforslag i forbindelse med Inatsisartuts 2. be

handling af Forslag til Finanslov for 2016. 

b) 
Der er på nuværende tidspunkt ikke behov for justeringer på FFL 16 vedrørende skøn af 

antal optagne og dimittender for overslagsårene. 

10.15 Hovedkonto 40.92.18 Sprogcenteret 

a) Der anvendes forholdsmæssigt betydelige midler på uddannelse og undervis
ning af et relativt beskedent antal studenter. Er der foretaget nogen form for ef
fektmålinger og cost -benefit analyser? Udvalget bemærker Naalakkersuisuts 
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forbehold vedrørende denne gennemsnitlige årlige omkostning pr. elev. En 

estimeret gennemsnitsomkostning på 600.000 kr. pr elev synes dog ved første 

øjekast at være ganske betydelig. Udvalget ønsker det i denne sammenhæng 

oplyst om Naalakkersuisut finder at denne mulige gennemsnitsomkostning er 

passende set i forhold til de samfundsmæssige gevinster, der naturligt må for

ventes ved sprogcenteret aktiviteter? 

b) Er der valide data på antallet af studenter som modtager undervisning i grøn

landsk og om disse studenter permanent bosætter sig i Grønland? 

Svar: 

a) 

Naalakkersuisut kan oplyse, at der ikke er lavet effektmålinger og cost-benefit analyser 

af Sprogcentrets kurser. Naalakkersuisut ved, at mindre institutioner har store driftsud
gifter pr. kursist. Naalakkersuisut er derfor klar over, at driftsomkostningerne kan redu
ceres, eksempelvis ved en placering af Sprog centret eller dets aktiviteter ved en større 

institution. 

b) 

Der foreligger umiddelbart ikke data på kursister, der deltager i kurser i det grønlandske 

sprog. Ej heller om, hvor mange af disse kursister der bosætter sig permanent i Grøn

land. 

10.16 Hovedkonto 40.94.12 Grønlands Nationalmuseum og Arkiv 

a) Grønlands Nationalmuseum og arkiv har en bred aktivitetsflade. Udvalget vil 

gerne udbede sig en status på opgaveløsningen. 

b) Det er kommet til udvalgets kundskab, at der gennem længere tid har været 

akutte pladsmæssige problemer med at huse de materialer, som arkivet efter sit 

formål skal huse. Hvad har man af konkrete forslag til tiltag til at løse disse ud

fordringer? 

Svar: 
a) 

NKA arbejder for at sikre grønlandsk kulturarv gennem en defineret indsamlingspolitik, 

som er nærmere beskrevet i årlige 4-års handlingsplaner. Indsamlingen foregår ligele

des ud fra nærmere angivne emner og periodeafgrænsninger, også defineret i hand
lingsplanerne. På museet registreres løbende det indsamlede materiale og det opbeva

res under forsvarlige forhold. 

Belysningen af den grønlandske kultur- og naturhistorie sker dels ved udstillingsvirk

somhed, dels gennem publicering af forskningsresultater, ved foredrag og gennem 

skrevne medier i form af artikler og præsentationer i tidsskrifter og aviser. Museets egne 
inspektører og ansatte udfører udgravnings- og rekognosceringsvirksomhed med efter

følgende forskning og afrapportering. Kulturhistorien har siden museets start været om

drejningspunktet i museets virksomhed, mens naturhistorien behandles mere sparsomt 
pga. pladsmangel (magasiner og udstillingslokaler). 

Alle samlinger er tilgængelige for offentligheden ved det, at store dele af samlingerne er 

udstillet, mens resten opbevares på museets magasiner, som er tilgængelige efter hen
vendelse. 
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Museet får en del forskere på besøg, som udfører egen forskning på dele af samlinger
ne med henblik på offentliggørelse af resultater. Museet udfører endvidere undersøgel
ser og til dels forskning på egne samlinger. 

I forbindelse med opsætning af reoler i magasin 2 på lIimmarfik, har arkivet fået mulig

hed for at modtage arkivalier fra offentlige institutioner, som tidligere har måttet afvises 
på grund af pladsmangel. I den forbindelse er der skrevet til kommunerne med opfor
dring til at aflevere arkivalier. Arkivalierne skal ordnes og pakkes, før de kan afleveres til 

arkivet, hvorfor det forventes, at afleveringerne vil strække sig over nogle år. 

Arkivet har igangsat et digitaliseringsprojekt af arkivalier. 12015 blev affotograferingen af 

de grønlandske kirkebøger færdiggjort, og de ligger nu tilgængelige på nettet. 

Arkivet har måttet overføre en del af Tegningsarkivets materiale, der var opbevaret i et 

fugtigt kælderrum, til mere sikre forhold på lIimmarfik. I den forbindelse bliver materialet 
ordnet og om pakket. Det vil, når det er færdigpakket, andrage ca. 1000 æsker. 
Arkivet modtager udover arkivalier fra offentlige institutioner også privatarkiver og for

eningsarkiver. Ved disse er der ikke krav om, at de skal være ordnede og pakkede, så 

arkivet forestår selv dette arbejde. Som eksempel kan nævnes, at Finn Lynges privatar
kiv for øjeblikket er ved at blive ordnet. 

Arkivet har jævnligt besøg af forskere fra Grønland og udlandet. Arkivarerne bistår dis
se, bl.a. ved at finde relevante arkivalier frem. 

Arkivet modtager en del forespørgsler af vidt forskellig art. Det kan dreje sig om eksa
mensbeviser, hvornår en bygd er grundlagt, oplysninger om ens slægt, om særlige be
givenheder mm. 

Hver arkivar har sit forskningsområde på baggrund af arkivets materialer. 

Arkivet arbejder på at modtage arkivalier elektronisk. I den forbindelse er der vedtaget 
en ny arkivlov og også snart en ny bekendtgørelse, som skal understøtte arkivets arbej
de med indsamling af arkivalier elektronisk. Departementet arbejder i øjeblikket sammen 
med arkivet om den endelige udformning af bekendtgørelsen. 

Da elektronisk aflevering er en stor økonomisk engangsudskrivning, har ingen myndig
heder haft råd til at aflevere på denne måde i år, men der er for det kommende år aftalt 
afleveringer af Selvstyrets tidligere sags- og dokumenthåndteringssystem Captia samt 

Ombudsmandens Captia. 

Af hensyn til at kunne fremfinde sager i systemet er det afgørende vigtigt, at sagsgan
gene i Selvstyret dokumenteres i forbindelse med afleveringen af deres system. Arkivet 

er derfor i gang med at forberede Selvstyrets aflevering ved møder med selvstyremyn
dighederne, der interviewes om deres procedurer. 

Derudover er arkivet løbende optaget af at forbedre sit kendskab til hvilke IT -systemer, 
der anvendes i det offentlige, for at vide hvilke systemer der kan og skal afleveres elek-
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tronisk. Da Selvstyrets centraladministration og Ombudsmanden som sagt har erklæret 

sig villige til at aflevere elektronisk, er fokus nu på sundhedsvæsenet og kommunerne. 

Hvert år føres der tilsyn med de offentlige institutioners arkiver i 1 til 2 byer i Grønland. I 

foråret var der en tilsynsrejse til Paamiut og i oktober måned vil der være tilsyn i Uum

mannaq. 

b) 
For øjeblikket har arkivet ikke problemer med magasinplads i lokalerne på lIimmarfik, 

men det forventes, at al magasinplads vil være udnyttet om ca. 2 år. Efter den tid kan 

det blive nødvendigt at leje eller bygge nye magasiner. 

Grønlands Nationalarkiv har overtaget G.T.O.'s tegningsarkiv. Det er placeret i et lokale, 

der er for småt til mængden af arkivalier. Departementet og arkivet arbejder sammen på 

at finde en løsning på arkivets pladsmangel. 

10.17 Hovedkonto 40.94.13 Tilskud til idræt 
a) Hvordan gennemføres kontrollen af om de givne tilskud anvendes i henhold til 

hensigten? 

b) Er det Naalakkersuisuts generelle vurdering at anvendelse af de givne tilskud er 
helt efter bogen og at der ikke er anledning til nogen kritik af midlernes anven
delse? 

Svar: 

a) 
Der indgås årligt en resultatkontrakt mellem Naalakkersuisut og Grønlands idrætsfor

bund (GI F), der definerer hvad tilskuddet anvendes til. GIF forestår udbetalinger af til

skud til specialforbund og klubber. I forhold til Specialforbund påser GIF, at midler an

vendes i overensstemmelse med de givne forudsætninger. 

Resultatkontrakten definerer GIFs opgaver, såsom planlægning og koordinering af grøn

landsmesterskaber, AWG og Island games, ligeledes skal GIF udføre træner-, leder

kurser og -seminarer. 

I den seneste resultatkontrakt har Naalakkersuisut blandt andet krævet, at Inatsisartut 
lov nr. 8 af 19. maj 2010 (om pligt til at indhente børneattester) skal være indarbejdet i 

vedtægterne for GIF og specialforbund inden udgangen af 2015. 

GIF aflægger på årsbasis Arsrapport, Reviderede regnskaber samt medlemstal, som 

skal afleveres i henhold til budgetregulativet fra 2008. Midlerne fordeles efter en forde

lingsnøgle vedtaget af de specialforbund, der er medlemmer af GIF. 

b) 
Det er Naalakkersuisuts opfattelse, at GIF og specialforbundene anvender de givne til

skud ansvarligt, og i forhold til bevillingsforudsætningerne. 

10.18 Hovedkonto 40.94.14 Tilskud til landsdækkende børne- og ungdomsorganisati

oner 
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a) Er sagen om misbrug af offentlige midler mod Sorlak afsluttet? Og mener Selv

styret at Grønlands Spejderkorps skal tilbagebetale et beløb i forbindelse med deres 
brud på forpligtelser for at modtage tilskud? Skulle Naa/akkersuisut modsætningsvis 
finde anledning til at mene noget andet skal udvalget udbede sig en korl forklaring her

om? 

b) Hvilke problemer har det givet for Avalak, at der ikke længere er automatisk 

medlemskab af denne? Modtager organisationen midler alt efter antal medlemmer? 

Svar: 

a) 

Departementets anmeldelse af Sorlak til politiet for uretmæssigt anvendelse, er stadig 
verserende. 

De afsatte finanslovstilskud til NGO organisationer udbetales i praksis typisk i to rater: 
Første rate i januar og anden rate efter at årsregnskabet for året før er godkendt af 
Naalakkersuisut. Grønlands spejderkorps har i 2014 ikke indleveret et årsregnskab for 

2013. Dermed er der siden januar 2014 ikke udbetalt finanslovstilskud til Grønlands 
Spejderkorps. Praksis om aflevering af årsregnskab, som skal godkendes er en enkelt 
og effektiv måde at sikre, at midlerne anvendes til det givne formål. Grønlands Spejder
kops finanslovstilskud er for 2016 ikke medtaget i Finanslovsforslaget. Et eventuelt gen

opstået Spejderkorps har på lige fod med andre almennyttige foreninger mulighed for at 
søge tilskud til drift og projekter hos Tips- og lotto midlernes pulje B & C op til max. kr. 
200.000 pr. projekt og kr. 90.000. 

b) 

Det er Naalakkersuisuts vurdering, at Avalak har tilpasset sig det forhold, at der ikke 
længere er det, der af udvalget benævnes automatisk medlemsskav. I tilpasningsperio
den har ændringen medført behov for en mere aktiv indsats for at hverve medlemmer 
samt sikre kontingentbetaling. Dette er dog at sidestille med vilkårene for alle andre for
eninger. Tilskuddet til Avalak (såvel som ILI ILI) er ikke alt efter medlemmer, eller betin

get af et bestemt medlemstal. 

10.19 Hovedkonto 40.94.17 Grønlands Radio - KNR 

a) Er det tidligere udmeldte forbud mod reklamer på KNRs sendeflade forlsat gæl
dende? 

b) Der har været en mediedebat om Naa/akkersuisuts forbud mod at KNR må vise 
reklamer. Hvad er status på den, sag og hvordan påvirkes KNRs økonomi af 

denne beslutning? 

Svar: 

a) 
Der har ikke på noget tidspunkt i 2015 været forbud mod reklamer på KNRs sendeflade. 

b) 

Som det fremgår af svaret på spørgsmål a, har der ikke været forbud mod reklamer på 

KNRs sendeflade. Det kan oplyses, at der af partierne bag finanslovsaftalen 2015 er 
indgået nyt delforlig, der skal resultere i en grundig vurdering af KNRs adgang til at sen
de reklamer, med særligt fokus på at skabe en struktur, hvor den nationale sendeflade 
åbner op for at understøtte andre udbyderes adgang til det nationale reklamemarked. 
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10.20 Hovedkonto 40.94.21 Tilskud fra Grønlands andel af omsætningen i Danske 
Spil NS 
Hvorledes udmøntes midler fra Lokale og Anlægsfonden? 

Svar: 

Grønlands Hjemmestyre og Lokale og Anlægsfonden (LOA) indgik 1. januar 2008 en 

fornyet samarbejdsaftale. Samarbejdsaftalen indbefatter, at Grønland yder et økono

misk bidrag på kr. 1.215.000,00 årligt til fondens arbejde. Til gengæld giver det mulig

hed for, at man fra Grønland kan ansøge fonden på lige fod med danske ansøgere. 

Fondens idegrundlag er, at skabe flere og bedre fritidsfaciliteter. Fonden udvikler og 

støtter de fysiske rammer til idræts-, kultur- og fritidslivet med henblik på både nutidens 

og fremtidens behov. Det sker ved, at der skabes faciliteter i en arkitektonisk og funktio

nel kvalitet, der inspirerer andre til, at realisere kvalitetsbyggeri inden for området. 

Det kan anbefales, at man ser på LOA fondens hjemmeside for at få et fuldstændigt ind

tryk af fondens virke, hvordan midlerne udmøntes samt hvad der er givet støtte til. 

Link til Lokale og anlægsfonden er: http://www.loa-fonden.dk/nyheder/info-fra

fonden/info-201 0/info-201 0/strategi-2011-2013 

10.21 Hovedkonto 40.94.28 Tilskud til skrevne medier 

I forbindelse med FFL 15 ændrede Naalakkersuisut formålet med og betingelserne for at 
yde mediestøtte i henhold til hovedkonto 10.06.24. Dette afstedkom en del debat herom. 
Derefter fremsatte Naalakkersuisut et ændringsforslag, der blev vedtaget i den forelig
gende form, som hovedkontoen har nu. Naalakkersuisut varslede samtidigt, at der ville 
blive udstedt en bekendtgørelse, der regulerer udmøntning af støttemidler i form af pro
jektstøtte. Det var Naalakkersuisuts forventning, at den nye bekendtgørelse kan træde i 
kraft pr. 1. september. Efter udvalgets mening er det ikke for tidligt, at bekendtgørelsen 
træder i kraft på dette tidspunkt. Det er grundlæggende nødvendigt at brugerne får 

kendskab til formålet med nærværende hovedkonto og betingelserne for ydelse af støt
te. 

a) Udvalget ønsker at få status på arbejdet med bekendtgørelsen. Er Naalak
kersuisut enigt med udvalget i, at bekendtgørelsen skal være udstedt og trådt i 
kraft førend der kan udbetales støtte i henhold til hovedkontoen? 

b) Har Naalakkersuisut planer om at fjerne bestemmelsen om, at der kun kan ydes 
støtte til projekter? 

e) Har Naalakkersuisut planer om, at tildelingen af støttemidler ikke skal admini
streres af Departementet? 

d) Udvalget og Naalakkersuisut nåede ikke til enighed om betingelserne for ud
møntningen af støttemidlerne, før formål og betingelser herfor blev ændret. Er 
det Naalakkersuisuts holdning, at formålet og betingelserne for udmøntning af 
støtte midler nu fremstår klart og tydeligt af budgetbidraget? 

e) Det fremgår af nederste afsnit i budgetbidraget, at formålet er at fremme sam
fundsmæssig oplysning og demokratisk debat. Udvalget har ellers forstået, at 
der skal ydes støtte til afgrænsede projekter på mediemarkedet. Hvordan hæn
ger dette sammen? Kan der forventes et ændringsforslag herom inden tredje
behandlingen af finanslovsforslaget? 
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Svar: 

a) 
For så vidt angår status på arbejdet med bekendtgørelsen kan det oplyses, at arbejdet 
efter gennemført høring og lovteknisk gennemgang i al væsentlighed har fokuseret på 

indarbejdelse af indkomne høringsvar, herunder ikke i mindst i relation til forsøg på at 

imødekomme et ønske om at sikre et armslængdeprincip i forhold til tilskudsfordelingen. 

Dette har bevirket, at det endnu ikke har været muligt at forelægge bekendtgørelsesfor

slaget til vedtagelse. 

Med hensyn til spørgsmålet om bekendtgørelsens vedtagelse og ikraftsættelse skal det 
bemærkes, at en bekendtgørelse som andre generelle retsforskrifter være vedtaget og 

sat i kraft, før der kan støttes ret på forskriften. Herudover er det forudsat i bevillings

grundlaget i finansloven, at tilskuddet skal udmøntes på grundlag af en bekendtgørelse. 

b) 
Naalakkersuisut har ikke umiddelbart planer om at fjerne bestemmelsen om, at støtten 

ydes som projektstøtte. 

c) 
Som anført under besvarelsen af spørgsmål a, er der planer om at sikre et armslæng

deprincip, således at tilskudsfordelingen uanset de i øvrigt objektive tilskuds betingelser, 

ikke skal ske i centraladministrationen. Dette påtænkes realiseret ved at etablere et 

uvildigt tildelingsudvalg. 

d) 
Det skal hertil bemærkes, at de overordnede formål fremgår af budgetbidraget, som 

imidlertid ikke angiver de betingelser, som skal opfyldes for at udløse støttemidlerne. 

Det afgørende i forhold til den nuværende affattelse af ordlyden af budgetbidraget be
står i henvisningen til en bekendtgørelse, som skal regulere betingelserne for tildeling af 

tilskud. Herved lægger budgetbidraget op til, at området skal reguleres af egentlige bin
dende retsforskrifter. Der er således på baggrund af dette i det omtalte forslag til be
kendtgørelse fastsat klare og tydelige regler for regulering af tilskudsfordelingen. 

e) 
Uanset det forhold, at tilskuddet ydes som projektstøtte, berører dette ikke den overord
nede målsætning om at fremme samfundsmæssig oplysning og demokratisk debat, li

gesom disse overordnede kriterier i øvrigt også fremgår af bekendtgørelsesforslaget. 

Der er således ikke tale om realisering af uforenelige hensyn, hvor det ene udelukker 
det andet. 

Projektstøtteformen knytter sig i særlig grad til ønsket om at sikre fornyelse og alsidig
hed i forbindelse med tilskudsfordelingen, idet tilskudsmodtagerne fremover gennem 
ordningen tilskyndes til at initiere aktiviteter og nyskabende tiltag inden for medieområ

det ud fra den overordnede målsætning om at fremme samfundsmæssig oplysning og 

demokratisk debat. 

Projektstøtten skal sammenholdes med den tidligere tilskudsmodel, hvor tilskud blev 
ydet på grundlag af tilskudsmodtagernes daglige virksomhed, som ikke forudsatte nye 

20/21 



initiativer. Hertil kommer, at den nu foreslåede model muliggør, at flere tilskudsberetti
gede interessenter kan komme i betragtning til medietilskud. Dette stemmer i øvrigt lige

ledes overens med det i budgetbidraget anførte om, at det også er formålet at oprethol

de og fremme alsidighed i de grønlandske medier. 

Det skal samtidig bemærkes, at det forsat vil være muligt for de aktører, der var ensidigt 

begunstiget på grundlag af den tidligere støtteordning at kvalificere sig til mediestøtte i 
form af projektstøtte. Forskellen består i, at tilskuddet nu foreslås ydet til præcist af
grænsede formål og ikke i form af generel støtte til almindelig drift. 

For så vidt angår spørgsmålet om et eventuelt ændringsforslag inden tredjebehandlin
gen af finanslovsforslaget skal det bemærkes, at eftersom indholdet af bekendtgørelsen 

ikke afviger fra budgetbidraget, men tværtimod stemmer overens med indholdet af bud
getbidraget, findes der ikke anledning til at fremsætte et ændringsforslag herom. 

10.22 Hovedkonto 40.97.03 Kirken i Grønland 
Er der foretaget opgørelse over hvor meget Kirken i Grønland yder af velgørende arbej
de? Betragter Kirken i Grønland det som en del af sit virke, at yde velgørenhed? Kan 
Naa/akkersuisut oplyse andet i sagen? 

Svar: 
Kirken i Grønlands velgørende arbejde ydes på lokalt plan via menighedsrepræsentati
onerne - gennem materiel, ljenester og/eller tid. Folkekirken yder ikke direkte velgøren
de donationer af ekstern art. 

Den folkekirkelige velgørenhed betegnes som oftest diakoni, idet dette begreb her i lan
det dækker over både det sociale hjælpearbejde, og det (øvrige) frivillige kirkelige arbej
de ydet af folkekirkens interessenter. Biskoppen har i år afsat kr. 345.000,- til diakoni. 
Penge, der kan ansøges af landets menighedsrepræsentanter. 

Bispekontoret oplyser, at Folkekirken ikke fører en samlet statistik over alt diakonalt ar

bejde, da dette netop sker på lokalt initiativ. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusilluta 
Med venlig hilsen 

Nivi Olsen 
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Peqqissutsimut Naalakkersuisoqartik 

Departementet for Sundhed 
GOVERNMENT OF GREENLANO 

Finansdepartementet 
Her 

Departementet for Sundhed' s svar på Finans og Skatteudvalgets spørgsmål til 
FFl2016 

3.16. Afsnit 7.3, Sundheds- og forebyggelsesområdet, side 109 
På side 110 nævnes, at Naalakkersuisut vil arbejde for, at der afsættes midler til et mere 
differentieret misbrugsbehandlingssystem, der også er lokalt forankret. Naalaakersuisut 
bedes oplyse, hvilken rolle eksempelvis Paarisa og værksteder vil spille i dette arbejde? 

Svar 

Paarisa sætter gennem folkesundhedsprogrammet Inuuneritta II fokus på de faktorer, 
der har størst betydning for befolkningens helbred. Indsatserne er målrettet i temaår: 
Alkohol og Hash (2013-2019), Rygning (2014), Fysisk aktivitet (2015) og Kost (2016). 
Paarisas arbejdet med Inuuneritta II går på tværs af sektorer, hvor de vigtigste aktører 
er Selvstyret, Kommunerne, Skoler, Sundhedsvæsenet og Arbejdspladser. Paarisa s 
rolle er således forebyggende, mens det nye misbrugsbehandlingssystem er 
behandlende. 
I Forslag til national plan for fremtidens misbrugsbehandling anbefales, at Paarisa 
varetager oplysningsindsatsen om: 
• Behandlingsmuligheder 
• At misbrug er udbredt og ikke forbeholdt socialt udsatte 
• Deltagelse i behandling er et sundhedstegn 
• Behandling nytter 

Derudover udarbejder Paarisa selvhjælpsmateriale vedrørende misbrug af alkohol, hash 
og spil. 

6.7 Hovedkonto 20.11.56 Budgetregulering, administration 
e) Udvalget ønsker at få oplyst, hvor meget Styrelsen for Sundhed og Forebyggelse 
årligt bruger til administration af midlertidig indkvartering og personaleboliger? 

Svar 

Svaret er sendt direkte til afdelingschef Lise Sand Ellerbæk idet hun har henvendt sig 
direkte til Styrelsen for Sundhed og Forebyggelse. 

6.9 Hovedkonto 20.11.70 Reserve til nye initiativer 

08-10-2015 

Sags nr. 2015 -10718 

Akt nr. 1322350 

Postboks 1160 

Tlf: 34 50 00 

Fax: 34 55 05 

3900 Nuuk 
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Hvornår forventer Naalakkersuisut, at der kan træffes beslutning om omfanget af 
behand-lingstilbud om misbrugsbehandling, såfremt det fremtidige tilbud skal være 
tilgængeligt for alle? 

Svar 

Målsætningen er, at alle misbrugere med behov skal have udarbejdet en social 
handlingsplan og at misbrugsbehandlingssystemet skal kunne håndtere delte. 
Behandlingssystemet skal dække de forskellige alders- og målgruppers forskellige 
behandlingsbehov og skal indeholde vejledning, oplysning, motivering, visitation, 
ambulante behandlingsforløb, dagbehandlingstilbud og tilbud til særlige grupper. Med 
etablering af et vederlagsfrit tilbud forventes stor søgning til behandling. Ved suboptimal 
kapacitet prioriteres familier til behandling indtil planen er fuldt implementeret. 

Misbrugsbehandlingsplanen indfases med en pilot kommune i 2016 og aftalerne med de 
øvrige tre kommuner indgås i 2017, idet planen således er fuldt udbygget fra 
begyndelsen af 2019. 
Omfanget af de varierende behandlingstilbud vil afhænge af behovene. Beslutningen 
om at igangsætte disse tilbud træffes med vedtagelsen af FFL 2016. 

9. Aktivitetsområde 34 - 35 Naalakkersuisoq for Sundhed og Nordisk 

Samarbejde 

9.1 Hovedkonto 34.11.03 Dronning Ingrids Hospital 
a) Hvorfor nedsættes ekstrabeviIlingen til nedbringelse af ventelister fra 12 mio. kr. 

til 9 mio. kr.? Er ventelisterne nedbragt til nul, eller er det blot et udtryk for en 

politisk prioritering? 

Svar 

Sundhedsvæsenet anvender begrebet "ventetider" frem for "ventelister". Det er ikke 
muligt at bringe ventelisterne ned på nul, idet der hele tiden bliver diagnosticeret og 
henvist nye patienter, ligesom noget af patientbehandlingen foregår ved specialistrejser 
til sundhedsenhederne uden for Nuuk, hvilket i sig selv giver en ventetid på 
behandlingstilbuddet. Sundhedsvæsnet arbejder på at holde ventetiden nede på et 

passende niveau for den pågældende sydom. Med en permanent ekstra bevilling på 9 
mio. kr. er det muligt at holde ventetiderne til behandling nede på det nuværende 

niveau. 

b) Det fremgår af budgetbidraget, at de ekstra bevillinger til nedbringelse af 
ventelister, er erstattet af en fast ekstra bevilling på 9,0 mio. kr. på det kirurgiske 
område under DIH. Denne bevilling skal anvendes til at holde ventelisterne 
nede. Hvordan kan man se i budgetbidraget i øvrigt, at den venteliste, der har 

udløst ekstrabevillingen er nedbragt? 

Svar 



Oversigt over ventelister og ventetider fremgår ikke i forslaget til Finanslov. De er delvis 
beskrevet i "Politisk-økonomisk beretning 2015" på side 68. 

c) Hvordan skal de forventede aktivitetstal for ventelisteafvikling - antal 
operationer som er sat til O så forstås - er der blot tale om en fejl under 
aktivitetstallene? 

Svar 

Fra 2016 og frem er der ikke afsat midler til ventelisteafvikling, da disse midler er blevet 
en fast del af bevillingen til DIH. På denne baggrund er der ikke aktivitetstal for 
ventelisteafvikling, men kan genses i stigningen af den faste aktivitet. 

9.2 Hovedkonto 34.11.05 Alkoholbehandlingscentre 
Naalakkersuisut har annonceret at de ønsker en langt stærkere indsats overfor 
alkoholisme. Udvalget skal henvise til sine bemærkninger under hoved konto 20.11.70, 
hvor det i FFL 16 er anført, at der fremkommer et ændringsforslag til 2. eller 3. 
behandlingen af FFL 16 med henblik på implementering af misbrugsbehandlingsplanen. 

Svar 

Midlerne på hovedkonto 20.11.70 til misbrugsbehandling skal placeres på en ny 
hovedkonto og herudover skal der i enkelte budgetspecifikationer øremærkes visse 
aktiviteter med relation misbrugsbehandlingsplanen. Der vil blive forelagt et 
udgiftsneutralt ændringsforslag. 

9.3 Hovedkonto 34.11.07 Kræftplan 
Er nuværende bevilling tilstrækkelig til at løfte intentionerne i kræftplanen? 

Svar 
Der er i FFL 16 afsat de midler til kræftplanen, der oprindeligt er beskrevet i 
Kræftplan for Grønland 2013. Indenfor de på nuværende tidspunkt hjemtaget 
behandlinger, forventes der at være de midler til rådighed, der skønnes 
nødvendige for planens gennemførelse. 
Såfremt yderligere behandlinger fra Danmark hjemtages, hvilket også er et 
element i Kræftplanen, vil det kræve en tilførsel af yderligere 
personaleressourcer til såvel DIH som Regionssygehusene, idet yderligere 
hjemtagning til DIH kræver, at behandlingen af nogle af patienterne skal flyttes 
til Regionssygehusene. Desuden vil der blive behov for tilførsel af midler til 
sikring af den nødvendige kompetenceudvikling i takt med hjemtagelse af 
yderligere behandlinger. 

Det skal bemærkes, at finansiering af et udbygget palliativt tilbud ikke rummes i 



finansieringen af Kræftplanen. For at optimere effekten af kræftplanen er der 
fortsat et øget behov for en palliativ og rehabiliterende indsats. 

9.4 Hovedkonto 34.12.01 Sundhedsregioner, lægebetjening 

a) Der planlægges en reduktion af personaleforbruget på 16 personer i 2016. 

Hvilke faggrupper drejer det sig om og hvad er konsekvenserne af dette? 

Svar 

Der er ikke tale om en reduktion af medarbejderforbruget i regionerne. Som det fremgår 
af tabellens note, så skyldes nedgangen i det forventede personaleforbrug fra 2016 en 
mere retvisende opgørelse af antal årsværk. I tidligere års opgørelse er en række 
variable ydelser, såsom overarbejde medtalt dobbelt, hvorfor antal årsværk har været 

opgjort til en for høj værdi, sammen holdt med det faktiske forbrug. Der er korrigeret for 
dette i antal årsværk for 2016. Der er således udelukkende tale om en tilpasning af 

opgørelsen og ikke en tilpasning af det faktiske antal årsværk. 

b) I hvor stort et omfang indlægges ældre borgere i sygehusene, hvor anbringelse 

i pleje ikke har været muligt eksempelvis p.gr.a. mangel på pladser? 

Svar 

Nedenfor en opgørelse af i hvilket omfang regionerne har plejepatienter. Opgørelsen 
viser dels hvor meget der er opkrævet hos kommunerne for pasning af plejepatienter, 
samt hvor mange døgn plejepatienterne har optaget en sengeplads i 
sundhedsregionerne . 

.. 

2012 2013 2014 August 2015 

Mio. kr. 4,73 6,71 5,41 3,35 

Antal døgn 1625 2307 1858 1151 

9.5 Hovedkonto 34.12.06 Fællesomkostninger 
a) Der ønskes en kort status på følgende områder: Tidlig indsats; TB behandling 

og Gratis misbrugsbehandling. 

Svar 

Tidlig Indsats: 
Tidlig Indsats har til formå at styrke indsatsen i forebyggelsen af omsorgssvigtede børn i 
Grønland. Projektet er tværfagligt og landsdækkende og hjælper med at udvikle nye 
tiltag til projektets målgruppe. Projektet tilbyder det lokale personale en tværfaglig og 



målrettet model til at opspore gravide og sårbare familier med særlige behov, samt at 

koordinere og udfærdige handlingsplaner, således at den gravide familie tilbydes 

tilstrækkelig hjælp. 

TB: 

TB strategien er i store træk gennemført som planlagt. Det er fortsat Sydgrønland og 

0stgrønland, der har den største hyppighed af nytilkomne tilfælde, og det samlede antal 

tilfælde er kun faldet ganske lidt. 

Misbrugsbehandling: 

Der er afsat midler til gratis misbrugsbehandling og lokalbehandling gennem Tidlig 

Indsats. 

Antal klienter og den sociale profil er i 2013 opgjort således. 

I alt behandlet Har hjemme- Har anbragte Ikke misbrug Misbrug hos Uddannelse 
boende børn børn hos forældre søskende folkeskole eller 

under 
Behandlet 82 56 16 3 60 52 
lokalt 
Behandlet i 189 38 20 2 120 85 
Katsorsaavi 
k Nuuk 
I alt 271 94 36 5 180 137 
I procent 45% 17% %2,5% 89 % ca. 66 % 

b) Det fremgår, at der flyttes 13,5 mio. kr. beregnet til apparatur fra nærværende 

hovedkonto over til en hoved konto under anlægsområdet. Udvalget har stor 

forståelse herfor, da afløbet fra anlægsbevillingen kan tilpasses i fh.t. f.eks. 

gode tilbud og indkøb i større mængder, end ved at afsætte indkøbsmidlerne på 

en driftsbevilling, hvor alle pengene skal anvendes indenfor et budgetår. Er der 

andre årsager til rokeringen? 

Svar 

Nej 

9.6 Hovedkonto 34.13.01 Sundhedsdistrikterne, tandlægebetjening 

Hvordan kan det være at optag af tandplejere er sat til nul? 

Svar 

Optag på uddannelserne er i en 4 års cyklus. Hver andet år optages der elever på 

henholdsvis tandplejer og klinikassistentuddannelsen, der hver tager to år. 

I arbejde 

39 

77 

116 
ca. 57 



9.7 Hovedkonto 34.15.01 Inuunerilta 

a) Efter det oplyste er sundhedseffekten blevet vurderet. Hvordan er denne 
vurdering gennemført? 

Svar 

Sundhedseffekten er vurderet på baggrund af de konkrete ansøgninger i de seneste tre 
år. 

b) Støtter Naalakkersuisoq for Sundhed Inuuneritta og hvilke visioner har 
Naalakkersuisoq i øvrigt for videreudvikling af programmet? 

Svar 
Naalakkersuisoq for Sundhed fremsætter et udgifts neutralt ændringsforslag til 2 

behandlingen af FFL 2016 med det for formål at videreføre Inuuneritta-puljen i 2016 og 
ønsker at videreudvikle folkesundhedsprogrammet Inuuneritla II, som det er omtalt j 

svaret til pkt. 3.16. 

c) Under sin udvalgsrejse i Tasiilaq konstaterede udvalget under sit besøg på 
sygehuset bl.a., at dørene var for smalle til visse typer af hospitalets inventar 
beregnet til pati-entbrug. Der var derfor risiko for, at patienter ikke kunne bringes 
i sikkerhed hurtigt nok eksempelvis i tilfælde af brand. Udvalget ønsker at få 
oplyst, om et sådant for-hold efter Naalakkersuisuts mening kan være et 
undtagelsestilfælde, og om Naalak-kersuisut har sikret sig, at indretning af rum 
og anvendelsen af hospitalernes og andre institutioners faciliteter i øvrigt ikke vil 
bringe patienters og personalets sikkerhed i fare? 

Svar 

Senge m.m. kan flyttes ud fra patient, operations og skadestuen på sygehuset i Tasiilaq. 
De lokale brand myndigheder er ansvarlig for, at godkende at evakueringsvejene er 
forsvarlige og korrekt dimensioneret på sundhedsvæsnets institutioner og dette forhold 
er ikke tidligere påtalt herfra. 

16.8 Hovedkonto 86.60.01 Sundhedsvæsenet 
Kan det bekræftes, at det under Sundhedsvæsenet i mange år (vel-)fungerende 
apparaturudvalg skal videreføre sin aktivitet, selvom bevillingen til apparatur er flyttet til 
nærværende hovedkonto? 

Svar 

Ja, det kan bekræftes, at aktiviteten kan videreføres, såfremt der årligt tildeles 
anlægsmidler til apparaturpuljen. 



Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 

Doris Jakobsen 



Ilaqutariinnermut, Naligiissitaanermut Isumaginninnermullu Naalakkersuisoqarfik 
Departementet for Familie, Ligestilling og Sociale Anliggender 

GOVERNMENT OF GREENLAND 

Besvarelse af Spørgsmål fra finansudvalget 

8. Aktivitesområde 30 Naalakkersuisoq for Familie, ligestilling og Sociale Anliggender 

8.1 Hovedkonto 30.01.01 Departementet for Familie, ligestilling og Sociale 

Anliggender 

Sidste år var der en del debat om kommunernes håndtering af socialsager, der havde 

udløst massiv kritik som følge af Selvstyrets tilsyn med kommunerne. Svaret var at 

oprette den Centrale Rådgivningsenhed. Tiltaget blev lanceret som en nyskabelse. 

Men hvorfor er det så ikke afspejlet i udgifterne til området? Skal det forstås sådan 

at de penge der før gik eksklusivt til Saaffiks arbejde for børn og unge udsat for 

seksuelle overgreb, nu også går til den Centrale Rådgivningsenhed? 

Svar 

Bevillingen til den centrale rådgivningsenhed på børne- og ungeområdet fremgår på 

hovedkonto 30,10.46 Central Rådgivningsenhed (driftsbevilling). Saaffik indgår i den 

centrale rådgivningsenhed, men er fortsat en enhed, der har fokus på børn og unge 

udsat for seksuelle overgreb. Det fremgår af Finansloven 2015, at den tidligere bevilling 

til Saaffik er øget fra omtrent 5.1 mio.kr. til omtrent 11.5 mio.kr. med henblik på at 

etablere Den centrale rådgivningsenhed inklusiv Saaffik. Bevillingen på omtrent 11.5 

mio. kr. er foreslået videreført på Finanslovsforslaget for 2016. 

Vedr. spm. 8.2 Hovedkonto 30.01.12 Bistandsværger i Danmark 

a) Udvalget efterlyser en tabel over aktivitetstallene for nærværende hovedkonto. 

Svar 

Der har været følgende aktivitetstal for 2014: 

Grønlandsk dom til anbringelse på ubestemt tid: 

Antal anbragte: 28 

Samlet antal måneder: 310 

Behandlingsdom til Århus Universitetshospital Risskov - afdeling A3: 

Samlet antal anbragte i 2014 (inklusiv hjemsendte) : 19 

Samlet antal måneder: 135 
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Tvangsindlagte i Risskov R3: 

Røde papir: O 

Gule papir: 2 

Samlet antal måneder: 4 

Mental observation i Risskov R3: 

Samlet antal 2 

Samlet antal måneder: 7 

Grønlandsk dom til anbringelse andetsteds end Herstedvester og Risskov: 

Samlet antal: 9 

Samlet antal måneder: 85 

Dansk dømte: 

Samlet antal: 5 

Samlet antal måneder: 48 

NB: to personer med grønlandsk dom fik i løbet af 2014 dansk dom, hvorfor de både vil 

figurere på listen for grønlandsk dømte til anden anbringelse samt for dansk dømte. 

Bistandsværger og omsorgsværger: 

Bistandsværger: 32 

Omsorgsværger: 3 

Samlet tal: 32 (3 af omsorgsværgerne er også registreret som bistandsværger) 

Grønlandsk dømte på ubestemt tid i Herstedvester, Risskov og andre steder 56 i 2014. 

6 af disse er nu blevet hjemsendt. 

Anbragte: 2005 2006 2007 2008 2009 2010 ~011 2012 2013 

Grønlandsk dom 42 42 41 41 47 43 41 43 49 

Dansk dom 2 3 3 3 2 3 1 1 4 

~entalobservanter 4 6 5 5 9 5 4 5 4 

Tvangsindlagte u/dom 8 5 1 1 1 1 O O 3 

I alt 56 56 50 54 59 52 46 49 60 

Antal værger 29 27 28 25 28 24 30 31 37 

2 

2014 

56 

5 

2 

2 

65 

32 



I alt 63 personer samlet måneder for samtlige: 585 

b) Hvor ligger de tungeste udgifter? 

Svar 

De tungeste udgifter ligger på løn og administrationsomkostninger til en 

medarbejder (værgekontakten) i Det Grønlandske Hus i København. Hele det 

beløb, som hvert år udbetales jf. tilskudsmeddelelse, går til dette. I 2015 er beløbet 

kr. 503.000,-. Herudover kommer løbende udgifter til dækning af honorar mv. til 

omsorgsværgerne (3 personer i 2014). Det beløber sig til ca. kr. 30.000,- årligt. 

8.3 Hovedkonto 30.10.36 Barselsdagpenge 

a) Er det Naalakkersuisuts agt at forbedre rammerne omkring forældres barsel, 

særligt barselspengene? 

Svar 

Naalakkersuisut har for nærværende ingen planer om at ændre på rammerne for 

forældres barsel. 

b) Er det Naalakkersuisuts opfattelse, at der i dag fødes børn nok til at understøtte 

samfundsudviklingen indenfor de næste 30 år - her tænkes særligt på stigningen 

af ældre - ikke erhvervsaktive, i de kommende årtier. 

Svar 

Det er positivt at levealderen i Grønland er stigende. Det indebærer imidlertid, at 

der over de kommende årtier vil blive flere ældre end unge i samfundet, hvorved 

der kan opstå et stigende spænd mellem indtægter og udgifter. I takt med at 

levetiden stiger, er det nødvendigt at diskutere pensionsalderen m.m. I den 

forbindelse fremlægger Naalakkersuisut forslag til en reform af alderspensionen på 

EM 2015, der blandt andet har til hensigt at adressere den ovenfor skitserede 

udfordring. Herudover vil en succesfuld indsats på uddannelsesområdet og en 

effektivarbejdsmarkedsindsats sammen med reformer skulle bidrage til, at langt 

flere personer i den potentielle arbejdsstyrke i fremtiden reelt også bliver 

nettobidragsydere. Dette skal også bidrage til at forbedre holdbarheden i den 

offentlige økonomi, når der i de kommende år bliver flere ældre. 

8.4 Hovedkonto 30.10.45 Særlig indsats på børneområdet 

a) Vurderes denne bevilling at være tilstrækkelig til den særlige indsats, der er 
behov for i samfundet? 

3 



Svar 

Indsatser på børneområdet sker ikke alene via denne hovedkonto. Der er andre 
særlige aktiviteter på børne- og familieområdet, som er en del af den samlede 
indsats på området. Fordelingen af aktiviteterne sker via andre hovedkonti, som 
30.10.46 og 30.14.29 samt 30.01.03, disse konti udgør samlet et beløb, der er 
tilstrækkeligt til at dække behovet i samfundet. 

b) Har det fra starten været meningen, at det landsdækkende krisecenter kun er en 
midlertidig ordning, og hvornår tager man stilling til om den skal fortsætte? 

Svar 
Det er Naalakkersuisuts målsætning, at det landsdækkende krise- og 
behandlingscenter IlIernit i Qeqertarsuaq, to år efter åbningen den 1. august 2014, 
skal evalueres. Det er korrekt, at det er startet som et forsøgsprojekt, hvor der i de 
første to år blandt andet vurderes, hvorvidt tilbuddet fra kommunernes side bliver 
benyttet tilstrækkeligt og om modellen som IlIernit arbejder ud fra giver mening i 
en større kontekst. 
Det kan dog allerede på nuværende tidspunkt meddeles, at kommunerne benytter 
sig af tilbuddet og at behovet for et tilbud som IlIernit er stort. IlIernit har plads til 
fire familier (mor og barn/børn), hvilke alle er i brug. 

8.5 Hovedkonto 30.11.10 Boligsikring 
Såfremt Naalakkersuisut vedtager helt nødvendige huslejestigninger i den offentlige 
boligmasse for at dels følge inflationen og dels indhente blot en smule af det 
voksende vedligeholdelsesefterslæb, hvorledes vil dette påvirke boligsikringen? 

Svar 
Boligsikringen reguleres af Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 12 af 28. maj 2003 om 
grænsebeløb, egenandel og minimums- og maksimum beløb for boligsikring. 
Egenandelen af ens husleje er bestemt udfra hvilken hustandsindkomst man har. Hvis 
huslejen stiger, så stiger boligsikringen også med den andel, som huslejen stiger. Der 
kan dog maksimalt udbetales 60.000 kr. pr. husstand årligt i boligsikring. 

8.8 Hovedkonto 30.13.07 Central pulie til anbringelser i Danmark. 

Hvad vil det koste, hvis anbringelserne alene kan ske i Grønland? 

Svar 

Anvendelsen af tilbud i Danmark sker udelukkende, hvis der ikke kan findes et 

tilstrækkeligt specialiseret tilbud i Grønland. Gruppen af handicappede i Danmark 

spreder sig over et meget bredt diagnosefelt, og dermed mange forskellige 

specialiserede behandlings og plejetilbud. Dette betyder, at der, såfremt alle skal 

anbringes i Grønland, ville skulle etableres mange nye specialiserede tilbud i Grønland. 

Etableringen af sådanne tilbud vil i udgangspunktet kræve store anlægsudgifter, store 

udgifter på hjælpemiddelsiden, ekstraordinært mange midler for at tilvejebringe de 

nødvendige kompetencer blandt institutionernes personale, og endelig vil 

enhedsomkostningerne ved at drive disse tilbud blive meget høje, idet der ofte er tale 

om, at der kun er en eller meget få personer med den pågældende diagnose. 
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At opretholde en specialiseret døgninstitution, hvor der kun er en eller to med en 

diagnose, der kræver særlig specialiseret behandling, og hvor der kan være perioder, 

hvor ingen handicappede er omfattet af den pågældende diagnose, må forventes at 

give ganske betydelige merudgifter. 

Samlet set må det vurderes, at medføre ganske betydelige merudgifter for samfundet. 

En hel præcis opgørelse af, hvad de økonomiske konsekvenser vil være ved at ophøre 

helt med at anbringe handicappede med meget specialiserede behandlingsbehov, vil 

dog kræve en meget omfattende analyse. 

Dog skal det anføres, at der hele tiden - i det omfang det er muligt og økonomisk og 

fagligt forsvarligt - arbejdes på at udvikle nye tilbud i Grønland, således at behovet for 

at anbringe handicappede i Danmark formindskes. Dette har hele tiden været en højt 

prioriteret målsætning. 

8.9 Hovedkonto 30.13.43 Rådgivningscenter for handicappede 

a) I hvor høj grad benytter pårørende muligheden for at søge rådgivning ved IPIS, og 
i hvor stor grad samarbejdes der om enkeltpersoner med kommunerne, for at 
yde den rette støtte til individet og/eller familien? 

Svar 
IPIS har i 2014 registreret 45 personlige henvendelser ift. at søge rådgivning. Frem 
til og med september 2015 er der registreret næsten 100 personlige henvendelser. 
Disse fordeler sig ca. ligeligt mellem borgere og pårørende. 

Der er et begrænset antal henvendelser, omkring 10 på årsbasis, fra kommunerne 
ift. at samarbejde omkring enkelte borgere. De henvendelser, der er, er ofte af 
vidtrækkende karakter. IPIS oplever, at kommunerne i stadig stigende grad 
koordinerer og sparrer på borgersager internt i kommunen. 

b) Inatsisartuts udvalg har tidligere udtrykt skepsis over for, at rådgivningscentret 
for handicappede tilsyneladende alene ud fra regional-politiske hensyn skal 
placeres i Sisimiut. Finans- og Skatteudvalget har selvsagt ikke noget imod, at de 
offentlige aktiviteter fordeles i alle dele af landet, herunder østgrønland, men 
udvalget ønsker samtidig et ordentligt beslutningsgrundlag for sådanne 
beslutninger. Det ønskes på denne baggrund klart oplyst, hvor meget 
merudgiften ved lægge centret i Sisimiut i forhold til i forbindelse med det 
eksisterende IPIS-center i Nuuk er f.s.v.a. 

Svar 

o Anlægsudgifter. 
o Løbende driftsudgifter. 
o Mistede synergieffekter i fh.t. den manglende mulighed for uden 

besvær at udveksle klienter og udstyr med landshospitalet i Nuuk. 

Det landsdækkende handicapcenter, der vil yde både træning, rådgivning og vejledning 

samt være videnscenter, er valgt placeret i Sisimiut ud fra den betragtning, at det er 
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gavnligt for samfundet at sprede investeringer og kompetenceudvikling i hele landet, 

samt ud fra den betragtning, at Qeqqata Kommunia er i gang med at udvikle og 

udbygge handicapforsorgen i kommunen. Der kan således opstå en positiv 

synergieffekt mellem de kommunale tiltag og de landsdækkende tiltag i 

handicapcenteret. 

Cl Vedrørende evt. merudgifter i forhold til anlæg er projektet ikke blevet udbudt 
i Nuuk, og det er derfor ikke muligt at konkludere, hvorvidt udbuddet i Sisimiut 
har medført større eller mindre anlægsudgifter. Det skal dog tilføjes, at udbud 
og byggeri af Det landsdækkende handicapcenter i Nuuk, kunne have medført 
yderligere anlægsudgifter, idet der på nuværende tidspunkt ses en 
overophedning i Nuuk på anlægsområdet, hvilket som regel medfører højere 
priser på anlægsopgaver. Sidstnævnte er oplyst fra Departement for boliger. 

Cl Vedrørende de løbende driftsudgifter er der ingen merudgift ved placering i 
Sisimiut i forhold til i Nuuk. 

Cl Vedrørende eventuelle synergieffekter vil Det landsdækkende handicapcenter 
have egne faciliteter til træning af personer med handicap, og vil derfor ikke 
være afhængig af en umiddelbar nærhed til Dronning Ingrids Hospital. Det 
Landsdækkende Handicapcenter vil være målrettet handicappede med et 
behov for vedligeholdelsestræning og dermed ikke behandlingskrævende 
patienter i sundhedsvæsnet. Der vil derfor ikke umiddelbart være 
synergieffekter ved en samplacering med Dronning Ingrids Hospital. 

8.10 Hovedkonto 30.14.29 Indsatser med sociale formål 
Hvorfor er de forventede aktivitetstal for Oplysningsvirksomhed faldet? 

Svar 
De forventede aktivitetstal for Oplysningsvirksomhed på FFL16 er på samme niveau 
som de forventede aktivitetstal i Finansloven 2015. De forventede aktivitetstal er 
således ikke faldende for Oplysningsvirksomhed, og der er ikke sket en nedprioritering 
af området. Der har imidlertid været et ekstraordinært højt forbrug på kontoen i 2014, 
hvilket skyldes, at der har været et usædvanligt højt antal ansøgninger om tilskud i 
2014, herunder til bl.a. oplysningsvirksomhed for ældre og MIO's SMS-rådgivning. 

8.11 Hovedkonto 30.14.31 Børnerettighedsinstitution 
Udvalget er bekendt med, at nærværende bevilling er en tilskudsbevilling, hvorfor 

der ikke er noget krav i budgetloven om optagelse af aktivitetstal på budgetbidraget. 

Udvalget er herudover bekendt med, at børnerådet jfr. § 16, stk. 2, i Inatsisartutlov 

nr. 11 af 22. november 2011 om Børnetalsmand og Børneråd, skal afgive en årlig 

offentlig beretning. på www.mio.gl findes dog ikke en senere beretning, end den fra 

2013. Udvalget har selvfølgelig tillid til, at børnerådet og børnetalsmanden har 

overholdt sin forpligtelse til at udgive en årlig årsberetning også for 2014, hvorfor 

denne venligst anmodes fremsendt. 

Svar 

MIO udsender årsrapporten til interessenter og så offentliggøres den på :!.3!..3!.~~=æ 
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Departementet modtager som interessent derfor også årsrapporten fra MIO. 

~~~=t:>! er ved at blive forbedret, og den er derfor ikke lige nu indeholdende alle 

dokumenter. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 
tMed hilsen 
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Nunanut Allanut Pisortaqarfik 

Udenrigsdirektoratet 
GOVERNMENT OF GREEN LAND 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer 

Naalakkersuisuts Forslag til Finanslov for 2016 - oktober 2015 

7. Aktivitetsområde 27, Naalakkersuisoq for Erhverv, Arbejdsmarked, 
Handel og Udenrigsanliggender 

7.1 Hovedkonto 27.01.03 Grønlands bidrag til Northem Periphery and Arctic 

I Finansudvalgets betænkning til 2. behandlingen af FFL07 skrev udvalget under 

denne hovedkonto bl.a. følgende: 

"Det fremgår af Landsstyrets besvarelse, at Grønland i 2001 til 

2006 har indbetalt 2,84 mio. kr. i bidrag. Udfra denne investering 

har Grønlandfået adgang til projektresultater til en værdi af ca. 75 

mio. kr. Det fremgår endvidere, at vores Vestnordiske partnere i 

tilfredshed med programmet ønsker at øge deres bidrag i de 
kommende år. " 

Hvorledes vurderer Naalakkersuisut aktuelt udbyttet af bevillingen sammenlignet 

med det ovenfor citerede daværende udbytte? 

SVAR: 

Som deltagende ikke-EU medlemsland i NPA programmet, betaler Grønland 

selv sin pulje til projekter. Efter aftale med de deltagende EU-lande, kan op til 20 

% af EU's ERDF-midler (Europæiske Regionale Udviklings Fond) i programmet 

derudover allokeres til grønlandske og færøske projektpartnere, når egne 

allokerede midler er udmøntet. 

Grønlands bidrag til deltagelse i NP A programmet udgjorde for den netop 

afsluttede programperiode (2007-2013) ca. 5 mio. kr. (660.806 EUR). I 

programperioden 2007-2013 har der været grønlandske partnere i 14 projekter, 

hvilket er en forøgelse i forhold til foregående programperiode. 
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Grønland har yderligere øget sin deltagelse i NP A for den kommende periode 
2014-2020, da NPA i stigende grad er udmøntnings organ for EU's arktiske 
politik. Bidraget til NPA er derfor i den nye programperiode løftet fra 646.000 
kr. pr. år ti11.060.000 kr. pr. år. Grønland forventes således i programperioden 
2014-2020 at bidrage med 6,55 mio. kr. (878.294 EUR) til programmet. 

Da 79 % af Grønlands egne midler allerede er allokeret indenfor det første år af 
programperioden forventes det at adgang til ERDF midlerne snart vil kunne 
benyttes. Dette giver således adgang for grønlandske projektpartnere til en 
yderligere pulje på 9,5 mio. EUR. 

7.2 Hovedkonto 27.01.07 Inuit Circumpolar Council 

Det fremgår af budgetbidraget for hovedkonto 27.01.03 ovenfor, at det 
økonomiske og faglige udbytte af programmet skal forstås ud fra den 
akkumulerede viden, Grønland opnår gennem samarbejdet indenfor projekterne 
og ud fra Grønlands deltagelse i større internationale samarbejder. 

a) Finder Naalakkersuisut det meningsfyldt at sammenligne Grønlands 
bidrag til Northern Periphery and Arctic (NPA) på hovedkonto 27.01.03 
med bevillingen på nærværende hovedkonto? 

b) Finder Naalakkersuisut, at Grønlands Selvstyre kan opnå samme fordele 
yed bevillingen på nærværende hovedkonto, som opnås ved bidraget til 
NPA? 

c) Er det rigtigt, at lee stadig har et kontor i Danmark? 
d) På hvilken dato har ICC senest indleveret et årsregnskab som 

dokumentation for udbyttet af bevillingen? Kopi af seneste årsregnskab 
anmodes vedlagt besvarelsen af dette spørgsmål. 

SVAR: 

Ada) 

Nej, det er to forskellige områder. Hovedkonto 27.01.07 er en bevilling til leC, 
som skal bidrage til, at lec kan sikre deres drift. Hovedkonto 27.01.03 er en 
bevillingskonto til Grønlands deltagelse i NP A programmet, således at den 
grønlandske private sektor og offentlige institutioner får mulighed for at få støtte 
til erhvervsudvikling og innovation, ved at indgå projektpartnerskaber med andre 
af projektområdets deltagerlande. 
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Ad b) 

Se svar til spørgsmål a. 

Ad c) 

Nej. Det er afICC oplyst, at organisationen ikke har et kontor i Danmark. 

Ad d) 

ICC indleverede underskrevet årsregnskab senest den 24. september 2015. 

7.3 Hovedkonto 27.01.09 Grønlands Repræsentation i Washington D.C. 

I forbindelse med behandlingen af FFL 2015 oplyste Naalakkersuisut, at 
åbningen af en Grønlandsk Repræsentation i Beijing ville give Naalakkersuisut 
en mulighed for fremover at have en langsigtet plan for at opnå handels- og 

investerings fordele med Kina. 

a) Betyder dette, at Naalakkersuisut overvejer allerede nu, hvilke 
økonomiske fordele og ulemper, der knytter sig til en etablering af 
repræsentation i Kina? 

b) Hvorfor arbejdes der fortsat på udbygning af handelsinteresser i specielt 
USA og Canada? Er USA og Canada vores største samhandelspartnere 
udover Danmark? 

c) Hvilke konkrete resultater har repræsentationen i Washington hidtil 
opnået? Hvis ingen egentlige resultater er opnået ønskes i stedet redegjort 
for repræsentationens hidtidige aktiviteter i år. 

SVAR: 

Ada) 

Der er et stort behov for at øge samhandel- og sikre investeringer til Grønland 
fra andre lande, særligt i Asien - som et bidrag til at sikre fortsat 

erhvervsudvikling og skabelse af arbejdspladser i Grønland. I takt med, at den 
arktiske politiske dagsorden stiger og de asiatiske stormagters interesse i 
Grønland og regionen øges, er det en prioritet at fastholde og udvikle forholdet 
og kontakten til de asiatiske lande, således at interessen for Grønland også 
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omsættes til konkrete økonomiske muligheder for Grønland. Dette gælder i helt 
særlig grad for Kina. 

Ad b) 
I forhold til udvikling af Grønlands muligheder indenfor f.eks. turisme og 
råstofsektoren er USA og Canada vigtige markeder. Der er betydelige canadiske 
og amerikanske selskaber som har licenser indenfor både mineralog 
olieområdet. Indenfor turisme er det Nordamerikanske marked også vigtigt hvad 
angår fremtidigt vækstpotentiale. Med den stigende interesse for Grønland, også 
i en større Arktisk sammenhæng med vores nabolande mod vest, giver det god 
mening med at åbne sig op overfor USA og Canada da fremtidsudsigterne 
tilsiger, at der vil være en større kommerciel aktivitet og infrastruktur udbygning, 
ikke mindst i Grønland hvor både USA og Canada kan bidrage væsentligt. 

Ad c) 

24. september 2015 er et-året efter den officielle indvielse af repræsentationen i 
Washington. Det er vigtigt at understrege at det tager tid at opbygge en 
repræsentation helt fra bunden af og det tager tid, at opdyrke og etablere 
relationer når man åbner et nyt sted. Alligevel er der opnået gode resultater på 
tværs af sektorer, som bevirker at Grønland og de erhvervsmuligheder der er 
fokus på, er blevet synliggjort. Repræsentationens arbejdsområde dækker en bred 
række sektorer, bl.a. det politiske, erhverv og økonomi, forskning, kultur og 
administration. Repræsentationen har aktivt arbejdet for, at synliggøre og 
tilvejebringe erhvervs og interesseorganisationer til Grønland og de muligheder 
for erhvervsudvikling, som er interessante for Grønland. Grønland er blevet 
synliggjort overfor et større publikum igennem flere kulturelle begivenheder, 
blandt andet i samarbejde med Smithsonian museet. Repræsentationen har indtil 
august 2015 delt kontorlokaler med Visit Greenland, og der vil fortsat blive 
samarbejdet omkring promovering af Grønland i den henseende. 

Der er i forslag til FLl6 i budgetoverslagsårene fra og med 2017 forudsat 
ansættelsen af en sagsbehandler ved repræsentationen i Washington D.C .. Det 
intentionen, at repræsentationen vil få støttepersonale i form af en sekretær og en 
praktikant (universitetsstuderende) i løbet af overskuelig fremtid således, at der 
kan fokuseres mere målrettet på i endnu højere grad at varetage og promovere 
grønlandske interesser. Der er grundlag og interesse fra amerikansk og canadisk 
side til større samarbejde med Grønland. 

4 



Inussiamersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 

Vittus Qujaukitsoq 
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Aningaasaqarnermut Aatsitassanullu Naalakkersuisoq 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer 
GOVERNMENT OF GREENLAND 

Til: 

Inatsisartuts Finans- og Skatteudvalg 

Att.: Udvalgssekretær Sakarias Amondsen 

Besvarelse af spørgsmål ifm. FFl 2016 

Jeg fremsender hermed mine besvarelser på Finans- og Skatteudvalgets spørgsmål til 
FFL 2016. I nedenstående besvarelser fremgår de svar som Finansdepartementet selv 
svarer på. Derudover medsendes besvarelserne fra henholdsvis Råstofdepartementet 
og Skattestyreisen. 

Spørgsmål: 

1.1. Til Regnskabsmæssigt konsolideret resultatoversigt. 2010-2019. side 4-5 

a) På side 4 - Regnskabsmæssig resultatoversigt. Driftsudgifter. Under 
posten "Andre driftsudgifter" er der en voldsom nedgang fra 2016 til 
2017 fra 145,3 mio. kr. til 25,2 mio. kr. ogfra 2018forventes der 
indtægter. Hvad dækker udtrykket "Andre driftsudgifter" over? 

Svar: 

Nedenstående er en oversigt over hvilke driftsbevillinger i FFL2016, som indgår 
i kategorien' Andre driftsudgifter' . 

Hovedkonto Navn 

201151. Effe kte r af reformti Itag 

201161Uddannelsesreserve 

201170 Reserve til nye initiativer 

203005 Innovations- og projektopgaver 

240116 Tab hos arbejdsgivere 

301429 Indsatser med sociale formål 

660103. Råstofstyre Isen, indtægtsdækket virksomhed 

660105 Indtægtsdækket myndighedsbehandling 

660106Kulbrinterelaterede forsknings- og udvik 

701003 Forsikringer 

721013 Særlige tilskud til boligafdelinger 

722002 TV og radiodistribution i Grønland 

739506 Monitorering og indsats, Klima- og Energ 

770501 Affaldsområdet, drift 

770502 Grønlands Naturinstitut 

770507 Miljøbeskyttelse 

I alt 

FFL2016 

9.591.000 

O 

16.900.000 

7.244.000 

500.000 

11.250.000 

O 

O 

O 

9.700.000 

3.819.000 

25.837.000 

101.000 

2.050.000 

55.990.000 

2.270.000 

145.252.000 

BO 2017 ,BO 2018 

-122.632.000. -165.874.000 

1.173.000 2.685.000 

27.700.000 25.900.000 

7.242.000 7.242.000 

500.000 500.000 

11.248.000 11.250.000 

O O 

O O 

O O 

9.700.000 9.700.000 

3.819.000 3.819.000 

25.855.000 25.855.000 

101.000 101.000 

2.201.000 2.201.000 

55.990.000 55.990.000 

2.270.000 2.270.000 

25.167.000 -18.361.000 

BO 2019 
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-173.879.000 

2.685.000 

23.000.000 

7.242.000 

500.000 

11.250.000 

O 
O 

O 

9.700.000 

3.819.000 

25.855.000 

101.000 

2.201.000 

55.990.000 

2.270.000 

-29.266.000 



Det fremgår af oversigten, at årsagen til den store budgetforbedring i 
finanslovsperioden 2016-2019 udelukkende kan tilskrives, at hovedkonto 

20.11.51 Effekter af refonntiltag indgår i denne kategori. 

Spørgsmål: 

b) Side 4 - Regnskabsmæssig resultatoversigt. Tilskud. Posten "andre 
tilskud": 
Fra 2015 til 2019 mere end halveres denne udgift. Hvad skyldes det? 

Hvilke tilskud er dækket af denne post, og hvordan/hvorfor beskæres de? 

Svar: 

Nedenstående er en oversigt over hvilke tilskudsbevillinger i FFL2016, som 

indgår i kategorien' Andre driftsudgifter'. 

Hovedkonto ,Navn FL2015 FFL2016 ;BO 2017 'BO 2018 

100610:Tilskud til partiernes valgkamp 

1013~1'J(ontante udgifter til aktieselskaber 

20()l:10Asiaq 

201150~ Driftsreserven 

2701()3Grønlands bidrag til Northern Periphery 

270105 Tilskud til internationale aktiviteter 

722402Mittarf~qarfiit, serviceydelser til stat 

739402' Nukissiorfiit 

1'70303' Rangerorci~ingen 
1'7030<<3rø~I~~,<J~ Råd for Menneskerettigheder o 

770?()3tv1iljØ,tilskud til oliebekæmpelsesudstyr 

n0508Tilskud til miljøanlæg 
., alt 

O, 

15.000.000 

14.574.000. 

10.000.000: 

1.059.000 

537.000. 
6.400.000 

34.421.000 

213.000 

918.000 

583.000. 

14.416.000 

98.121.000: 

O; 

O 

12.500.000 

10.000.000. 

1.059.000 

565.000. 

6.400.000 

24.455.000 
° 0 0 

215.000 

925.000 

588.000 

14.531.000 

71.238.000' 

1.497.000, 3.620.000 

O, 10.000.000 

12.500.000 12.500.000 

10.000.000, 10.000.000 

1.059.000 1.059.000' 

561.000' 563.000. 

6.400.000 6.400.000 
~- --- --

14.156.000 4.191.000 

215.000 215.000 

925.000 925.000 

588.000 588.000 

JA531.000 14.531.000 

62.432.000 64.592.000 

Det fremgår af oversigten, at årsagen til den store nedgang i de samlede 

bevillinger i denne kategori i perioden 2015-2019 kan tilskrives, at hovedkonti 

10.13.11 Kontante udgifter til aktieselskaber og 73.94.02 Nukissiorfiit indgår i 

denne kategori. 

Spørgsmål: 

e) Side 5 - Regnskabsmæssig resultatoversigt. Anlægsudgifter. Posten 
"Familie og Sundhed": Fra 2016 til 2019 mere end halveres denne 
udgift. Hvad skyldes det? Er det udtryk for en politisk prioritering, eller 
fordi man mener, at behovene er mødt i 2019? 

Svar: 

2 

BO 2019 

o 
O 

12.500.000 

10.000.000 

1.059.000, 

563.000 

6.400.000 

O 

215.000 

925.000 

588.000 

14.531.000 

46.781.000 



For 'Familie og Sundhed' indgår anlægskonti 83.30.12 Ældreinstitutioner, 
83.30.13 Landsdækkende institutioner og 86.60.01 Sundhedsvæsenet. I 
finanslovsperioden 2016-2019 er udgifteme til 'Familie og Sundhed' 
ekstraordinært høje i en del af finanslovsperioden som følge af en politisk 
prioritering af anlægsbyggerier for området og indhentning af 
vedligeholdelsesefterslæb. For anlægsbyggerieme omfatter det bl.a. 
alderdomshjemmet i Paamiut, Najugaqarfik Elisibannguaq i Maniitsoq og et 
udredningshjem i Nuuk under familieområdet. For sundhedsområdet fremgår det 
afbudgetbidraget for hovedkonto 86.60.01 Sundhedsvæsenet, at der særligt i de 
næstkommende år er afsat midler til en række anlægsbyggerier, men også 41 
mio. kr. til indhentning af et ekstraordinært vedligeholdelsesefterslæb, som der 
vurderes at være for apparaturområdet. 

Spørgsmål: 

3.1. AfSnit l. Indledning. side 85 

Side 85 - Forventes holdbarheds- og vækst planen at være færdig inden 

Finansloven for 2016 færdigbehandles? Skal planen sendes i høring eller vil 

offentligheden blot blive orienteret efter planens færdigbehandling? 

Svar: 

Holdbarheds- og vækstplanen forventes færdig inden årets udløb. 

Holdbarheds- og Vækstplanen forventes ikke sendt i høring, da det ikke er et 
egentligt b eslutningsopl æg. Processen minder på den måde om den såkaldte 
202S-plan, der heller ikke blev sendt i høring, idet den præsenteres som 
N aalakkersuisuts politiske bud på en sammenhængende løsning af de langsigtede 
strukturproblemer. Som led i forarbejdet inddrages relevante aktører i forhold til 
en række af de i planen oplistede initiativer. 

Spørgsmål: 

3.3. AfSnit 3. Den økonomiske situation. side 88 

Naalakkersuisut oplyser, at bevillingerne, med undtagelse af sundhedsvæsenet, 

det kommunale bloktilskud og vedligeholdelsesområdet pris- og lønreguleres 

med 0,8% for 2016. Udvalget ønsker at få oplyst, hvordan Naalakkersuisut er 

nået frem til denne reguleringssats ? 
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Svar: Satsen udregnes på satmne vis hvert år og efter en fremgangsmåde, som er 

aftalt med KANUKOKA ved pris- og lønreguleringen af det kommunale 

bloktilskud. I udregningen indgår der pristallet fra Grønlands Statistik og 

lønstigningerne på de 5 store kommunale og selvstyreområder i form af SIK, 

IMAK, PIP, AK og ASG. 

I satsen for pris- og lønreguleringen vejer pris- og løndelen hver 50 %. For 

løndelen indgår en udskrift af årsværk og den gennemsnitlige lønsum for hver af 

de 5 organisationer i såvel kommunerne og Selvstyret. Dette anvendes til at 

vægte organisationernes samlede lønsum i løndelen. Endvidere opdateres 

lønudviklingen med overenskomstresultaterne eller den forventede udmøntning 

ved fornyelser af overenskomster for de kommende år. Herefter har man det 

vægtede bidrag til lønregulering for 2014-2016, som den skal indgå i pris- og 

lønreguleringen for 2016. 

I pris- og lønreguleringen for 2016 indgår prisudviklingen for 2014-2016. For 

2014 er der taget udgangspunkt i udviklingen i forbrugerpriserne for januar 2014 

- januar 2015, som det Grønlands Statistik offentliggjorde i marts 2015. 

Pristallene for 2015 og 2016 er Finansdepartementets forventninger for disse år. 

Med ovenstående forudsætninger, så fremkommer der nedenstående oversigt for 

fremkomsten af satsen på de 1,59 %, som er den beregnede sats. Det fremgår, at 

der korrigeres for forventningsfejl ift. hvad der tidligere var forventet ved 

udregningen af satsen året før, så i sidste ende indgår den faktiske udvikling i 

forbrugerpriserne mv. Jf. finanslovsaftalen for FL2015, så reguleres andre drifts

og tilskudsbevillinger end de nævnte i spørgsmålet med halvdelen af den 

beregnede sats på 1,59 % svarende til godt 0,8 %. 

~iåiåfdit P~~20t6 
,', '. -,' ~":'" ,'-,.' - ',' ~ 

Løn Pris Løn Pris Løn Pris 

2016 1,49% 1,50% 1,50% 

2015 1,03% 1,00% 0,92% 1,50% 0,11% -0,50% -0,20% 

2014 1,82% 1,50% 1,25% 1,50% 0,57% 0,00% 0,29% 

Pl-Z016 1,59% 

Spørgsmål: 

3.4. AfSnit 3.1, Gældsudviklingen, side 89 
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Hvordan ser den samlede gældsudvikling ud for kommunerne, Selvstyret med 

underliggende institutioner og nettostyrede virksomheder samt de Selvstyreejede 

selskaber? En overskuelig oversigt i tabelform efterlyses. 

Svar: 

Selvstyrets underliggende institutioner kan ikke stifte gæld. Ligeledes de 
nettostyrede virksomheder ikke kan stifte gæld, Selvstyret optager lån på deres 
vegne. Det er således angivet i budgetregulativet, at: 

"Forvaltningen af hjemmestyrets finansielle aktiver og passiver herunder 

hjemmestyrets låntagning varetages af Økonomidirektoratet. " samt 

"Ingen andre hjemmestyreenheder end Økonomidirektoratet må indgå aftaler 

om leasing, kreditter eller optagelse af lån. " 

For den samlede gældsudvikling må i første omgang henvises til oversigten i 
Politisk-Økonomisk Beretning, som gengivet nedenfor: 

TabelB. Gældsudvikling 

Rentebærende gæld, mio. kr. 2013 2014 2015 2016 2017 

De største selskaber 3.526 2.945 3.533 4.253 4.024 

Kommunerne 210 274 240 178 132 

Selvstyret 600 600 600 600 600 

I alt 4.337 3.818 4.373 5.031 4.756 

Netto rentebærende gæld, mio. kr. 

De største selskaber 2.817 2.338 2.942 3.745 3.823 

Kommunerne 76 23 6 -48 -97 

Selvstyret -539 -495 -282 -141 15 

I alt 2.353 1.866 2.666 3.556 3.740 

Kilde: Oplysninger fra selskaberne og kommunerne, Finansdepartementet 

2018 

3.845 

86 

800 

4.731 

3.499 

-146 

235 

3.588 

Anm.: De største selskaber dækker i denne sammenhæng over selskaber med større gæld. hvor Selvstyret ejer mindst 50 pet. af aktierne: TELE Greenland 
A/S, KNI A/S, Royal Greenland A/S, Royal Aretie Line A/S, IIluut A/S og Sikuki A/S, 

Finansdepartementet vil tage kontakt til selskaberne og udarbejde en opgørelse, 
der også indeholder selskaber med mindre gæld. Herudover vil gælden blive 
opdelt i eksisterende og forventede forpligtelser. Opgørelsen vil blive eftersendt 
til Inatsisartuts Finans- og Skatteudvalg når denne foreligger. 

Spørgsmål: 

3.5. AfSnit 3.2.1, Ny udlignings- og bloktilskudsmodel, side 89 
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a) Naalakkersuisut forventer, at der kan indgås en ny permanent 
udligningsordning fra og med 2019. Der vil således være gået ca. 5 år 
efter iværksættelsen af det igangværende arbejde med at nå frem til en 
udligningsordning. 

Svar: 

Hvad vil dette langsommelige arbejde med udligningsordningen betyde 
for økonomien? 

Kommunal udligning er alene et spørgsmål om fordelingen mellem 
kommunerne. Det er således den samme sum, uanset hvordan 
udligningsordningen er indrettet. Det forhold, at der nu for en tre-årig periode er 
skabt sikkerhed omkring rammen for udligningen, giver kommunerne et mere 
sikkert fundament at budgettere og planlægge efter. Dette vurderer 
Naalakkersuisut som en fordel for alle parter og for økonomien. 

Spørgsmål: 

b) Udvalget finder, at det er ganske uheldigt, at en ensartet registrering i 
kommunernes sagsbehandling generelt mangler. Hvad er KANUKOKA 's 
rolle heri? 

Svar: 

Naalakkersuisut vil ikke udtale sig på KANUKOKA's vegne og KANUKOKA 
kan ikke gøres ansvarlig for kommunernes registreringer. Udfordringen med de 
uensartede registreringer er taget op på politisk niveau i den politiske 
koordinationsgruppe og på administrativt niveau i budget- og regnskabsrådet, 
herunder med inddragelse af Grønlands Statistik, der i medfør af den nye 
bloktilskudsaftale med kommunerne overtager konsolideringen af kommunernes 
nøgletal fra KANUKOKA. KANUKOKA deltager aktivt i at få sikret en ensartet 
registrering i de beskrevne sammenhænge. 

Spørgsmål: 

a) Hvilken betydning har bloktilskuddet til kommunerne i forhold til fremme 
ansættelsen af lokal arbejdskraft? 

Svar: 
Bloktilskuddet til kommunerne er ikke øremærket til særlige formål, og kommunerne står 
selv for at prioritere og administrere bloktilskuddet. Naalakkersuisut vil samtidig gerne 
henvise til, at der er ved at blive færdiggjort en rapport med overskriften: Grønlands 
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Selvstyre og kommuner med undertitlen Pilotprojekt - Kompetencebehov og 
forandringsmodenhed. 

Rapporten forventes at blive udgivet engang efter den har været drøftet i det 
fællesoffentlige politiske forum mellem Selvstyret og kommunerne "Politisk 
koordinationsgruppe", på deres møde den 12. oktober 2015. Rapporten vil således 
kunne blive eftersendt til Inatsisartuts Finans- og Skatteudvalg, når den er blevet 
offentliggjort. 

Spørgsmål: 

e) Udvalget mener, at der bør kræves bedre økonomistyring af kommunerne 
i forbindelse med udbetaling af bloktilskud. Hvad er Naalakkersuisuts 
kommentar til dette? 

Svar: 

Naalakkersuisut arbejder generelt for at forbedre økonomistyringen i både 
kommunerne og i Selvstyret. En ny budgetlov er et vigtigt led i dette arbejde og 
forventes fremsat på forårssamlingen 2016. Budgetloven vil medføre krav til 
koordinering mellem kommuner og Selvstyre i budgetlægningen og strammere 
krav til økonomiopfølgning og -styring. 

I bloktilskudsaftalen for 2016 med kommunerne er der et særskilt afsnit om, at 
parterne skal sikre en bedre økonomistyring i kommunerne, og der følges op på 
dette arbejde i flere sammenhænge i god dialog med kommunerne .. Ud over det 
tidligere nævnte kan det tilføjes, at der pågår et samarbejde omkring at indføre en 
ny - fællesoffentlig - kontoplan, som skal bidrage til at forbedre 
økonomistyringen, herunder bane vejen for en mere ensartet registrering i 
kommunerne, jf. udvalgets forrige spørgsmål. 

Spørgsmål: 

3.7. Afsnit 3.4, Partnerskabsaftalen med EU, side 94 

a) Naalakkersuisut oplyser, at der er indgået en aftale om fremdrift i den 
offentlige økonomistyringshandlingsplan mellem Naalakkersuisut og EU, 
og at denne handlingsplan forpligter Grønland til at levere fremskridt på 
økonomistyringsområdet. 

Svar: 

Udvalget skal anmode Naalakkersuisut om at redegøre nærmere for, 
hvad handlingsplanen konkret indeholder og indebærer for Grønland, 
herunder hvordan "fremskridt" defineres og måles. 
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Fremdrift defineres som fremskridt. Handlingsplanen består af 6 områder, hvor 
indkøb af varer og tjenesteydelser er det primære Olmåde ligesom i den først 
partnerskabsaftale. 

De 6 områder er: 

Bedre viden om kommunernes økonomi 
De tre netto styrede virksomheder indgår 
Aktieselskaber - Årlig redegørelse til Inatsisartut 

Arsrapport fra Skattestyreisen 
Forbedring af intern kontrol 

Forbedre budgetopfølgningen 

rapporten: Selvstyrets 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer vil snarest eftersende en særskilt 
uddybning til Finans- og Skatteudvalget om handlingsplanen, 

Spørgsmål: 

ej Naalakkersuisut nævner 6 kritiske områder, som er indeholdt i den 
omtalte plan. Samtlige 6 "kritiske områder" bedes nævnt. Det bedes 
desuden uddybet, præcis hvori kritikken fra EU består i forhold til hvert 
enkelt af de 6 områder, og hvad Selvstyret agter at gøre ved dette? 

Svar: 

De 6 kritiske områder er nævnt tidligere. Der er som sådan ikke nødvendigvis 
nogen kritik fra EU's side, men ud fra EU-rapporten 'PEFA-based Assessment 

of Greenland' fra 2014, er Selvstyret blevet bedt om at komme med en 
handlingsplan for forbedring af Selvstyrets (o g kommunernes) økonomistyring. I 
sammenhæng med udarbejdelsen PEF A-rapporten er Grønland benchmarket med 
en række andre lande. Det generelle billede er her, at økonomistyringen i 

Grønland klarer sig mindst på niveau med mange andre lande, herunder Norge 
da landet sidst blev vurderet på lignende vis. 

De 6 valgte områder i økonomistyringshandlingsplanen, der nu er aftalt med EU, 

arbejdes der målrettet på at skabe fremdrift på økonomistyringsområdet for at 
Grønland kan få udbetalt budgetstøtten. 

Spørgsmål: 

3.9. Afsnit 4. Nv holdbarheds- og vækstplan. side 99 

8 



aj Naalakkersuisut gennemgår på s. 99 reformsporene i overskriftsform i et 
skema, herunder baggrunden for reformsporene. 

Svar: 

Som sidste punkt i skemaet nævnes "Fremtidssikring af velfærdsydelser 

og øget selvforsørgelse ". Hvornår forventer Naalakkersuisut, at dette 
punkt kan igangsættes? 

Fremtidssikring af velfærdsydelser skal sikre, at velfærdsydelser går målrettet til 
dem som har behov for dem. Kommende reformer af skatte- o g velfærdssystemet 
skal derfor indrettes, så det giver folk incitamenter til at forsøge sig selv frem for 
at leve på offentlige ydelser, hvis det er muligt. Dette punkt igangsættes allerede 
fra 2016 med ændring i strukturen på alders- og førtidspensionen. 

Yderligere tiltag i forhold til punktet er aktuel indkomst ved udbetaling af sociale 
ydelser som indfases i 2016. Yderligere reformer skal bidrage til selvforsørgelse 
ved at løse samspilsproblemer, der fastholder borgeren i en fattigdomsfælde. 
Med fattigdomsfælde menes der, den samtidige beskatning og aftrapning af 
sociale ydelser der kan give anledning til det såkaldte samspilsproblem, dvs. en 
modtager af offentlige ydelser får meget lidt (eller intet) ud af en ekstra indkomst 
og derfor ikke har nogen særlig tilskyndelse til at øge sit beskæftigelsesomfang. 

Spørgsmål: 

ej Naalakkersuisut agter at forbedre konkurrenceevnen. Der ønskes en 
uddybning over de konkrete initiativer, der planlægges iværksat i 
indeværende valgperiode med det formål at forbedre konkurrenceevnen. 

Svar: 
Et lands konkurrenceevne påvirkes af mange forhold, og der arbejdes herpå i 
mange sammenhænge, blandt andet ved at højne det generelle 
uddannelsesniveau og skabe et mere dynamisk arbejdsmarked. 

Herudover kan nævnes nogle meget konkrete initiativer: 
Cl Naalakkersuisut forbereder pt. et oplæg til investeringer i at forbedre 

lufthavns infrastrukturen med det formål at gøre det lettere og billigere at 
komme til og fra Grønland samt rundt i landet. Et beslutningsforslag 
behandles på EM 2016. 

Cl Naalakkersuisut har aktuelt en dialog med Tele Greenland AIS om 
selskabets planer om at forbedre teleinfrastrukturen, ved blandt andet at 
forlænge det såkaldte søkabel nordover. Målet er, at dette sker i 2016. 

9 



~ Naalakkersuisut har aktuelt en dialog med Grønlands Erhverv samt 
repræsentanter fra banker, advokater og revisorer med henblik på at få 
udarbejdet helt konkrete forslag inden for Finansdepartementets 
ressortområde til at fremme den erhvervsmæssige aktivitet og skabelse af 
større investeringsincitament. Målet er at have de første lovforslag derom 
klar i 2016. 

Nævnte initiativer forventes at kunne forbedre grønlandske virksomheders 
konkurrenceevne, herunder udvide grundlaget for at gøre turismen til et bærende 
erhverv. 

Der henvises i øvrigt til besvarelsen af smnme spørgsmål fra N aalakkersuisoq for 
Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og Udenrigs anliggender, som har uddybet 
initiativerne på dennes ressortområde for at forbedre konkurrenceevnen. 

Spørgsmål: 

3.10. AfSnit 5, Strukturen i den offentlige sektor, side 100 

Hvor mange kommuner giver det efter Naalakkersuisuts mening at have i forhold 

til ambitionen om at mindske administrationen og begrænse udgifterne til 
administrationen samlet set? 

Svar: 

Hensynet om at mindske administration og udgifterne hertil, taler for at have få 
kommuner. Der er dog en række andre hensyn, herunder tillokaldemokrati og 
borgernær sagsbehandling, der kan tale for at have flere kommuner. Der kan i 
øvrigt henvises til besvarelsen af spørgsmål 6.1. 

Spørgsmål: 

3.11. AfSnit 6, Anlægssektorplaner, side 101 

a) Hvad menes der med rullende sektorplanlægning? 

Svar: 

Med rullende (sektor)planlægning menes, at der til enhver tid skal foreligge en 
plan for et antal år. Det kan være 5 eller IO år frem i tiden. Denne plan er ikke 
statisk. Planen er derimod dynamisk. Eksempelvis vil planen blive ajourført og 
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opdateret en gang om året. Det er den årlige ajourføring og opdatering af en 
ellers 5-10 årig plan, som har betegnelsen 'rullende'. 

Spørgsmål: 

b) På side 102 skriver Naalakkersuisut, at "uddannelse er ikke bygninger 
og bevillinger alene, men også opbakningen i familierne og 
lokalsamfundene ", 

Svar: 

Hvordan skal udvalget tolke denne formulering? Skal det forstås sådan, 

at Naalakkersuisut ikke vil prioritere anlægs bevillinger til 

uddannelsesområdet? 

Sætningen, der henvises til, lyder i sin fulde udstrækning: "Her skal 
anlægsbevillingerne også ses i sammenhæng, uddannelse er ikke bygninger og 
bevillinger alene, men også opbakningen i familierne og lokalsamfundene". 

Nej, sætningen skal ikke forstås sådan, "at Naalakkersuisut ikke vil prioritere 
anlægsbevillinger til uddannelsesområdet". Sætningen skal forstås sådan, at 
Naalakkersuisut gerne vil prioritere anlægsbevillinger til uddannelsesområdet, og 
at Naalakkersuisut mener, at det ikke er tilstrækkeligt at tilføre 
uddannelsesområdet 'mursten og beton', Naalakkersuisut mener, at for at vi 
samfundsmæssigt kan få mest muligt ud af anlægsbevillinger til 
uddannelsesområdet, så skal det gå hånd i hånd med en opbakning i familierne 
og lokalsamfundet. Naalakkersuisut har i den forbindelse blandt andet tanke på 
det budskab, som ligger i Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og 
Kirke i forbindelse med den landsdækkende skolekampagne "Atualiliiv' I 
Skoleklar". 
Naalakkersuisuts holdning er, at der skal være både anlægsbevillinger til 
uddannelsesområdet og befolkningsmæssigt engagement i uddannelsesområdet 
for at vi kan få mest ud afvores anlægsbevillinger. 

Naalakkersuisut arbejder aktuelt på anlægssektorplaner på uddannelsesområdet, 
der ventes klar i starten af2016 og som kan indgå i forarbejdet til FFL 2017. 

Spørgsmål: 

ej Mener Naalakkersuisut, at utidssvarende skolebygninger ikke er et fagligt 
problem eller et sundhedsmæssigt problem i samme omfang som 
utidssvarende bygninger inden for de andre sektorer? 
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Svar: 

N ej, det mener N aal akkersui sut ikke. 

Der henvises i øvrigt til svaret under 3.11 c. 

Spørgsmål: 

3.12. Afsnit 6.1. Landsplanredegørelse. side 102 

Kan Naalakkersuisut allerede nu se, hvilke muligheder der er for at vende en 
forventet befolkningsnedgang til en befolkningsstigning, siden en analyse heraf 

igangsættes? 

Svar: 

N ej, N aalakkersuisut mener ikke på nuværende tidspunkt at kende hele svaret på, 
hvilke muligheder der er for at vende en forventet befolkningsnedgang til en 
befolkningsstigning på nationalt niveau. Mobilitet er den væsentligste parameter, 
altså spørgsmålet om hvem, der flytter hvorfra og hvortil. Naalakkersuisut er 
interesseret i at få belyst spørgsmålet i forhold til såvel mobilitet mellem 
bosteder i landet (indenrigs) som mobilitet mellem Grønland og udlandet 
(udenrigs). Her spiller mange faktorer ind. Det er en kortlægning og analyse af 
disse faktorer, som Naalakkersuisut ønsker at foretage. 

Spørgsmål: 

3.14. Afsnit 7.1.3. Infrastruktur - havne og lufthavne. side 106 

ej På side 107 nederst nævner Naalakkersuisut, at finansieringen af 
moderniseringen af lufthavnsstrukturen primært bygger på tre dele. 
Udvalget ønsker en uddybning af de to sidste pinde. Hvilke Selvstyreejede 

selskaber forventes, at skulle sælges? 

Svar: 

Det skal oplyses, at Naalakkersuisut ikke umiddelbart agter at sælge hele 
selskaber for at fmansiere infrastrukturprojekter, men der ses i øjeblikket på 
forskellige muligheder i flere selskaber. Det drejer sig dels om selskaber, hvor 
kapital strukturen er uhensigtsmæssig sammensat, med mulig overkapitalisering, 
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dels om mulige aktieposter, der ud fra en strategisk vurdering ikke er naturlige at 
have for Selvstyret permanent. For begge gælder, at der herved kan være bundet 
kapital, som eventuelt kan benyttes til investeringer, der giver et bedre 
samfundsmæssigt afkast. Vurderingen vil blandt andet tage afsæt i de principper, 
der følger af gælds- og investerings strategien. Når et nærmere resultat af de 
igangværende udredningsarbejder er klar vil det tilgå Finans- og Skatteudvalget. 
Forventeligt vil dette ske under den aktuelle samling. Der henvises i øvrigt til 
besvarelsen af næste spørgsmål. 

Spørgsmål: 

Hvordan agter Naalakkersuisut at "tilpasse kapitalstrukturen "? 

Svar: 

Nogle af de større Selvstyreejede aktieselskaber vurderes i en vis grad at være 
overkapitaliserede, hvorfor der kan være anledning til at foretage en vurdering 
af, om der kan findes delvis finansiering til visse infrastrukturprojekter ved, at 
nogle selskaber, betaler ekstraordinære udbytter til Landskassen. Dette vil typisk 
skulle ske som led i en samlet tilpasning af kapitalstrukturen i hver af de enkelte 
selskaber, som måtte have et sådant behov. 

Der henvises i øvrigt til besvarelsen af spørgsmål 3.14 i svarene fra Formandens 
Departement. 

Spørgsmål: 

Svar: 

Hvor stort et råderum mener Naalakkersuisut, at der reelt er til 
yderligere låneoptag for Selvstyret? 

Selvstyrets råderum for låneoptag er i gældende låneaftaler betinget af at 
Selvstyret ikke oparbejder en nettorentebærende gæld (rentebærende gæld minus 
bank- og kassebeholdninger og obligationer) på mere end 20 pet. af Selvstyrets 
samlede indtægter. 20 pet. aflandskassens samlede indtægter på 6.634 mio. kr. = 
1.327 mio. kr. 

I 2014 udgjorde den rentebærende gæld 600 mio. kr., og rentebærende aktiver 
udgjorde 1.186 mio. kr. Den nettorentebærende gæld udgjorde derfor -586 mio. 
kr. 
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Dertil følger yderligere en betingelse at den nettokonsoliderede gæld 
(Selvstyrets, kommunernes og offentligt ejede aktieselskabers samlede 
nettorentebærende gæld) højst må udgøre 75 pet. af Selvstyrets samlede 
indtægter i løbet af gældens løbetid. De 75 pet. udgør 4.976 mio. kr. af de 
samlede 6.634 mio. kr. i indtægter. 

I 2014 udgjorde den nettorentebærende gæld for Selvstyret, kommimerne og 
offentligt ejede aktieselskaber 1.743,565 mio. kr. På baggrund af disse 
oplysninger fremgår det at der er optaget lån for 26,2 pet. af landskassens 
samlede indtægter. 

Da der på nuværende tidspunkt ikke findes en oversigt over den 
nettokonsoliderede gæld med alle Selvstyre ejede aktieselskabers aktiver og 
passiver, er ovenstående beregninger foretaget på baggrund af de 10 største 
Selvstyre ejede aktieselskaber. 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer eftersender en samlet, opdateret 
opgørelse over den nettorentebærende gæld for Selvstyret og samtlige 
Selvstyreejede aktieselskaber, når en sådan er udarbejdet. 

I vurderingen af hvor stort et råderum der reelt er til yderligere låneoptag skal der 
også tages følgende i betragtning. Royal Aretie Line står til at skulle indkøbe 
bygdeskibe til godt 500 mio. kr. Nuuk Havn har haft behov for at låne 440 mio. 
kr., og TELE-POST forventer at skulle låne i nærheden af 600 mio. kr. i 
forbindelse med anlæggelsen af et søkabel og tilpasning af kapital strukturen i 
selskabet. 

Disse kommende udgifter påvirker råderummet. De vil også påvirke Grønlands 
kreditværdighed. Det er vigtigt at landskassen ikke bliver belånt til 
maksimalgrænsen af hvad der er mulighed for. Dette fordi der skal være en 
økonomisk reserve at trække på. Der skal også være albuerum til at korrigere for 
uforudsete hændelser, heriblandt projekter som VIser sig at være 
underfinansierede. 

Som anvist i den nettokonsoliderende gæld spiller kommunerne en rolle i 
lånoptagelse. Dette fordi deres rentebærende udgifter på anlægsprojekter 
påvirker Grønlands kreditværdighed. 

Med andre ord afhænger svaret af en lang række faktorer. Det afhænger først og 
fremmest af hvad der skal bruges lån til, hvornår det skal bruges, hvor megen 
udestående gæld Selvstyret, kommunerne og offentlige selskaber har, og hvor 
mange andre projekter der skal finansieres nu og i det kommende år. 

Spørgsmål: 
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3.19. AfSnit 7.6, Reserver og budgetreguleringer, side 112 

Naalakkersuisut oplyser, at der på hovedkonto 24.13.50 Reserve til merindtægter 

på skatte- og afgiftsområdet er indlagt en indtægtsreserve på 96,5 mio. kr. fra 

2016. lfinanslovenfor 2015 blev det anført, at indtægtsreserven skulle ses i 

forhold til indtægtstabet på servicekontraktenfor serviceringen af Thule Air 

Base. Denne begrundelse er nufjernetfra nærværende hovedkonto. 

Naalakkersuisut bedes uddybe dette forhold. 

Svar: 

Det er korrekt, at det i budgetbidraget for denne hovedkonto i FL2015 er 

beskrevet, at indtægtsreserven skulle ses i forhold til indtægtstabet på 
servicekontrakten for serviceringen af Thule Air Base. Der er dog ikke nogen 
direkte sammenhæng mellem størrelsen af indtægtsreserven og indtægtstabet på 
servicekontrakten, hvorfor det i FFL2016 er valgt at fjerne henvisningen til 
servicekontrakten. Det fremgår også, at indtægtsreserven udgjorde 88,5 mio. kr. 

fra 2016 i FL2015, mens den i FFL2016 er forhøjet til 96,5 mio. kr. 

Spørgsmål: 

4.1 Den by{ordelte anlægsoversigt, side 140 

a) Udvalget skal gentage sit ønske fra behandlingen af FFL15, og anmode 
om at få den senest udarbejdede oversigt over kommunale anlægsønsker 
fremsendt. Det ønskes på oversigten markeret, hvorvidt Naalakkersuisut 
har forholdt sig positivt til ønskerne. 

Svar: 

De senest modtagne kommunale anlægsønsker vil administrativt blive eftersendt 

til Finans- og Skatteudvalgets sekretær. 

Spørgsmål: 
b) Finansudvalgetfinder, at der spildes for mange ressourcer i kommunerne 

med at udarbejde årlige anlægsønsker, hvis kun en begrænset andel af 
disse anlægsønsker nogensinde realiseres med med finansiering fra 
Selvstyret. Det ønskes oplyst, hvorvidt en ny opgave- og 
byrdefordelingsaflale kan forventes at medvirke til at fremme målsætning 
om større koordineret med finansiering fra Selvstyret? 

Svar: 
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Der henvises til besvarelsen af spørgsmål 16.6 a senere i denne besvarelse. 
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6. Aktivitetsområde 20 - 24 N aalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer 

Spørgsmål: 

6.1 Hovedkonto 20.05.20 Bloktilskud til kommunerne 

Udvalget har holdt samråd med Naalakkersuisoq om ny bloktilskuds- og 

udligningsmodel. Det fremgår af budgetbidraget, at dette arbejde skal 
færdiggøres således at en ny model kan træde i kraft i 2019. Det er udvalgets 
holdning, at det på længere sigt er svært at komme uden om diskussion af 
kommunal opdeling i denne sammenhæng. 

a) Hvordan vil en ændret kommunalopdeling, uanset om denne vil medføre 
flere eller færre kommuner, kunne påvirke den nuværende bloktilskuds
og udligningsmodel som denne fremgår afside 205? 

Svar: 

Ved en ændret kommuneopdeling vil bloktilskudsmodellen være svær at 

videreføre i dens nuværende form. I dag er modellen til en vis grad allerede sat 

ud kraft som følge der er valgt at foretage en omfordeling af midlerne, som 

betyder Sermersooq samlet set bidrager med 90 mio. kr. til de 3 andre 

kommuner. 

Ved en ændret kommuneopdeling vil nogle af elementerne i den nuværende 

model være svære at videreføre. Det gælder særligt delen, som hedder 

'Skatteomlægning' . 

Ved en videreførelse af den nuværende model og en eventuel opdeling af fx 

Sermersooq i en kommune for 0st- og Vestkysten, så kan det forventes, at 

kommunen for Vestkysten ville skulle bidrage til kommunen på Østkysten. I dag 

finder der antageligt en ikke helt ubetydelig økonomisk omfordeling sted internt 

i Kommuneqarfik Sermersooq mellem Nuuk og bosteder på østkysten. Den 

økonomiske nettoeffekt af en eventuel kommunedeling i forhold til i dag, kan 

ikke forudsiges på det nu foreliggende grundlag. 

b) Hvad er Naalakkersuisuts politik omkring det ønskelige antal kommuner, 
og er det Naalakkersuisuts forventning, at der kan ske ændringer henover 
overslagsårene ? 

Svar: 
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Naalakkersuisut har ikke et ønskeligt antal kommuner, men er lydhøre overfor de 
udfordringer, som kOlmnuneme har. Naalakkersuisut har fået udarbejdet en 
analyse af omkostningerne ved en eventuel kommunedeling, som vil blive 
drøftet på mødet i den politiske koordinationsgruppe der forventeligt vil blive 
afholdt den 12. oktober 2015. 

En eventuel kommunedeling vil tidligst kunne finde sted fra 2018. Der er i 
udgangspunktet ikke midler i finanslovssammenhæng til at dække de ekstra 
udgifter, som en eventuel kommunedeling vil give. Det er et åbent spørgsmål, 
om sådanne meromkostninger i givet fald skal dækkes over finansloven eller den 
kommune, som måtte ønske sig delt i to eller flere kommuner. 

Spørgsmål: 

6.2 Hovedkonto 20.05.31 Reserve til merudgift på det kommunale område 

Reserven synes at være meget lille. Anser Naalakkersuisut bevillingen er 
tilstrækkelig til at dække merudgifter til analysearbejde, der typisk er dyrt? 

Svar: 

Analyseudgifter forventes i udgangspunktet dækket indenfor Olmådets egen 
bevilling. Der er alene tale om en reserve til merudgifter, og størrelsen er fastsat 
på baggrund af dette. Reserven har tidligere været større og været anvendt til at 
dække udgifter til bl.a. kursusvirksomhed, arbejdsmarkedsindsats mv. 

N aalakkersuisut er enig i, at reserven er lille, men ønsker i forbindelse med FL 
2016 at prioritere mange andre områder, ligesom det i udgangspunktet er et mål 
at reducere udgifterne til konsulenter. 

Spørgsmål: 

6.3 Hovedkonto 20.05.40 Statens bloktilskud 

a) Udvalget ønsker at få oplyst, Naalakkersuisuts forventninger til 
bloktilskuddets værdiforringelse som følge af forskellen i 
inflationsudvikling i Danmark og Grønland i finansåret 2016 og i 
budgetovers lagsårene ? 
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Svar: 

Jf. indholdet i svaret på spørgsmål 3.3, så forventes inflationen i Grønland at 

blive på 1,5 % i 2016. Det svarer nogenlunde til hvad den tilsvarende forventes 

af Danske Bank at være i Damnark i 2016. Naalakkersuisut har ikke 

forventninger til udviklingen i overslags årene, men som udgangspunkt er der 

ikke noget der tilsiger, at der automatisk skulle ske en fortsat værdiforringelse af 

bloktilskuddets værdi. 

Spørgsmål: 

bj Hvor meget er den indenlandske grønlandske købekraft blevet udhulet 
siden indførelsen af Selvstyret i 2009? 

Svar: 

Med udviklingen i købekraften forstås udviklingen i lønninger ift. udviklingen i 

inflationen. Der eksisterer ikke nogen egentlig lønstatistik for hverken ansatte i 
det private eller det offentlige. 

Men som en approksimation kan der tages udgangspunkt i bidrag fra pris og løn, 

som de er indgået ved udregningen af satsen for pris- og lønreguleringen i 
finanslovsforslaget, jf. besvarelsen af spørgsmål 3.3, så kan det udregnes, at 

købekraften i perioden 2010-2016 udviser en nedgang på 1 %. 

Spørgsmål: 

ej Hvilke effekter har denne forskel i inflation i øvrigt på 
samfundsøkonomien? 

Svar: 

Hvis inflationen er større i Grønland end i Danmark og andre lande sker der alt 

andet lige en forværring af Grønlands konkurrenceevne. Det indebærer, at det 

bliver vanskeligere at sælge grønlandske produkter og at tiltrække turister og 

råstofprojekter. Grønland har i forvejen et meget højt omkostningsniveau, som er 

en hæmsko for erhvervsudvikling, og betyder høje leveomkostninger. 
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Spørgsmål: 

d) Hvor stor en indflydelse har det offentlige forbrug på 
inflationsudviklingen, og det dermed afledte tab i de overførsler 
Grønland modtager fra udlandet i form af bloktilskuddet og indtægterne 
fra partnerskabsaftalen med EU? Hvilke realistiske muligheder ser 
Naalakkersuisut i at dæmpe nedfor den relativt høje inflation? 

Svar: 

Det offentlige forbrug har en stor indflydelse på inflationsudviklingen og 
Selvstyret kan på en række områder påvirke inflationsudviklingen. Det være sig i 

form af afgifter, lønudvikling, uddannelse, produktivitet, mindskelse af 
krydssubsidiering samt rationaliseringer i det offentlige og de offentligt ejede 
selskaber. Naalakkersuisut er af den opfattelse, at en systematisk indsats på nogle 
af disse områder for at øge produktiviteten i vort samfund kan og bør bidrage til 
en afdæmpet inflationsudvikling. 

Spørgsmål: 

6.4 Hovedkonto 20.10.11 Nettorenter 

Hvad skyldes udviklingen af tallene fra 2016 til 2017 og til2018? 

Svar: 

Budgetskønnet for denne hovedkonto bliver gradvist værre i perioden 2016-2018 
som det fremgår afFFL2016. Det har baggrund i der FFL2016 budgetteres med 
DAU-underskud i 2016 og 2017. Underskuddene forværrer Landskassens 
likviditet. I beregningerne er der budgetteret med der vil være behov for at 
optage lån på 150 mio. kr. i både 2017 og 2018 hvilket er under forudsætning 

om, at der skal være en løbende likviditet i Landskassen på mindst 650 mio. kr. 
svarende til godt 10 % af de årlige udgifter o g under hensynstagen til afviklingen 
af Landskassens lån i Nordisk Investeringsbank på i alt 600 mio. kr. 

Der skal gøres opmærksom på, at beregningerne særligt i budgetoverslagsårene 
er behæftet med nogen usikkerhed. Ved beregningerne er det forudsat, at der i 
perioden 2015-2019 sker et netto afløb på 100 mio. kr. årligt fra Anlægs- og 
Renoveringsfonden. Størrelsen af Anlægs- og Renoveringsfonden forventes altså 

nedbragt betydeligt i perioden. Hertil kommer usikkerheden omkring 
renteudviklingen. 
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Spørgsmål: 

6.5 Hovedkonto 20.10.42 Udgifter til kommuner, a@rag 

Udvalget ønsker at få oplyst, hvordan Naalakkersuisut fastlægger de rentesatser, 
der anvendes i relation til gæld til Landskassen i forskellige forbindelser? 

Svar: 

Igennem mange år har 6 % været den gældende sats. Det er en rentesats, som 

gælder i en situation med et forholdsvis normalt renteniveau. Igennem mange år 

er renten imidlertid faldet og der i dag en situation med et meget lavt 

renteniveau, og det lave renteniveau forventes at fortsætte i flere år endnu. Ved 

indgåelsen af den fornyede låneaftale mellem Kommune Kujalleq og 

N aalakkersuisut i januar 2015 blev det derfor valgt at anvende en rentesats på 3 

%, hvilket også skulle ses ift. kommunens vanskelige økonomiske situation. 

Naalakkersuisut påtænker derfor at tage initiativ til, at denne rentesats bliver den 

gældende rentesats for udlån fra Landskassen i de kommende år, herunder ift. 

nye lån til Nukissiorfiit fra 2016 og for det lån på 110 mio. kr., som blev bevilget 

til Sikuki Nuuk Harbour AIS ultimo 2013 og udbetalt til selskabet i 2015. 

Spørgsmål: 

6.6 Hovedkonto 20.11.51 Effekter afreformtiltag 

a) Det er Naalakkersuisuts forventning, at udbetaling af boligsikring og 
andre sociale ydelser efter nuværende indkomst, vil medføre en årlig 
besparelse på 20 mio. kr. fra 2016. Det fremgår dog ikke af hovedkonto 
30.11.10 Boligsikring, at der kan forventes denne besparelse. Bør denne 
oplysning ikke fremgå af hovedkonto 30.11.10, selvom beløbet er bogført 
på nærværende reservekonto ? 

Svar: 

Det kunne have været nævnt i budgetbidraget for boligsikring. Tiltaget er dog 

ikke så omfattende som reformerne af alders- og førtidspension, som er nævnt i 

budgetbidragene for disse. I tiltaget for den forventede årlige besparelse indgår 

ydelserne for boligsikring, alders- og førtidspension. 

Spørgsmål: 
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bj Naalakkersuisut nævner 7 fremadrettede reformtiltag. Udvalget ønsker at 
få oplyst, hvordan Naalakkersuisut vil sikre sig, at disse tiltag kan være 
køreklare på de angivne tidspunkter. 

Svar: 
Det skal sikres med udarbejdelse af detaljerede vejledninger hvordan de nye love 
skal administreres på. Ligeledes med at tilføje yderligere midler til kommunerne 
til ressourcer som skal håndtere lovændringerne. 

Endvidere med udvikling af IT-værktøjer som automatiserer sagsbehandling og 
udmåling af sociale ydelser. Et godt samarbejde med kommunerne er også 
forudsætning for at disse tiltage kan være køreklare. 

Naalakkersuisut søger at have en løbende dialog derom med kommunerne på 
både politisk og administrativt niveau. 

Det er vigtigt, at forudsætningerne er på plads, inden de pågældende loves 
ikrafttræden, N aalakkersuisut søger at sikre dette. N aalakkersuisut er naturligvis 
indstillet på at bede Inatsisartut om udsættelse, hvis der viser sig et egentligt 
behov for at udskyde vedtagelsen eller ikrafttræden af et konkret reformtiltag. 
Dette kan blive aktuelt, hvis der opstår problemer med nogen af ovennævnte 
forudsætninger eller andre væsentlige forhold, som mulige samspilsproblemer i 
forhold til anden lovgivning. 

Spørgsmål: 
ej Hvordan har Naalakkersuisut sikret sig de nødvendige 

Svar: 

beregningsgrundlag for tiltagenes økonomiske konsekvenser, før de 
formelle lovgivningsmæssige forhold er på plads? 

Beregninger er blevet lavet i lovmodeller der er udviklet af finansdepartementet. 
Datagrundlaget er fra 2013 og er dannet i Grønlands Statistik. Datagrundlaget 
indeholder samtlige personer med bopæl i Grønland. Datagrundlaget er dannet 
hvert år tillovmodellerne, og der tilknyttes alle tilgængelige oplysninger om 
indkomster, sociale -, økonomiske -, demografiske forhold, benyttelse af 
daginstitutioner og uddannelse mv. Oplysningerne om den enkelte person og 
dennes familielhusstand findes i en række forskellige registre fra Grønlands 
Statistik og andre administrative registre i centraladministrationen samt i 
kommunerne. Det arbejdes løbende på at forbedre kvaliteten i datagrundlaget. 
Adfærdsændringer i forhold til lovændringer kan ikke forudsiges nøjagtigt, 
hvorfor sådanne modelberegninger er forbundet med usikkerhed. 

Spørgsmål: 
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d) Omkring beskatning af kapitalgevinster på værdipapirer anføres, at med 
indførelsen af beskatning, vil det skabe en bedre symmetri i forhold til 
beskatningen af øvrige kapitalgevinster. Hvad menes hermed med ordet 
symmetri? 

Svar: 
I denne sammenhæng svarer formuleringen "en bedre symmetri forhold til 
beskatningen ... " til: "en mere ens beskatning ... " 

Spørgsmål: 

e) Det fremgår ikke umiddelbart, hvilke værdipapirer der ønskes beskattet. 
Dette ønskes oplyst. 

Svar: 
Der tages udgangspunkt i, at reglerne skal omfatte aktier, obligationer, anparter, 
andelsb evis er, omsættelige investeringsbeviser og lignende værdipapirer samt 
andre omsættelige ejerandele i selskaber. Desuden forventes tegningsretter at 
skulle omfattes. 

Spørgsmål: 

f) Er der planlagt beskatning af andre kapitalgevinster af handel med 
eksempelvis fast ejendom? Herunder fradrag for tab på handel med fast 
ejendom som en naturlig symmetrisk skattemæssig følge? Hvorledes 
indtænkes eksempelvist Boligstøttehuse i denne sammenhæng? 

Svar: 
Der er ikke planlagt beskatning af kapitalgevinster i forbindelse med private 
boligejeres salg af egen bolig. 

Spørgsmål: 
g) Hvordan forventes en indførelse af en kapitalgevinstbeskatning at 

påvirke investeringslysten fra såvel nationale som internationale 
investorer? 

Svar: 

De nærmere rammer for en eventuel kapitalbeskatning er endnu ikke fastlagt. 
Det er derfor for tidligt at vurdere hvorvidt et forslag vil påvirke 
investeringslysten fra nationale og internationale investorer. Det tilstræbes dog at 
begrænse påvirkningen på investeringslysten. 

Spørgsmål: 
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h) Der er planer om at hæve pensionsalderen og samtidigt gøre det mere 
attraktivt at blive på arbejdsmarkedet. Påvirker disse planer på en 
negativ måde arbejdet med at få flere unge ind på arbejdsmarkedet og 
mindske ledigheden generelt? 

Svar: 

Undersøgelse blandt andet af ILO (International Labour Organisation) mfl. viser, 
at der ikke er en sammenhæng mellem pensionsalderen og 
ungdomsarbejdsløsheden. Undersøgelserne viser blandt andet, at de to 
aldersgrupper i højere grad supplerer hinanden end erstatter hinanden på 
arbejdsmarkedet. Dertil kommer, at den demografiske udvikling betyder, at 
arbejdsstyrken er faldende og efterspørgslen efter arbejdskraft er stigende. 

Spørgsmål: 

6.7 Hovedkonto 20.11.56 Budgetregulering, administration 

a) Naalakkersuisut udtrykker ønske om overgang til digital post frem for 
breve, men pointerer, at der er en direkte afhængighed til den kommende 
persondatalov. Udvalget ønsker at få uddybet dette. 

Svar: 
Digital Post er en beskyttet elektronisk forsendelsesform, hvor borgerens cpr
nummer benyttes til identifikation af afsender eller modtager. 
Den digitale løsning er udviklet, fordi e-mail ikke altid imødekommer offentlige 
myndigheders behov for at kommunikere sikkert og digitalt med bl.a. borgere. 
Med Digital Post skabes en sikker og pålidelig kommunikationskanal. 
Persondataloven kræver at fortrolig og personfølsom information beskyttes. 
Digital Post sikrer at Persondatalovens krav overholdes. Den krypterede 
forbindelse til forsendelserne giver garanti for, at ingen uvedkommende kan få 
adgang til de oplysninger, der bliver sendt 

Spørgsmål: 
b) Er der foretaget undersøgelse af, hvor mange af borgerne der er klar til 

at modtage digital post? 

Svar: 
Digitaliseringsstyrelsen gennemfører en årlig borgerundersøgelse "Borgerne og 
IT". Undersøgelsen er blevet gennemført årligt siden 2010 og den seneste 
undersøgelse viser at: 

77 % af borgerne har adgang til internettet i hjemmet 
63 % af borgerne efterspørger mere digital kommunikation med den 
offentlige sektor. Denne efterspørgsel er øget med 13 % på blot et år. 
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Samtidig viser undersøgelsen at brugen af digital selvbetjening er øget 

med 21 % på et år. 

Spørgsmål: 
c) Har Naalakkersuisut generelt overvejelser om den planlagte 

digitalisering kan få en utilsigtet og negativ effekt på serviceniveauet og 
tilgængeligheden rundt omkring i landet, fx steder med satellitforbindelse 
eller i befolkningsgrupper der ikke er fortrolig med at benytte internet? 
Hvis ja, hvordan vil man arbejde med den type problematikker? 

Svar: 
Det vurderes ikke at den planlagte digitalisering kan få en utilsigtet og negativ 
effekt på serviceniveauet og tilgængeligheden. Dette skyldes at de digitale tilbud 
primært er supplementer til de eksisterende processer. Derudover forventes det at 
man rundt om i landet vil opleve et højere serviceniveau qua de digitale 
initiativer sikrer en mere ensartet og direkte adgang til det offentlige. 
Eksempelvis vil fysiske postkasse, blive afløst af digitale og derved ikke være 
påvirket af de store geografiske afstande eller vejnnæssige udfordringer. 

Herudover så prioriteres projekterne i Digitaliseringsstrategien udfordringerne 
med begrænsede forbindelseshastigheder og befolkningsgrupper som ikke er 
digitalt parate, højt. Der arbejdes aktivt med at imødekomme disse 
problemstillinger, hvilket sker ved bl.a. at: 

Samarbejde med Sullissivik-enhederne i kommunerne om øget brug af 

selvbetjeningsløsninger som er opstillet på kontorerne 

Afprøve løsninger som møder borgerne på deres teknologiske niveau 

Sikre at løsningerne tilgodeser de begrænsede hastigheder 

Udbyde kurser som giver borgerne de nødvendige forudsætninger for at 

træde ind i det digitale univers 

Endelig vil Tele Greenland AIS forventede kommende investeringer i udbygning 
og forbedring af teleinfrastrukturen betyde, at en langt større dele af 
befolkningen end i dag vil få højhastighedsforbindelse, ligesom borgere i de 
resterende områder vil få frigivet kapacitet på blandt andet satellit-forbindelsen, 
der kan betyde forbedrede adgang til digitale løsninger i forhold til i dag. 

Spørgsmål: 
d) Det er Naalakkersuisuts vurdering, at en samling af administrationen af 

midlertidig indkvartering og personaleboliger vil medføre årlig 
besparelse på ~ mio. kr. fra og 2017. Udvalget kan ikke se, at disse 
besparelser fremgår afde respektive hovedkonti (20.20.09 og 34.10.01). 

Svar: 
Udgangspunktet er at lederstillingen i Sundhedsvæsnet nedlægges som 

konsekvens af den samlede centralisering. 

25 



Spørgsmål: 
e) Udvalget ønsker at få oplyst, hvor meget Styrelsen for Sundhed og 

Forebyggelse årligt bruger til administration af midlertidig indkvartering 
og personaleboliger? 

Svar: 
Styrelsen for Sundhed og Forebyggelse bruger årligt ikke midler til 

administration af boliger til ansatte, da Styrelsen er underlagt den centrale 

administration i ASA. 

Det kan oplyses, at DIH bruger ca. 1 mio. kr. til lønninger og har et samlet 
budget til boliger på ca. 12,5 mio. kr. ind. huslejeindtægter. 

For regionerne benyttes ca. 1,5 mio. kr. i lønninger i forbindelse med adm. af 
boliger. Der er ingen i regionerne, der er ansat på fuld tid til administration af 
boliger, så tallet er beregnet efter antal timer, der benyttes pr. uge. Udover 
lønninger bruger regionerne ca. 4 mio. kr. personaleboliger efter indregning af 
huslej eindtægter. 

Spørgsmål: 
j) Det foreslås, at centralisere området for bygningsdrift og -vedligehold. 

Svar: 

Hvor forventes det at kunne gennemføre besparelser? Hvilke områder er 
der konkret, der skal slås sammen? Løfter departementet for Byggeri, 
Boliger og Infrastruktur ikke allerede denne opgave? 

Departementet for Bolig, Byggeri og Infrastruktur varetager opgaven omkring 
opførelse af ejendomme. De har varetaget opgaven omkring bygningsdrift og 
vedligeholdelse for Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke. I 
første omgang forslås det, at området vil overgå til ASA, der i dag varetager 
bygningsdrift og vedligeholdelse af centraladministrationens bygninger. I den 
forbindelse forslås hovedkonto 40.90.03 sammenlagt med hovedkonto 20.30.10 
og hovedkonto 20.30.11, heraf forventes besparelsen at kunne findes. 

Spørgsmål: 
g) De samlede besparelser ses ikke umiddelbart indarbejdet i de enkelte 

ressortområder som besparelser. Hvorfor er dette ikke sket eller forklaret 
nærmere? Udvalget må nødvendigvis forvente, at det i Naalakkersuisut 
drøftes, hvilke reformtiltag, der påtænkes og hvorledes disse søges 
implementeret. 

Svar: 

Ved at indarbejde disse besparelser under 20.11.56 Budgetregulering, 

administration i finanslovsforslaget og udmønte dem ved 2. eller 3. 
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behandlingen, så får N aalakkersuisut skabt en større synlighed for hvilke tiltag 

der gennemføres besparelser og effektiviseringer for. Endvidere gælder der, at 

der skal gelmemføres et betydeligt forarbejde for at udmønte en del af disse 

besparelser, som det kan være svært at nå at gennemføre ved udarbejdelsen af 

finanslovsforslaget. Fx kan besparelserne under initiativet 'Større anvendelse af 

videokommunikation' forventes at blive udmøntet under mange hovedkonti i 

finansloven. Derfor medfører det et betydeligt forarbejde for at fremkomme til en 

hensigtsmæssig fordeling afbesparelsen. 

Spørgsmål: 

6.11 Hovedkonto 20.30.01 Økonomi- og Personalestyreisen, ASA, 

administration 

Udvalget er fuldt ud vidende om, at det er aftalt med EU, som en betingelse for 
budgetstøtte, at Grønlands Selvstyre udfærdiger og implementer en 
indkøbspolitik med henblik på at reducere udgifterne til offentlige indkøb. Dette 
støtter udvalget selvfølgelig fuldt ud. Er der foretaget en opdatering af 
Selvstyrets indkøbsstrategi, 2013, og har Selvstyrets indkøbspolitik ændret sig 

væsentligt siden da? 

Svar: 

Der forventes, at komme en opdateret indkøbsstrategi i løbet af2015. Selvstyret 
har årligt opdateret handlingsplanen for området. Selvstyrets indkøbspolitik har 

ikke ændret sig væsentlig siden 2013. Det eksisterende indkøbscirkulære er pt. 

ved at blive revideret og forventes afløst af et nyt regelsæt inden årets udgang. 

Spørgsmål: 

6.12 Hovedkonto 20.30.11 Vedligeholdelse af Selvstyrets bygninger 

a) Udvalget ønsker et skema tilsvarende skemaet over forventede 
aktivitetstalfor 2016 med angivelse af omkostningerne pr. ultimo august i 
2015 og værdien af de bygninger der er listet op på side 240. 

Svar: 
Skemaet på side 240 angIver antal kvadratmeter fordelt på de forskellige 

bygninger og ikke omkostningerne for de enkelte bygninger. Oplysninger 
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omkring værdien af bygningerne fremgår af tabel 1. Værdien af samtlige 
bygninger er ikke registeret på nuværende tidspunkt. 

Spørgsmål: 

b) Hvilke ejendomme er der konkret tale om? Hvor er de beliggende? Hvad 
er deres tidligere og aktuelle anvendelse, samt hvad er planerne med 
ejendommene? Er nogle af ejendommene i henhold til nationale, 
kommunale eller andre interessenter fredede eller bevaringsværdige? 

Svar: 

Oversigt over ejendommene, deres beliggenhed, deres aktuelle anvendelse samt 
fremgår af tabel 1. Pt. er planen med ej endommene, at de forsætter med deres 
nuværende funktionalitet. Ejendommenes tidligere anvendelse er ikke registeret. 
Tre af ejendommene er bevaringsværdige. 

Tabel 1: Oversigt over administrationsbygninger 

B nr Betegnelse/adresse ml Adresse Nuværende anvendelse 

B 2 GI. Landslægeembedet 154 Ejet Indaleeqqap aqqutaa 2 Kontor 

B 29 Formandsbolig Naalak. 236 Ejet Hans Egedesvej 23 Bolig 

B 37 Hans Egedes hus 425 Ejet Hans Egedesvej 15 Repræsentation 

B 860 Lager +Arkiv 275 Ejet Niels Hammenkensvej 3 Møbellager+Arkiv 

B 1307 Bygning B 1160 Ejet Indaleeqqap aqqutaa 3 Kontor 

B 1351 Sermits lejemål 825 Ejet Dronnings Ingridsvej 2 Udlejet 

B 1415 Værksted 250 Ejet Nuukullak 25 Værksted 

B 1582 Bygning F 1070 Ejet Imaneq 4 Kontor 
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B 1583 Aqqusinersuaq 5 3085 Ejet Aqqusinersuaq 5 

B 1590 Dronning Ingridsvej 1 289 Ejet Dronning Ingridsvej 1 

B 1706 Bygning G 1190 Ejet Imaneq 2 

B 1871 Bygning A 1084 Ejet Indaleeqqap aqq. 1 

B 1872 Bygning L 631 Ejet Indaleeqqap aqq. 1 

B 1873 Bygning M 320 Ejet Indaleeqqap aqq. 1 

B 2285 Bygning N 2906 Ejet II'naheq 4 

B 3582 Formandsbolig Inats. 333 Ejet Paarnarlul< 1 

Tabel 1: Oversigt over administrationsbygninger -forsat 

B nr Betegneisel adresse Bevaringsværdig År opført 

B 2 GI. Landslægeembedet X 1941 

B 29 Formandsbolig Naalak. X 

B 37 Hans Egedes hus X 1728 

B 860 Lager +Arkiv 1954 

B 1307 Bygning B 1966 

B 1351 Sermits lejemål 

1967 

B 1415 Værksted 1968 

B 1582 Bygning F 1970 
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Forsikret værdi 

3.000.000 

9.500.000 

5.600.000 

1.500.000 

15.000.000 

Kontor 

Kontor 

Kontor 

Kontor 

Kontor 

Kontor 

Kontor 

Bolig 

2.000.000· 



B 1583 Aqqusinersuaq 5 1970 

B 1590 Dronningingridsvej l 1971 

B 1706 Bygning G 1975 

B 1871 Bygning A 1980 

B 1872 Bygning L 1980 

B 1873 Bygning M 1980 

B 2285 Bygning N 1986 

B 3582 Formandsbolig Inats. 

Spørgsmål: 

e) Hvilken stand er de i? 

Svar: 

Standen af ejendommene varierer, der bliver løbende foretaget renovering af 
ejendommene. Der blev i 2013 udført en rapport på det vedligeholdelsesmæssige 
efterslæb. Se svar på spørgsmål d) og e) samt tabel 2 i ovenstående. 

Spørgsmål: 

d) Har ejendommene et vedligeholdelsesmæssigt efterslæb? Hvis ja, hvad 
vil man så gøre ved det? Hvad er henlæggelserne aktuelt i forhold til 
behovet? 

Svar: 

0konomi- og Personalestyrelsen har i 2013 fået udført en vurdering af det 
vedligeholdelsesmæssige efterslæb på ejendommene. Herefter er der lavet en 
opfølgning på efterslæbet og en række initiativer i forhold til forbedring er 
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71.700.000 

4.000.000 

12.000.000. 

2.000.000 

2.000.000 

2.000.000 

67.500.000 



gennemført. En oversigt over forslag til forbedringer i 2013 og deres status 
fremgår af tabel 2. 

Tabel 2: Overblik over vedligeholdsesmæssigt efterslæb gennemført i 2013 og status 2015 

B Nr llygning Opgave lokation 

B 1582 Bygning F Udvendig tætning af vinduer udendørs 

B 1582 Bygning F Skimmelsanering af parketgulv indendørs 

B 1582 Bygning F Rørbrud i krybekælder indendørs 

H!1Irersammenmed 
B 1582 Bygning F Sanering af varmeanlæg byg.~, B,A, IVI,[, F og C; 

Hører sammen med 

B 1582 Bygning F Koordineret varmeanlæg byg. C,B,A,M,L,F og G 

B 1873 Bygning M Udvendig tætning afvinduer udendørs 
-

B 1873 Bygning M Afrensning af linoleum indendørs 

B 1873 Bygning M Slidt parketgulv indendørs 

Hører sammen med 
B 1873 Bygning M Sanering af varmeanlæg byg. C,BA,M,LjF ogG 

B 1873 Bygning M Løs armaturer indendørs 

B 1872 Bygning L Blænding af hul i ydervæg i taget tag 

B 1872 Bygning t Skirnrnelsanering, tClgrum indendørs 

B 1872 Bygning L Udskiftning af revnede stolper udendørs 

B 1872 BygrHngL Vclsklftrring ;afyderctør Yderdø.r 

B 1872 Bygning L Udvendig tætning af vinduer Udendørs 

B 1$72 Bygning L T ~trling af t~ggennernfØrihg tag 

B 1872 Bygning L Maling/rep af indgangsparti udendørs 
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Status 

Udført 

Udført 

Udført 

I gang 2015 

I gang 2015 

Udført 

UdfØrt 

Udført 

I gang2Q15 

Udført 

Udført 

Udført 
--

Udført 

Udført 

Udført 

Udført 

Udført 



B 1872 BygningL Sanering af varmeanlæg 

B 1871 Bygning A Udvendigt tætning af vind uer 

B 1871 Bygning A Overfladebehandling af linoleum 

B 187.1 Bygning A ~ Slidt parketgulv 

B 1871 Bygning A Sanering af varmeanlæg 

B 1706 Bygning G Udvendig tætning af vinduer 

B 17Q6 Bygnirig G Slidtparketgulv 

B 1706 Bygning G Overfladebehandling af linoleum 

B 1706 ~ygnjng~ Sanering af VClrmeanlæg 

B 1706 Bygning G Manglende armatur i toilet 

B 1307 Bygning B Udvendig tætning af vinduer 

B 1307 Sygning B Sanering af varmeanlæg 

B 2285 Bygn;ng N Huller i marmor 

B 2285 Bygning N Nye udvendige ventiler 

B 1581 Bygning e Udvendigt malerarbejde af trappe 

B 15~1 Bygn i 1'1 g e Blænding afindvendigedøre 

B JS83 ASA Fac~derenovering 

B 1583 ASA Udskiftning af afspærringsventiler 

- ~ 

Hører sCjmmen med 
byg.C,B,A,M,L,F ogG 

udendørs 

indendørs 

indendørs 

Hører sammen med 
byg. e,BA,M,l,F og G 

udendørs 

indendørs 

indendørs 
- ---.--

Hører~ammen.l1led 

byg.C,~,A,NI,L,Fog G 

indendørs 

udendørs 

Hører sammen med 
byg.C;,B,A,MA,FdgG 

indendørs 

udendørs 

udendørs 

indendørs 

udendørs 

indendørs 

Nat ~rli&uqski ftl1.ina.~~ 
'e#~r?()'å({fr~ 497Q) 
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I gang 2015 

Udført 

Udført 

Udført 

I gang 2015 

Udført 

Udført ~ 

Udført 

I gang 2015/l~ 

Udført 

Udført 

I gang2015!16., 

Udført 

Udført 

Udført 

Udført 

UdfØrt 

Udført 



B 1583 ASA Udbedring af ventilationsanlæg ventilation 

Spørgsmål: 

ej Kan det bekræftes, at der selv for de offentlige bygninger i Nuuk er 
oparbejdet et vedligeholdelsesmæssigt efterslæb, og at der selv med de 
eksisterende bevillinger fortsat sker et værditab på bygningerne? I 
bekræftende fald ønskes oplyst, hvor meget yderligere der skulle afsættes, 
såfremt bygningerne skulle bringes op til en rimelig 
vedligeholdelsesstandard og derefter vedligeholdes forskriftsmæssigt. 

Svar: 

Man regner med en levetid på 50 år på en ikke-bevaringsværdig bygning. Mange 
af Selvstyrets administrationsbygning nærmere sig denne levetid. Det betyder, at 
bygninger kræver meget vedligeholdelse. Det fulde overblik over det samlede 
vedligeholdelsesmæssige efterslæb kræver en ny gennemgang som den foretaget 
i 2013. I dag prioriteres bevillingen i forhold til de opgaver der har mest hastede 
karakter. 

Spørgsmål: 

f) Kan det fuldt ud afvises, at et program for forskriftsmæssig 
vedligeholdelse og renovering af selvstyrets ejendomsportefølje kunne 
tænkes at have gavnlig effekt på beskæftigelsen og uddannelsen af 
lærlinge? 

Svar: 

Det kan ikke afvises. Hvis bevillingen øges og flere aktiviteter gennemføres i 
forhold til vedligeholdelse vil det betyder yderligere aktivitet inden for bygge- og 
anlægsbranchen. I forhold til at bidrage til uddannelsen af flere lærlinge, kan 
Selvstyret benytte lærlinge som et tildelingskriterie i forbindelse med udbud af 
ydelser indenfor vedligeholdelse. Skabelse af flere lærepladser er generelt et 
fokus område for N aalakkersuisut. 

Spørgsmål: 

16.2 Hovedkonto 83.30.12 Ældreinstitutioner 
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I gang 2015 



a) Under udvalgets budgetseminar blev problematikken omkring 
udmøntningen af Naalakkersuisuts bevillinger til projekter i de 
forskellige kommuner rejst. Der synes at være problem med koordinering 
af tidspunkterne for Naalakkersuisuts udmøntning af midler til de enkelte 
projekter i forhold til kommunernes budgetmæssige planer for de 
selvsamme projekter. I hvor stort omfang foretages koordinering på dette 
område? 

Svar: 

Der er igangsat en generel koordinering af anlægssektorplaner. Samtidig 
planlægges en todelt bevillingsproces, hvor Inatsisartut først tildeler en bevilling 
til indledende projektering, herunder et skøn over anlægsudgifterne. Først når det 
skøn foreligger, tager Inatsisartut stilling til en samlet bevilling til det givne 
anlægsprojekt. Samtidig med denne koordinering arbejdes der på at se på 
mulighederne for at lægge visse anlægsbevillinger ud til kommunerne. Der pågår 
en dialog med kommunerne herom for at forbedre koordinationen og 
organiseringen på området. 

Spørgsmål: 

16.6 Hovedkonto 84.40.17 Institutioner for børn og unge 

a) I hvor stort omfang koordineres selvstyrets anlægsprojekter med de 
kommunale anlægsprojekter? Har Naalakkersuisut kommentarer i øvrigt 
til dette? 

Svar: 

Som det fremgår af Landsplanredegørelsen for 2015, side 37-54 (i den danske 
udgave), er der igangsat en fælles koordinering, på tværs af Selvstyrets sektorer 
og mellem Selvstyre og kommuner. Der skal prioriteres for hele landet og sikres 
en sammenhæng. Der skal være åbenhed og forudsigelighed for borgere og 
erhvervslivet, så der sikres gunstige rammevilkår for private og offentlige 
investeringer. Status for departementernes og kommunernes arbejde med 
sektorplaner fremgår af Landsplanredegørelsen, hvor det fremgår, at der stadig er 
muligheder for forbedringer. 
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Jeg håber således, at have besvaret Finans- og Skatteudvalgets spørgsmål 
fyldestgørende. 

Med venlig hilsen 

r:hl -4//~ ( 

'- ""'~~""""C"._ 

Andreas Uldum 
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SKATTESTYRELSEN 
Den 30. september 2015 

N otat til Departementet for Finanser 

Vedlagt fremsendes henned Skattestyrelsens besvarelse af spørgsmål rej st af Finansudvalget til FFL 
2016. 

Finansudvalgets spørgsmål er fremført med kursiv. 

6.13 Hovedkonto 24.01.02 Grønlands Fiskerilicenskontrol og Jagtbet;entordning 
aj Udvalget ønsker en kort redegørelse for baggrunden for flytningen af GFLK til nærværende 

hovedkonto ? 

Flytningen af Grønlands Fiskerilicens kontrol fra Departementet for Fiskeri til 
Finansdepartementet/Skattestyrelsen var et ønske om, at samle enheder hvor kontrol funktioner 
udgør en væsentlig del af arbejdet med henblik på senere at oprette en samlet kontrolmyndighed. 

bj Hvilke positive effekter forventes heraF Hvilke negative følgevirkninger har man måttet 
acceptere som en naturlig følgevirkning af ressortomlægningen? 

De potentielle effekter af at samle Grønlands Fiskerilicenskontrol og Skattestyreisen er endnu ikke 
fuldt udmøntet, men allerede nu kan konstateres en mere effektiv og bedre kontrol i forbindelse med 
beregning og opkrævning affiskeriafgifter, idet der er langt nemmere adgang til de forskellige data, 
når de ikke skal findes hos forskellige enheder. 

En udnyttelse af det fulde potentiale vil dog kræve en vis tid, idet såvel Skattestyreisen som 
Grønlands Fiskerilicenskontrol skal lære hinanden og ikke mindst hinandens systemer at kende, 
herunder hvilke data den enkelte enhed råder over. 

Endvidere kan det ikke udelukkes at der skal vedtages lovændringer såfremt potentialet skal udnytte 
fuldt ud. 

I den korte tid siden sammenlægningen er der flere områder hvor der synes at være potentiale for et 
tættere samarbejde, som måske ikke lige umiddelbart lå i kortene, som eksempelvis grænsekontrol, 
udførsel af produkter omfattet af cites regler etc. 

Adskillelsen fra Departementet for Fiskeri medfører dog, at Grønlands Fiskerilicenskontrol bruger 
flere ressourcer på at holde kontakt og holde sig opdateret omkring nye tiltag indenfor fangst og 
fiskeri. 

ej Udvalget ønsker desuden en oversigt over hvilke rokeringer mellem Naalakkersuisut
områder i øvrigt, der er sket siden den nye koalition blev dannet? 



I nedenstående oversigt fremgår en oversigt over hvilke hovedkonti, som er blevet rokeret til andre 
Olmåder under den nye koalition. Den 1. kolonne viser hovedkontoen i FFL2016, mens den sidste 
kolonne viser hovedkontoen under den tidligere koalition. 

Hkt. i FFl2016 Navn 

100110 Tilsynsrådet for kommunerne 

100610Tilskud til partiernes valgkamp 
- --i-· o -- _.-

100611· Borge rrad 
----- "- -

101110; Udgifter til valg 

240102 Grønlands Fiskerilicenskontrol og Jagtbetjentordr 

409428:Tilskud til skrevne medier i Grønland 

641012!Vareforsyni ng 

670102 Afdelingen for Geologi 

670103 Geologi- ogmarkedsføringsprojekter 

7220_02 TV ogradiodistribution iGrønland 

722003 Teleklagenævn 

722005 Tilskud til passagerbefordring 

722007!Overvågning og monitorering,trafikområdet 

722010. Godstransport 

722402 i Mittarfeqarfiit, serviceydelser til staten 

722602iGrønlands Lufthavne, Mittarfeqarfiit 

n0304'Grønlands Råd for Menneskerettigheder 

Hovedkonto under tidligere koalition 

200106 

200534 

200535 

200107 

510105 

100624 

350109. 

640103 

640106 

350102 

350103 

350105 

350107· 

350110 
350302· 

350402 

100626 

Ovenstående oversigt viser hovedkonti der er overflyttet direkte under den nye koalition. 
Derudover gælder der for dette, at hovedkonti 50.01.18 Driftsaftaler, produktionsanlæg, 51.02.03 
Indhandlingstilskud, sælskind og 51.03.04 Servicekontrakt med slagteriet Neqi AIS alle er blevet 
overført til hovedkonto 64.10.17 Udviklingsstøtte tillandbaserede erhverv og turisme. 

Desuden gælder der, at områderne for international klima og biodiversitet er overført fra hovedkonti 
73.01.01 Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdet, 73.95.03 Energistatistik og 73.95.06 
Monitorering og indsats, Klima- og Energiområdet til at blive varetaget under hovedkonto 27.01.01 
Udenrigsdirektoratet. 

Endelig gælder der, at fra hovedkonto 20.30.01 0konomi- og Personalestyreisen, ASA, er den 
centrale betjentfunktion og telefonomstilling blevet overført til hovedkonto 10.01.01 Formandens 
Departement, og bevillingen for udgifter til ekstern revision er blevet overført til hovedkonto 
01.20.01 Ekstern Revision. 

6.14 Hovedkonto 24.01.16 Tab på indeholdelse hos arbejdsgivere 
a) Udvalget så gerne, at der for nærværende hovedkonto blev anført et lovgrundlag, ligesom 

det er tilfældetfor hovedkonto 24.01.20 Skattebøder. 

Lovgrundlagte for løntilbageholdelse følger af § 625 i retsplejeloven. 

N aalakkersuisut vil fremsætte ændringsforslag så budgetbidraget får den ønskede udformning. 

6.15 Hovedkonto 24. 01.2 O Skattebøder 



a) Hvor store bødestørrelser anvendes ved idømmelse afbøde under de to hovedkategorier der 
er nævnt? 

I forbindelse med vurderingen af de enkelte bødesager, skelnes der mellem om de urigtige eller 
manglende oplysninger til brug for fastsættelse af den skattepligtige er afgivet forsætligt eller om 
der er tale om grov uagtsomhed. 

Er de afgivne oplysninger afgivet forsætligt udgør den typiske bøde et beløb svarende til 3 gange 
det unddragne beløb. Ved grov uagtsomhed udgør bøden typisk 1,5 gange det unddragne beløb. 

Den anden type sager retter sig mod arbejdsgivere som undlader at opfylde ders pligt til at 
indeholde skat og/eller at afregne den indeholdte skat i rette tid. I sådanne tilfælde er den normale 
praksis at vedkommende pålægges en bøde svarende till ,5% pr. måned af det for sent betalte 
beløb. I gentagelsestilfælde forhøjes bøden til 2% pr. måned. 

I meget grelle tilfælde afkan foranstaltninger efter kriminalloven for Grønland komme på tale. 

6.16 Hovedkonto 24.10.10 Landsskat 
a) Hvilke forventninger har Naalakkersuisut til udviklingen i skattesatserne for landsskat, 

særlig landsskat samt selskab for den kommende tid? 

N aalakkersuisut har for indeværende ikke konkrete planer om, at ændre de nuværende skattesatser 
for personskatter og selskabsskatter. 

Naalakkersuisut vil gerne på, sigt, sænke de nuværende skattesatser, men i den nuværende 
økonomiske situation synes dette næppe muligt indenfor den nærmeste årrække isoleret set. 
Ændringer heri vil derfor skulle indgå som led i kommende refonner på området, hvor der vil 
skulle findes finansiering til eventuelle lempelser, der eksempelvis vil være nødvendige for at få 
gjort noget ved de nuværende samspilsproblemer mellem skatte- og socialområdet. 

b) I aftnit 4 mangles et komma inden ordet men. 

Naalakkersuisut tager oplysningen til efterretning, og vil blive rettet i forbindelse med det videre 
arbejde med finansloven. 

e) Det fremgår af de forventede aktivitetstal, at der forventes et fald i betalte selskabsskatter i 
perioden 2016-17 fra 54 mio. kr. til 39 mio. kr. Hvad skyldes dette fald? 

Det budgetterede fald i selskabsskat skyldes de ændrede kontraktforhold på Thule Air Base, hvor 
kontraktudløb, på budgetteringstidspunktet var fastsat till. oktober 2015. 

Selskabsskat og personskat som opkræves udenfor kommunal inddeling består dels af en 
landsskattedel og en del som hidrører fra særlig landsskat. 

Selskabsskat forfalder normalt til betaling den 20. november efter regnskabsårets udløb, hvorfor 
selskabsskat for 2015 skal betales i november 2016, mens selskabsskat for 2016 skal betales i 2017. 
Nedgangen er et udtryk for et forventet fald i provenu som følge af en ny aktør på området. 



Efterfølgende er det oplyst at den nuværende kontrakt foreløbigt er forlænget med et halvt år, frem 
til udgangen af marts 2016, hvilket har medført forventninger om et lidt større provenu end tidligere 
antaget. Naalakkersuisut forventer derfor at fremsætte et ændringsforslag til hovedkontoen for 
landsskat. 

6.17 Hovedkonto 24.10.11 Særlig landskat 
Udvalget ved godt, at der på denne hovedkonto i praksis alene indtægtsføres skatteindtægter fi'a de 
ansatte på basen i Pituffik. Som følge af den betydelige usikkerhed omkring base-kontrakten har 
Naalakkersuisut nedsat indtægtsskønnet til 65 mio. kr. årligt, hvilket Udvalget i sig selv ikke kan 
have noget imod. Kan Naalakkersuisut dog uddybe baggrunden for det konkrete indtægtsskøn? 

Som Naalakkersuisut anfører i bemærkningerne til hovedkonto 24.10.11 Særlig landsskat så er der 
en vis usikkerhed med de budgetterede provenuer som følge af ny operatør på Thule Air Base. 

Denne usikkerhed er ikke blevet mindre siden, med en foreløbig kontraktforlængelse med 6 
måneder til Greenland Contactors samt diverse sagsanlæg der er anlagt i den mellemliggende tid. 

Et synes dog relativt sikkert, og det er at provenuerne vil falde i forhold til tidligere som følge af, at 
den samlede kontrakt sum er lavere end før. Det er vurderingen at det primært vil ramme 
selskabsindtjeningen og dermed provenu fra selskabsskat, og i mindre omfang lønninger til ansatte 
og dermed provenu fra personskatter. 

Ligeledes vurderes det, at der i forbindelse med overgangen fra en operatør til en anden, vil være 
visse omkostninger til nedlukning hos den gamle operatør og samtidigt visse opstartsomkostninger 
hos den nye operatør, som i overgangsperioden vil medføre et mindre i provenu fra selskabsskat i 
denne periode. 

Ligeledes forventes der et fald i skattepligtig indkomst hos Greenland Holing som følge af 
kontaktens ophør, hvilket medfører en mindre nedjustering af provenu på hovedkonto 24.10.12 
Selskabsskat, Selvstyrets virksomheder som følge af en forventelig mindre skattebetaling fra 
Greenland Holding. 

Tab af skatteprovenu i 2016 og budgetoverslagsårene i forhold til FL 2015 er i august 2015 opgjort 
til (mio. kr.): 

Konto Skatteart FFL 2016 BO 2017 BO 2018 BO 2019 
24.10.10 Landsskat udenfor Kom. O 2 4 4 

Inddeling 
24.10.10 Landsskat, selskabskat O 15 15 15 
24.11.10 Særlig landssk., personskat O 5 10 10 
24.11.10 Særlig landssk. Selskabs- 10 40 35 35 

skat 
24.10.12 Selskabsskat, Selvstyrets 5 10 10 10 

virksomheder 
I alt 15 72 74 74 



Dertil kommer et muligt tab af udbytte fra Greenland Holding som følge af fald i selskabets 
indtægter i størrelsesordenen 30 mio. kr. årligt. 

Som oplyst under spørgsmål til hovedkonto 20.10.10 Landsskat forventer N aal akkersui sut at 
fremsætte et ændringsforslag som følge afkontraktforlængelsen. Dette vil ligeledes påvirke kontoen 
for særlig landsskat, hvorfor der også forventes fremsat ændringsforslag for nærværende konto. 

6.18 Hovedkonto 24.11.13 Havneafzift 
Det konstateres, at der ikke i reguleret i havneafgifterne i en årrække. Udvalget skal i denne 
forbindelse henvise til udvalgets betænkning FM2012160, hvor udvalget gennemgik 
havneafgifternes størrelse og baggrunden for de gældende afgiftsfritagelser. 

a) Hvorledes ser Naalakkersuisut i dag på de af udvalget i nævnte betænkning anførte 
indstillinger? 

Naalakkersuisut har ikke drøftet finansudvalgets enkelte indstillinger til pkt. 60 på forårssamlingen 
2012 vedrørende ændring af de nuværende havneafgifter, men Naalakkersuisut vil dog udtrykke 
enighed med udvalget om, at de nuværende takster, som ikke har været ændret siden 1998, bør 
justeres, så de følger den almindelige prisudvikling. 

Denne problematik gør sig også gældende for andre afgifter, hvor afgiften består af en styk- eller 
literafgift, og hvor afgiften ikke er ændret gennem flere år, eksempelvis kødafgifter som ikke er 
ændret siden oktober 1987. 

b) Hvorledes ønsker Naalakkersuisut at udnytte sin bemyndigelse i den nye havnelov til at 
opkræve ændrede havneafgifter? 

Naalakkersuisut fonnoder at der henvises til Inatsisartutlov nr. 9 af3. juni 2015 om havne. Loven 
omhandler såvel havne drevet af private selskaber som havne der er ejet og drevet af det offentlige. 

Naalakkersuisut har endnu ikke fastlagt sin strategi på området, men det er naturligvis klart at 
havneafgifterne, uanset om de er privatdrevne eller offentligt drevne bør afspejle de faktiske 
omkostninger ved at benytte de pågældende havnefaciliteter. 

Satserne mellem de enkelte havne må dog ikke afvige væsentligt fra hinanden, idet man risikerer at 
alle skibe søger havnene med de laveste afgifter, hvorved man ikke får udnyttet potentialet i alle 
havne. 

e) Hvorledes ønskes mindre private motor- og sejlbåde at skulle svare havneafgift? 

N aalakkeruisut har ikke taget stilling til spørgsmålet. 

6.19 Hovedkonto 24.11.14 Stempelafgift 
Naalakkersuisut ønsker at fremme befolkningens muligheder for at eje egen bolig. En stor udgift i 
den forbindelse kan i visse tilfælde være stempelafgiften. Ser Naalakkersuisut over de kommende år 
noget bevillingsmæssigt rum for at nedbringe stempelafgiften? 

I den nuværende økonomiske situation ses ingen umiddelbar mulighed for at nedbringe 



stempelafgiften. I givet fald, der er politisk ønske om dette, skal der findes andre indtægter til at 
erstatte det manglende provenu, alternativt besparelser. 

6.20 Hovedkonto 24.11.17 Automatspilsafzift 
a) Der forventes et provenu af Gevinstgivende automatspil på 91 mio. kr. under BO 2019. 

Udvalget formoder, at dette skyldes en tastefejl? 

Finansudvalget har ret, der er naturligvis tale om en tastefejl. Fejlen vil blive rettet i forbindelse 
med det videre arbejde med finansloven for 2016. 

b) Hvorfor budgetteres med en stigning i indtægt i 2015,2016 ogfølgende overslagsår, når det 
kan konstateres, at de historiske tal 2013-2014 viser en nedadgående udvikling i provenu? 

Udviklingen i provenu fra automatspilsafgift i 2015 indikerer at provenuet bliver på niveau med 
2014, hvorfor der forventes fremsat ændringsforslag til indeværende hovedkonto, med henblik på at 
tilpasse forventningerne til næste års provenu i overensstemmelse med realiseret provenu i 2014 og 
provenuforventningerne for 2015. 

Antallet af især gevinstgivende automater har gennem de senere år været for nedadgående, og 
provenuet er løbende nedjusteret over tid, senest i forbindelse med finansloven for 2015, hvor 
provenuet blev nedjusteret fra 11 mio. kr. i 2014 til 9 mio. kr. i 2015. 

Det er normalt der kan være udsving i provenu fra år til år, da automater kan afmeldes i perioder, 
for eksempel på grund af ombygning, hvorfor et fald i provenu i et givet år, nødvendigvis ikke 
medfører fald i provenu de følgende år, hvorfor mindre udsving i et enkelt år, normalt ikke giver 
anledning til at ændre væsentligt på de givne budgetteringsforudsætninger. 

6.21 Hovedkonto 24.11.20 Afgifter, betalingsjagt og -fiskeri. 
a) Der observeres tit fremmede sejlskibe og andre fartøjer i de grønlandske farvande. Har 

Naalakkersuisut al kontrol med, hvilke fartøjer, der sejler i de grønlandske farvande - hvilke 
aktiviteter disse fartøjer foretager sig, når de lægger til uden for de beboede områder rundt 
omkring i kysten? 

Nej. 

6.22 Hovedkonto 24.11.25 Afgift på hellefisk i det havgående fiskeri 
Til afsnit 3.5, Fiskeriet, ovenfor, ønskede udvalget atfå oplyst, hvilke positive sider der er ved 
fiskeriet i kvotefrie områder indenfor de kystnære forvaltningsområder. 

Da fiskeriet i de kvotefrie områder ikke er omfattet aflov om afgift på hellefisk i det havgående 
fiskeri, påvirkes afgiften ikke af dette. 

Fiskeriet i de kvotefrie områder kan medvirke til at give det indenskærs fiskeri adgang til større 
mængder, og dermed forbedre udnyttelsen af de eksisterende både og eksisterende grej, hvorved 
økonomien i fiskeriet forbedres, hvilket alt andet lige vil medføre større indtægter for den enkelte 



fisker og denned også større skattebetalinger til kommuner og selvstyre. 

aj Såfremtformålet med de kvotefri områder er at sikre indtægter til Landskassen, kan det så 
forventes, at der kan ske yderligere stigninger af den mængde fisk, der fanges i de kvotefri 
områder? 

Som oplyst ovenfor, er de positive effekter for det offentlige af mere indirekte karakter, hvorfor en 
eventuel stigning i fiskede mængder primært vil afhænge af, om den enkelte fisker vil få en 
økonomisk fordel af at fiske mere i de kvotefrie områder, eller den enkelte fisker udelukkende 
benytter de kvotefrie områder til at udfylde en eventuel ledig kapacitet den enkelte fisker måtte råde 
over. 

bj Kan Naalakkersuisut med sikkerhed afoise, at kvotefrie områder kan føre til et øget 
fiskeritryk i disse områder og heraf følgende nedbringelse, eventuelt opfiskning, af den 
stedlige fiskeribestand? 

Da der er tale om områder hvor der ikke foretages kvotetræk, må det forventes at den samlede 
mængde fisk der fanges på årsbasis kan stige. 

Omvendt lægger den nuværende produktions- og indfrysningskapacitet på de landbaserede anlæg 
en vis begrænsning på de mængder der kan indhandles og denned også fiskes, ligesom der 
sandsynligvis er områder hvor der ikke vil være fiskeri eksempelvis på grund af områdernes 
placering i forhold til indhandling, islæg eller lignende. 

N aalakkersuisut kan ikke med sikkerhed afvise at der ikke vil finde overfiskning sted med 
efterfølgende konsekvenser for den fremtidige kvotefastsættelse. 

ej Såfremt Naalakkersuisut ikke fuldt ud er i stand til at afkræfte bekymringen udtrykt under ej 
ovenfor ønskes det oplyst, hvorvidt indtægtsskønnene i overslagsårene kan blive negativt 
påvirkede heraf 

Naalakkersuisut kan bekræfte, at et fald i de fiskede mængder og deraf følgende indhandling med 
stor sandsynlighed vil medføre et lavere provenu i såvel det pågældende finansår som årene 
derefter. 

6.23 Hovedkonto 24.11.26 Afgift på makreltiskeri 

Ja. 

aj Iforbindelse med udvalgets behandling afFFL 2015 spurgte udvalget til Naalakkersuisuts 
overvejelser mht. en evt. differentieret afgiftsstruktur for makreljiskeriet, hvor der tages 
særligt hensyn til det indenlandske fiskeri. 

Naalakkersuisut oplyste, at der med henblik på at fremme grønlandsk beskæftigelse og 
kapacitetsudvikling planlægges en differentiering af afgifterne, hvor grønlandske fartøjer 
pålægges en lavere afgiftssats end indehartrede udenlandske fartøjer. Kan udvalget tage 
fremsættelsen afEM2015121 som udtrykfor, at Naalakkersuisut har realiseret denne plan? 



b) Påregnes der i lyset af indeværende års makreljiskeri en nedjustering af indtægtsskønnet for 
2015 og heraffølgende ændringsforslag til 2. behandlingen afFFLI6? 

Naalakkeruisut forventer, med baggrund i det realiserede fiskeri efter makrel i 2015, at fremsætte 
ændringsforslag til hovedkontoen for afgift på makrelfiskeri, ligesom en vedtagelse af dagsordenens 
pkt. 21 ligeledes vil medføre at der skal fremsættes ændringsforslag. 

6.24 Hovedkonto 24.13.50 Reserve til merudgifter på skatte- og afgiftsområdet 
I FL 2015 var behovet for nærværende indtægtsreserve hovedsageligt begrundet i, at 
servicekontraktenfor serviceringen af Thule Air Base var tilgået et selskab med amerikanske ejere. 
Denne begrundelse er nu slettet, og reservebeløbet øget. Detfremgår i stedet, at der vil blive 
fremsat forslag til en afgiftspakke under EMI5. Udvalget vil særskilt behandle denne afgiftspakke i 
sin forventede betænkning over de af lovpakken omfattede forslag, idet udvalget særskilt noterer sig 
de økonomiske konsekvenser, som er angivet under de pågældende lovforslags økonomiske 
konsekvenser (EMI5/99&100). 

Dette tages til efterretning. Jeg vil dog samtidig gerne gøre opmærksom på, at jeg som 
Naalakkersuisoq for Finanser, og på vegne af det samlede Naalakkersuisut, er i gang med drøftelser 
med partierne i Inatsisartut for at opnå et delforlig omkring afgiftspakken på finansloven for 2016. 
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3.14. Afsnit 7.1.3, Infrastruktur - havne og lufthavne, side 106 

c) På side 107 nederst nævner Naalakkersuisut, at finansieringen af 
moderniseringen af lufthavns strukturen primært bygger på tre dele. 
Udvalget ønsker en uddybning af de to sidste pinde. Hvilke 
Selvstyreejede selskaber forventes, at skulle sælges? 
Hvordan agter Naalakkersuisut at "tilpasse kapital strukturen"? 

Svar: 
Som det fremgår af "Redegørelse om ejerskabsforhold og udvikling i de helt eller delvist 
selvstyreejede aktieselskaber" beskrives det hvordan selskaberne grupperes i tre 
forskellige kategorier. Herunder "Kommercielle selskaber" samt "Selskaber med 
kommercielle formål og andre specifikt definerede mål". Man kan således vælge at 
frasælge dele af selskabet eller hele selskabet. Det er det der menes med "eventuelle 
frasalg i selvstyreejede aktieselskaber", men som det fremgår af redegørelsen bør en 
sådan hel eller delvis privatisering have bred politisk opbakning og ske på et oplyst 
grundlag. 

Tilpasning af kapitalstruktur i et overkapitaliseret selskab kan ske ved, at selskabet 
udbetaler ekstraordinært udbytte til sin ejer, således at selskabets egenkapital 
reduceres. Herefter vil selskabets kapitalbehov i højere grad skulle opfyldes via 
fremmedkapital, og dermed sker der en bedre forrentning af den tilbageværende 
egenkapital. 
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Selskabet kan opnå en ekstraordinær indtægt ved frasalg af aktiviteter. Indtægten ved 
frasalget vil aflejre sig i selskabets egenkapital, og vil dermed kunne komme til 
udbetaling som ekstraordinært udbytte. 

3.6. Afsnit 3.3, Udviklingen i de fem største Selvstyreejede selskaber, side 92 

Naalakkersuisut oplyser, at de helt eller delvist Selvstyreejede aktieselskaber 
beskæftiger over fire tusinde medarbejdere, hvoraf størstedelen arbejder i 
Grønland. 

a) I hvilket omfang anvendes traineeordninger 1 de S elvstyreej ede 
selskaber? 

Svar: 
KNI og Royal Arctic Line har oplyst at de ikke har noget de betegner "trainees". Til 
gengæld har Royal Arctic Line omfattende elevprogrammer med 72 elever i 2015, som 
løbende veksler mellem skoleophold og praktikplads i rederiet. KNI oplyser at de i dag 
har 55 hk elever og 15 unge har gennemført deres handelsuddannelse i år. 

Tele Greenland oplyser at de ikke har en egentlig trainee ordning, men har trainee 
lignende aktiviteter. Herunder uddannelse af ufaglærte medarbejdere, praktikpladser til 
Grønlandske studerende i Danmark. Ligesom selskabet har 34 elever fordelt ud på 
forskellige faggrupper. 

Både Royal Greenland og Air Greenland oplyser at de har trainee ordninger. Royal 
Grenland oplyser at de blandt andet har et International Management Trainee program, 
for unge grønlandske universitets uddannede. Ligesom de har haft trainees i 
Økonomiafdelingen og HR. Royal Greenland oplyser endvidere at de bruger trainees 
når chancen byder sig, og fastansætter når forløbet har været godt. 
Air Greenland oplyser at de lige har ansat 8 lokale helikopterpiloter som trainees, med 
en horisont på 3 år som trainees. Derudover har man også ca. 30 elever og 
praktikanter. 

c) H vad gør N aal akkersui sut for at overbevise unge, der har taget en 
uddannelse i Danmark, om at vende tilbage til Grønland? 

Svar: 
Grønlands Selvstyre afholder sammen med erhvervslivet hvert år jobmesse i Danmark, 
hvor der er særligt fokus på dialog med vores studerende om jobmulighederne med 
henblik, at de skal vende hjem efter endt uddannelse. 

d) Hvor stor en del af RALs overskud kan henføres til fragtprisstigningeme? 

Svar: 

Er der tanker om at sænke disse igen? Hvilke forventninger har man til 
fragtmængden i de kommende år? 

Fragtstigningen på 4,8 % per 1. marts 2015 har år til dato august haft en effekt på Royal 
Arctic Lines omsætning på 13,1 mio.kr. målt over samme periode sidste år, hvilket 
modsvarer den forventede effekt. Effekten af ratestigning skal ses i lyset af en effekt på 
mængdeudviklingen på 18,9 mio.kr. år til dato, hvilket illustrerer følsomheden af 



mængdeudviklingen. Effekten af ratestigningen for 2015 forventes at blive 22,4 mio.kr. 
og vil som udgangspunkt påvirke resultatet positivt med dette beløb. 

Rederiet står foran nybygninger og infrastrukturforbedringer samt strukturelle ændringer 
i 2016 og er under disse bundet af covenants fra långivers side, der binder selskabet i 
form af indtjeningskrav for året. I lyset heraf og med udgangspunkt i følsomheden af 
udviklingen af godsmængderne, er det ikke rederiets hensigt at sænke fragtraterne på 
nuværende tidspunkt. 

Selskabets forventninger til godsmængderne i 2016 bygger på en godsmængdevækst 
0,42 % nordgående, svarende til den historiske udvikling siden 1979 og uændret 
sydgående og internt. I budget 2016 er der dog indregnet et beskedent fald nordgående 
som modsvares af en vækst sydgående. Vi forventer således kun en moderat stigning i 
godsmængderne på 0,7 % samlet set i 2016. 

e) Hvad kan der siges om udviklingen i de øvrige - ikke nævnte 
Selvstyreejede selskaber? Hvert eneste selskab bedes gennemgået. 

Svar: 
Formandens Departement har erfaret, at der her spørges til nøgletal og hovedtal for 
selskaberne. Formandens Departement udgiver hvert år en redegørelse, som 
omhandler selskaberne. Redegørelsen indeholder et bilag for hvert af selskaberne, 
som indeholder de af Finansudvalget ønskede oplysninger, nemlig nøgletal og 
hovedtal samt væsentlige oplysninger om selskabet. Denne redegørelse som vil 
besvare udvalgets spørgsmål eftersendes i løbet af ultimo november måned, lige så 
snart den er godkendt i Naalakkersuisut. 

5.1 Hovedkonto 10.01.27 Forsoningskommissionen 

Udvalget ønsker at modtage en status over forsoningskommissionens 
borgerinddragende aktiviteter. 

Svar: 

Forsoningskommissionen har iværksat forskellige borgerinddragende aktiviteter samt 
holdt oplæg og møder med relevante organer i forskellige platforme i løbet af 2015. 

Kommissionen har netop afholdt en række møder i dele af Nordgrønland for at komme i 
dialog med borgerne og indhente viden. Kommissionen afholdte borgermøder i 
bostederne Qaanaaq, Upernavik, Kullorsuaq, Uummannaq, Saattut og lIulissat. 

Dertil var der dialog- og oplysningsmøder med forskellige foreninger og institutioner så 
som SPS, Piareersarfiit, alderdomshjemmene, Sullissiviit, personale i folkeskolerne, 
lIulissani Qullissat Ikinngutaat, Utoqqaat Peqatigiiffii, Aalisartut Piniartullu peqatigiiffii. 

Udover møderne havde kommissionen interaktion med individuelle borgere i forskellige 
fora samt informations baseret dialog med borgerne via de lokale radiostationer. 

Kommissionen har ligeledes igangsat indsamling af individuelle beretninger, der tager 
udgangspunkt i udfordringer de enkelte har stået overfor. 

------------------------------ - -- -----



Derudover har kommissionen igangsat en repræsentativ befolkningsundersøgelse, hvor 
der tages udgangspunkt i sociokulturelle forhold. Denne aktivitetsdel gennemføres ved 
hjælp af telefoninterviews. 

En række relevante emner er blevet taget op og disse vil blive behandlet og præsenteret 
i den næste statusrapport som udkommer i 2016. 

For yderligere overblik, skal Naalakkersuisut henvise til Forsoningskommissionens 
årlige statusrapport, der udkom i september 2015 og efterfølgende omdelt til alle 
medlemmer af Inatsisartut. 

5.2 Hovedkonto 10.06.27 Pulje til uafhængig research omkring større 
industriproi ekter. 

Det fremgår af budgetbidraget, at borgere, lokalsamfund, medier og relevante 
organisationer i Grønland inden for bevillingen kan søge midler til igangsættelse 
af undersøgelser, rådgivning til afdækning af særlige problemstillinger relateret 
til konkrete råstof- og industriprojekter samt til afholdelse af møder om 
projektets påvirkning af samfundet og miljøet. 

a) Det er udvalgets håb, at bevillingerne udnyttes så effektivt som muligt. 

Svar: 

Udvalget ønsker derfor at få oplyst omfanget af bevillingens anvendelse 
til relevante formål. 

Naalakkersuisut er enig i udvalgets håb. På nuværende tidspunkt (30. september 2015) 
er der blevet bevilget % af den samlede bevilling til tre ansøgere. (750.000 kr. af 
1.000.000 kr.) 

b) Udvalget ønsker at få oplyst, hvem der har søgt om midler og til hvilke 
formål. 

Svar: 
Følgende har ansøgt og har fået bevilget midler til projekter: 
KNR (Kalaallit Nunaata Radioa): "Undersøgelse af den sydgrønlandske befolknings 
holdning til de store fremtidige industriprojekter i Kvanefjeldet samt Kringlerne, dem der 
er for og dem der er imod, og belyse deres begrundelser." 
ICC (Inuit Circumpolar Conferenee): "For bedre borgerindragelse at indsamle vigtig 
viden til høringssvar i forbindelse med måske kommende uranprojekter" 
TIG (Transparency International Greenland): "National debat om Nationalparken. 
Informationskampagne" . 

c) Udvalget ønsker at få oplyst, om der efter Naalakkersuisuts vurdering er 
afsat tilstrækkelige midler, eller om der er behov for en 
bevillingsforhøjelse? 

Svar: 
På nuværende tidspunkt (30. september 2015) er der stadig Y-t af den samlede bevilling 
til resten af året. Naalakkersuisut afventer om der vil indkomme en eller to sidste 
ansøgninger, der vil kunne udmønte den fulde bevillingsramme. Naalakkersuisut mener, 



at der er afsat tilstrækkelige midler, og at det ikke vil være nødvendigt med en 
bevillingsforhøjelse. 

5.3 Hovedkonto 10.10.10 Naalakkersuisut 

a) Udvalget skal venligst udbede sig en kopi af de cirkulærer, som vedrører 
anvendelsen af midler over denne hovedkonto. 

Svar: 
Se venligst bilag indeholdende "Cirkulære om anskaffelse af tjenestebiler" og "Cirkulære 
om Landsstyrets brug af midler til repræsentationsudgifter, rejseudgifter og øvrige 
udgifter m.m.". Det sidste cirkulære forefindes kun på dansk, men er et af de cirkulærer, 
der skal vedligeholdes. Den nye version vil være at finde på både grønlandsk og dansk. 

b) Har man opgivet at udarbejde og vedligeholde en samlet samling af 
cirkulærer indenfor det offentlige område? 

Svar: 
Naalakkersuisut kan oplyse, at administrationen er i gang med at udarbejde og 
vedligeholde flere cirkulærer, der er og vil være gældende indenfor det offentlige 
område. Derved kan Naalakkersuisut afvise, at det løbende arbejde med cirkulærer 
skulle være opgivet. 

5.4 Hovedkonto 10.13.10 Udbytte. Udlodning og salg fra aktieselskaber 

Hvilke faktorer ligger til grund for, at Naalakkersuisut forventer en stigning af 
indtægterne på denne konto i 2018 og 2019? Skyldes det engangsbeløb ved salg 
af selskaber eller en forventning om større vækst i de enkelte selskaber, og i så 
hvilke? Udvalget har forståelse for, at de udbedte oplysninger kan kræve 
fortrolighed og vil naturligvis respektere dette. 

Svar: 

Naalakkersuisut forventer en stigning i indtægterne på konto 10.13.10 som skyldes en 
forventning i Royal Greenland om en større omsætning, hvilket selvfølgelig forudsætter 
en positiv resultatudvikling. På denne baggrund forventer selskabet at kunne udbetale et 
større udbytte til aktionæren i den næste årrække. 

5.5 Hovedkonto 10.13.11 Kontante udgifter til aktieselskaber 

Hvilke forventninger har Naalakkersuisut til den økonomiske udvikling i Great 
Greenland? 

Svar: 

Great Greenland har en anspændt økonomi, hvilket bl.a. skyldes svigtende omsætning. 



Naalakkersuisut har i indeværende år tilført Great Greenland kapital, og følger Great 
Greenlands kortsigtede genoprettelsesplan tæt. Naalakkersuisut er ved at afslutte et 
omfattende strategibidrag, der belyser mulighederne for at forbedre Great Greenlands 
økonomi på kort- og langsigt. 

Med venlig hilsen 

Kim 



Cirkulære om anskaffelse 

(TIl alle myndigheder i centralforvaltningen) 

1 

Generelle betingelser 

§ 1. Centralforvaltningens anskaffelse aftjenestebiler, der indregistreres som personvogn, kan ske 

inden for en anskaffelsespris på 375.000 kr. for den enkelte tjenestebil. 

Stk. 2. Ved anskaffelsesprisen forstås de samlede anskaffelsesudgifter, herunder bilens indkøbspris, 

afgifter, fragt udgifter og eventuelle øvrige udgifter i forbindelse med leveringen. 

Stk. 3. Eventuelt ekstraudstyr, herunder pigdæk, som anskaffes i forbindelse med køb af 

tjenestebiler, eller i tjenestebilens levetid, medregnes ligeledes i anskaffelsesprisen. 

Stk. 4. Indtægter ved salg af en anden tjenestebil, kan ikke tillægges beløbsrammen, men skal 

indtægtsføres i landskassens regnskab efter de herom gældende regler. 

Stk. 5. Tjenestebiler skal indkøbes som nye, bortset fra de tilfælde, hvor en tjenestebil overdrages 

mellem forskellige enheder i selvstyret. 

Stk. 6. Tjenestebiler kan tidligst udskiftes, når de er 5 år gamle regnet fra datoen for, hvornår de 

første gang er indregistreret, medmindre den hidtidige tjenestebil overdrages til en anden enhed i 

selvstyret. 

Stk. 7. Ved anskaffelse af tjenestebiler skal der ved valget lægges vægt miljøvenlighed og lavt 

brændstofforbrug. 

Stk. 8. Der skal således, inden der træffes afgørelse om anskaffelse af en tjenestebil, indhentes flere 

alternative tilbud på biler med relevante og sammenlignelige oplysninger om miljøvenlighed og 

brændstofforbrug. 

§ 2. Ved centraiforvaltningens anskaffelse aftjenestebiler, der indregistreres som personvogn til 

benyttelse i forbindelse med besøg fra udlandet på ministerniveau eller højere niveauer finder § 1 

ikke anvendelse. 

Kapitel 2 

Tjenestebiler til medlemmer af Naalakkersuisut 

§ 3. Medlemmer af Naalakkersuisut kan få stillet fri tjenestebil til rådighed, 

Stk. 2. Medlemmer af Naalakkersuisut kan under tjenesterejser eller andet ophold uden for Nuuk 

overlade brugen af tjenestebilen til departementet eller andre indenfor rammerne af de for 

tjenestebilen gældende forsikringsbetingelser. 

Stk. 3. Medlemmer af Naalakkersuisut skal straks ved ophøret af hvervet som medlem af 

Naalakkersuisut tilbagelevere den fri tjeneste bil til det departement, som har stillet tjenestebilen til 

rådighed. 
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Tjenestebiler til øvrige form~ I 

§ 4. Centralforvaltningen kan udover de i § 3 nævnte tilfælde anskaffe tjenestebiler, såfremt der er 

tjenstligt behov herfor. 

Stk. 2. Tjenstligt behov kan eksempelvis forlægge i forbindelse med befordring af personale i 

tjenstlig anledning eller af klienter i en institution, varetransport m.v. 

Stk. 3. Ved vurdering af det tjenstlige behov efter stk. 2, foretages en individuel og konkret 

vurdering af behovets omfang sammenholdt med mulighederne for at dække dette behov på 

billigere måde eksempelvis ved lån af andre tjenestebiler, kørsel i taxa m.v. 

Stk. 4. Bestemmelserne i stk. l, gælder ikke for tjeneste biler, der indregistreres på anden måde end 

som personvogn, eller i øvrigt indrettes med henblik på anvendelse til særlige tjenstlige formål, 

eksempelvis til transport af tjenestehunde. Sådanne tjenestebiler skal anskaffes billigst muligt under 

hensyntagen til en hensigtsmæssig opfyldelse af de særlige tjenstlige formål. 

§ 5. Anskaffelse og udskiftning af tjenestebiler i henhold til § 4, kan kun ske efter godkendelse af 

den departementschef, der har det overordnede ansvar for den enhed m.v., der planlægger at 

anskaffe eller udskifte en tjenestebil. 

§ 6. Tjenestebiler anskaffet i henhold til § 4, kan efter nærmere retningslinjer, fastsat af 

departementet for den pågældende enhed, benyttes af ansatte til befordring mellem tjenestested og 

bopæl og eventuel anden begrænset privat kørsel, såfremt dette ikke er til gene for den tjenstlige 

anvendelse. Sådan privat anvendelse vil eksempelvis kunne være begrundet i tilfælde, hvor en ansat 

har vagttjeneste eller anden tilsvarende uregelmæssig arbejdstid. 

Stk. 2. En ansats mulighed for at benytte en tjenestebil i henhold til § 4, til befordring mellem 

tjenestested og bopæl eller eventuel anden begrænset privat anvendelse ophører ved den ansattes 

fratræden af stillingen, herunder i forbindelse med fritstilleise i en opsigelsesperiode eller i en 

periode med rådighedsløn. 

§ 7. Det påhviler departementerne i overensstemmelse med dette cirkulære at sikre fastsættelse af 

retningslinjer for nettostyrede virksomheders anskaffelse og anvendelse af tjenestebiler. 

Kapitel 4 

Indberetning til skattemyndighederne 

§ 8. Den myndighed i centralforvaltningen, der har anskaffet tjenestebilen, skal sende Økonomi- og 

Personalestyreisen de nødvendige oplysninger til sikring af indberetning af skattepligtig fri tjenestebil 

eller tjenestebil til rådighed. 

Stk. 2. For medlemmer af Naalakkersuisut skal departementerne sende oplysningerne om fri 

tjenestebil til Formandens Departement, der forestår videresendeise af oplysningerne til Økonomi

og Personalestyreisen. 



§ 9. Oplysninger efter § 8, skal for medlemmer af Naalakkersuisut indlægges i lønsystemet som en 

fast lønart. Dette skal ske på det tidspunkt, hvor tjenestebilen stilles til rådighed frem til det 

tidspunkt, hvor tjenestebilen ikke længere er til rådighed. 

Stk. 2. For medlemmer af Naalakkersuisut, kan der kun ske fradrag i indberetning af antal dage med 

fri tjenestebil, såfremt tjenestebilen, f.eks. i perioder med tjenesterejser og ferie, overlades til en 

ansat i departementet, og pågældende indberettes for et tilsvarende antal dage med tjenestebil til 

rådighed, som fragår i indberetningen for medlemmet af Naalakkersuisut. 

Stk. 3. Formandens Departement kontrollerer, at oplysningerne om fri tjenestebil for medlemmer 

af Naalakkersuisut fremgår korrekt af lønspedfikationerne. 

Overgangs- og ikrafttrædelsesbestemmelser m.v. 

§ 10. Departementerne kan indenfor rammerne af nærværende cirkulære udarbejde supplerende 

regler for den daglige administration aftjenestebiler, registrering af bilernes anvendelse uden for 

arbejdstiden og indberetning af skattepligtig anvendelse af tjenestebilerne m.v. 

§ 11. Dette cirkulære træder i kraft den 1. juli 2014. 

Stk. 2. Samtidig ophæves cirkulære om anskaffelse af tjenestebiler af 22. december 2009 generelle 

retningslinjer af 5. november 1999 vedrørende centraladministrationens tjenestebiler som ændret 

ved den administrerende direktørs brev af 7. juli 2006. 

Formandens Departement, den 30. juni 2014 

I 
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Cirkulære om Landsstyrets brug af midler til repræsentationsudgifter, rejseudgifter og 
øvrige udgifter m.m. 
(Til alle medlemmer af Landsstyret og samtlige direktorater og enheder under landsstyre
områderne) 

Repræsentation 

§ 1. l medfør af landstingsloven om vederlag m.v. til medlemmer af Landstinget og 
Landsstyret m.v. er landsstyreformanden og landsstyremedlemmerne berettiget til at afholde 
repræsentationsudgifter for Landskassens regning. 

§ 2. Der skal være en særlig anledning til afholdelse af repræsentationsudgifter. Ved afhol
delse af repræsentationsudgifter skal der udvises sparsommelig. 

§ 3. Udgifter til repræsentation kan opdeles i følgende grupper: 
- Forplejning, 
- gaver og 
- øvrige udgifter. 
Stk. 2. Der må ikke afholdes udgifter af Landskassens midler til køb af tobaksvarer til 

repræsentation, til brug ved møder eller til andet brug. 

§ 4. Ved afholdelse af repræsentative udgifter, der omfatter forplejning m.m. på restauranter 
og på andre normalt offentligt tilgængelige steder, eller ved arrangementer i Hans Egedes 
Hus, i hjemmet, eller andre steder, skal der i hvert enkelt tilfælde udarbejdes en kort 
redegørelse, hvoraf det fremgår, hvorfor det er i Grønlands Hjemmestyres interesse, at 
udgiften afholdes af Landskassen. Redegørelsen skal endvidere være påført formålet med 
udgiftens afholdelse og identificere de deltagende personer, enten enkeltvis eller som gruppe, 
jf. § IS, stk. l. Redegørelsen skal underskrives af det pågældende medlem af Landsstyret og 
vedhæftes udgiftsbilagene. 
Stk. 2. Ved afholdelse af den i stk. l nævnte repræsentation, må udgiften til det enkelte 

arrangement ikke overstige de for tjenestemænd gældende dagpengesatser pr. døgn tillagt 
100% pr. deltager, medmindre der er tale om et arrangement med deltagelse af officielle 
repræsentanter som borgmester, minister eller på højere niveau. Eventuelle udgifter, der 
overstiger det fastsatte maksimum, betales af det pågældende landsstyremedlem. 

§ 5. Der kan afholdes repræsentative udgifter i form af gaver til enkeltpersoner, der har eller 
har haft en særlig betydning for Grønlands Hjemmestyre. Sådanne gaver kan gives i 
forbindelse med runde fødselsdage, d.v.s. 50,60, 70, 80, 90 og 100 år, ved 25, 40 eller 50 års 
jubilæum, ved indgåelse af ægteskab, ved sølvbryllup og guldbryllup og ved dødsfald. Der 
kan i hver enkelt anledning afholdes udgifter til gaver, som må anses for sædvanlige til den 
pågældende anledning. Udgifterne må dog ikke overstige 1.000 kr. i hver enkelt anledning. 
Stk. 2. Der kan i andre end de i stk. l nævnte tilfælde afholdes repræsentative udgifter i 

form af gaver til enkeltpersoner eller andre, der har ydet en særlig påskønnelsesværdig 
indsats. Sådanne gaver kan ydes i form af f.eks. blomster og vin m.m. Udgifterne må i hvert 
enkelt tilfælde ikke overstige 300 kr. 

Stk. 3. Der kan afholdes repræsentative udgifter i form af gaver til institutioner, herunder 
også institutioner under Grønlands Hjemmestyre, virksomheder, foreninger eller sammen-
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slutninger med hjemsted i Grønland eller med særlig betydning for Grønland. Dette kan ske, 
når pågældende institution m.v. afholder et jubilæumsarrangement eller en årsfest eller i 
anden særlig anledning. Der kan i hver enkelt anledning afholdes repræsentationsudgifter på 
indtil 5.000 kr. 

Stk. 4. I forbindelse med arrangementer med deltagelse af officielle repræsentanter som 
borgmester, minister eller på højere niveau, kan der afholdes udgifter i form af gaver udover 
de i stk. 1-3 nævnte tilfælde og udover de i bestemmelserne fastsatte beløb. 

Stk. 5. Såfremt der planlægges at yde en gave, som medfører en udgift, der i det enkelte 
tilfælde overstiger de i stk. 1- 3 nævnte beløb, eller såfremt der i andre tilfælde, end nævnt i 
disse bestemmelser, planlægges at yde en gave, skal der indhentes en forudgående skriftlig 
godkendelse hertil fra landsstyreformanden. Godkendelsen skal vedhæftes udgiftsbilaget ved 
bogføring heraf. 

Stk. 6. Udgifter til gaver til ansatte i Grønlands Hjemmestyre, herunder i de nettostyrede 
virksomheder, underliggende institutioner og enheder samt helt eller delvist hjemme
styreejede selskaber, i forbindelse med fratrædelse eller i andre særlige anledninger, betragtes 
ikke som repræsentationsudgifter og konteres på direktoratets konto. 

§ 6. Udgifter vedrørende arrangementer, hvor deltagerne udelukkende består af ansatte i 
Grønlands Hjemmestyres centraladministration og et eller flere medlemmer af Landsstyret 
samt eventuel ægtefælle eller samlever til de pågældende, konteres på direktoratets konto. 

Stk. 2. Såfremt deltagerne i et arrangement delvist består af ansatte i Grønlands Hjemme
styres centraladministration eller medlemmer af Landsstyret og delvist består af udefra 
kommende deltagere, skal der foretages en forholdsmæssig opgørelse af udgifterne, således at 
den del, der svarer til de ansatte i centraladministrationen betales af det direktorat, som står 
for gennemførelsen af arrangementet. Såfremt der er tale om et arrangement, hvor antallet og 
fordelingen af deltagere mellem embedsmænd og andre deltagere ikke kan fastlægges, kan der 
ske en skønsmæssig fordeling af udgifterne mellem Landsstyrets konto og direktoratets konto. 
Landsstyrets konto belastes den del af udgifterne, der vedrører landsstyremedlemmer og deres 
ægtefælle eller samlever samt udefra kommende deltagere. Direktoratets konto belastes den 
del af udgifterne, som vedrører ansatte i Grønlands Hjemmestyre og disses eventuelle 
ægtefælle eller samlever. 

§ 7. Øvrige udgifter, jf. § 3, stk. 1, omfatter reklame artikler og andre effekter, der frem
stilles specielt med Grønlands Hjemmestyres navn eller logo påtrykt. Udgifter hertil kan i 
mindre omfang afholdes over Landsstyrets konto uden opfyldelse af de krav til bilagene, 
formål, deltagerkreds m.v., som i øvrigt stilles for afholdelse af repræsentationsudgifter. 

Kapitel 2 

Rejse- og opholdsudgifler 

§ 8. l medfør af vederlagsloven dækkes udgifter til rejser, som landsstyreformanden og 
landsstyremedlemmer foretager i egenskab af landsstyreformand og landsstyremedlem. Kost 
og logi dækkes efter regning med efterfølgende afregning med Landskassen. 

Stk. 2. Der kan benyttes l. klasse eller tilsvarende klasse ved flyrejser, togrejser eller andre 
rejser. Det henstilles, at rejser tilrettelægges således, at mulige rabatordninger så vidt muligt 
udnyttes. 

Stk. 3. Såfremt et medlem af Landsstyret og ansatte i Grønlands Hjemmestyre benytter et 
fælles transportmiddel, og der ikke er udstedt faktura med pris for hver enkelt deltager, 
foretages en forholdsmæssig fordeling af udgifterne i forhold til antallet af deltagere. Den del 
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af udgiften, der kan henføres til landsstyremedlemmet, afholdes over Landsstyrets konto, 
medens udgifter for øvrige deltagere afholdes over de pågældende direktoraters konti. 
Stk. 4. Ved afholdelse af udgifter til kost, må udgifterne pr. døgn ikke overstige et beløb, 

som svarer til de for tjenestemænd gældende satser for dagpenge pr. døgn tillagt 100%. En 
samlet opgørelse med endelig afregning udarbejdes særskilt for hver enkelt rejse. Ved 
opgørelsen kan der ikke tages hensyn til, at udgifterne ved tidligere afregninger har været 
mindre end udgiftsrammen. Eventuelle udgifter, der overstiger det fastsatte maksimum, 
betales af det pågældende landsstyremedlem. 
Stk. 5. Såfremt en ansat i Grønlands Hjemmestyre i forbindelse med tjenesterejser modtager 

kost sammen med et medlem af Landsstyret, gælder bestemmelsen i stk. 4 tilsvarende. I 
sådanne tilfælde afholdes den del af udgiften, som kan henføres til den ansatte, over 
pågældende direktorats konto. For de ansatte skal der i øvrigt foretages fradrag i dagpenge, i 
de tilfælde, hvor dette følger af de gældende regler om godtgørelse af merudgifter ved 
tjenesterejser. 

Stk. 6. Der kan ikke afholdes udgifter til anskaffelse af beklædning for medlemmer af 
Landsstyret. Dog kan der i forbindelse med ijenesterejser afuoldes udgifter til vask og 
rensning af personlige beklædningsgenstande. Ligeledes kan der ved deltagelse i officielle 
arrangementer, hvor særligt festtøj er forudsat benyttet, afuoldes udgifter til leje affesttøj. 

§ 9. I medfør af vederlagsloven kan landsstyreformanden og landsstyremedlemmer under 
særlige omstændigheder medtage ægtefælle eller samlever på rejser, der indgår i hvervet som 
landsstyreformand eller landsstyremedlem. Denne adgang kan alene benyttes i forbindelse 
med arrangementer, hvori der indgår officielle repræsentanter som borgmester, minister eller 
på højere niveau, som medtager ægtefælle eller samlever. I øvrigt gælder bestemmelserne i § 
8, stk. 1-4 og stk. 6, tilsvarende for medrejsende ægtefælle eller samlever. 
Stk. 2. Såfremt der i andre tilfælde, end nævnt i stk. I, er relevant anledning til at medbringe 

ægtefælle eller samlever på tjenesterejse, skal der indhentes en forudgående skriftlig 
godkendelse hertil fra landsstyreformanden. Godkendelsen skal vedhæftes udgiftsbilaget ved 
bogføring heraf. 

Kapitel 3 

Øvrige udgifter 

§ 10. Udgifter i forbindelse med drift af Landsstyrets mødelokale og forplejning under eller 
i forbindelse med Landsstyrets eller enkelte landsstyremedlemmers brug af mødelokalet til 
tjenstlige formål, kan afholdes over Landsstyrets konto. Endvidere afuoldes over Landsstyrets 
konto udgifter til drift og eventuel anskaffelse af den bil, som benyttes i forbindelse med 
besøg fra udlandet på ministerniveau eller højere niveau. 

§ 11. Udgifter til kontorhold, herunder anskaffelse og drift af inventar, computere, mobil
telefoner og øvrige telefoner, tolkeudgifter, avishold, tjenestebil m.m. for medlemmer af 
Landsstyret afuoldes af det/de direktorater, som sorterer under landsstyreområdet. Tilsvarende 
gælder for udgifter til forplejning m.m. i forbindelse med møder og andre tjenstlige 
aktiviteter, der foregår i Nuuk eller andre steder, såfremt der ikke er tale om repræsentation 
efter reglerne i kapitel l. Såfremt et medlem af Landsstyret vælger at benytte taxa til lokal 
befordring i Nuuk i stedet for at have tjenestebil til rådighed, afuoldes udgifterne hertil 
ligeledes af pågældende direktorat. 
Stk. 2. Bestemmelserne i § 4, finder tilsvarende anvendelse på tjenstligt begrundede 

arrangementer, hvor deltagerne udelukkende består af medlemmer af Landsstyret og eventuelt 
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tillige af medlemmer af Landstinget. Dette gælder dog ikke udgifter til arrangementer, der 
foregår i Grønlands Hjemmestyres kontorbygninger, eller udgifter til kost under tjenesterejser, 
jf. § 8. 

Stk. 3. Udgifter omfattet af stk. 2, l. pkt. konteres på Landsstyrets konto, og skal holdes 
inden for udgiftsrammen i § 13 for landsstyremedlemmets repræsentationsudgifter. 

§ 12. I medfør af vederlagsloven stilles der tjenestebolig til rådighed for landsstyrefor
manden og landsstyremedlemmerne i overensstemmelse med reglerne i vederlagsloven. 

Stk. 2. Såfremt landsstyreformanden eller et landsstyremedlem ønsker møbleret bolig stillet 
til rådighed, forestår INI AIS møbleringen af boligen i henhold til den standard og udgift, som 
benyttes, når der i øvrigt stilles møbleret bolig til rådighed for ansatte i Grønlands 
Hjemmestyre. Et medlem af Landsstyret, som får stillet møbleret bolig til rådighed, betaler en 
løbende møbleringsafgift efter de herfor gældende satser. Landskassens udgift til INI AIS for 
møblering afboligen afholdes over Landsstyrets konto. 
Stk. 3. Såfremt der stilles møbleret bolig til rådighed, kan der alene afholdes flytteudgifter til 

transport m.m. af private effekter i samme omfang, som for ansatte i Grønlands Hjemmestyre, 
der får stillet møbleret bolig til rådighed. 

Kapitel 4 

Bevillingsrammer og godkendelse m.m. 

§ 13. Landsstyreformanden og hvert enkelt landsstyremedlem kan inden for sit ansvars
område afholde årlige udgifter til repræsentation på indtil 150.000 kr. Såfremt et 
landsstyremedlem ikke har været medlem af Landsstyret hele året, udgør beløbet til 
repræsentation IIl2-del af 150.000 kr. for hver påbegyndt måned, vedkommende har fungeret 
som landsstyremedlem. Endvidere kan landsstyreformanden disponere over en fælles konto til 
repræsentation på indtil 1.000.000 kr. 
Stk. 2. Et landsstyremedlem kan efter forudgående skriftlig godkendelse fra landsstyrefor

manden få dækket repræsentationsudgifter over fælleskontoen for repræsentation. For at opnå 
en sådan godkendelse kræves følgende oplyst: 
- formål med udgiftens afholdelse, 
- deltagende personer herunder antal, enten enkeltvis eller som gruppe og 
- skøn over forventede udgifter. 
Stk. 3. Anmodninger om betaling over fælleskontoen efter stk. 2, kan fremsendes for 

repræsentationsudgifter i forbindelse med officielle besøg fra udlandet eller ved Landsstyrets 
officielle besøg i udlandet, såfremt der deltager officielle repræsentanter som borgmester, 
minister eller på højere niveau, og i øvrigt, hvor Grønlands Hjemmestyre er repræsenteret ved 
udstillinger, messer eller tilsvarende arrangementer. 

Stk. 4. I forbindelse med landsstyreformandens godkendelse efter stk. 2, vil der blive 
meddelt et maksimalt beløb, som kan afholdes over fælleskontoen. 
Stk. 5. Ved indhentelse af godkendelse efter stk. 2, benyttes en formular, der er vedlagt dette 

cirkulære. Når udgifterne er opgjort, afregner det pågældende landsstyreområde de samlede 
udgifter, dog maksimalt det godkendte beløb, med Landsstyrets Sekretariat. Ved afregningen 
fremsendes samtidig kopi af bilagene vedhæftet kopi af landsstyreformandens skriftlige 
godkendelse af, at udgiften kan afholdes over fælleskontoen. 
Stk. 6. Såfremt der i de i stk. 3 nævnte tilfælde er behov for at afholde udgifter til transport, 

indkvartering m.m., for andre end landsstyremedlemmer og ansatte i Grønlands Hjemmestyre 
eller disses ægtefælle eller samlever, kan sådanne udgifter afholdes over fælleskontoen efter 
reglerne i stk. 2-5 om repræsentationsudgifter. 

4 



§ 14. Landsstyret fastsætter en ramme for landsstyrefonnandens og landsstyremedlemmer
nes udgifter til rejser i forbindelse med hvervet som medlem af Landsstyret. 
Stk. 2. Den del af bevillingen på Landsstyrets konto, som ikke afsættes til repræsentation og 

rejseudgifter, anvendes til andre udgifter, der afholdes i medfør af vederlagsloven eller i 
øvrigt kan afholdes over Landsstyrets konto i henhold til bevillingsforudsætningerne for 
kontoen. Landsstyrets Sekretariat er bemyndiget til at disponere og godkende sådanne 
udgifter. 

§ 15. De landsstyremedlemmer, som afholder repræsentationsudgifter for Landskassens 
regning, skal på det enkelte bilag anføre formålet med udgiftens afholdelse, samt identificere 
de deltagende personer, enten enkeltvis eller som gruppe. 
Stk. 2. Bilag for repræsentationsudgifter, der afholdes over Landsstyrets konto, skal 

underskrives af pågældende medlem af Landsstyret. 
Stk. 3. Ved underskrivelsen, jf. stk. 2, indestår landsstyremedlemmet for, at udgiften er af 

repræsentativ karakter, samt at der er bevillingsmæssig dækning for udgiftens afholdelse. 

§ 16. Det enkelte medlem af Landsstyret er inden for sit ressortområde ansvarlig for 
overholdelsen af bestemmelserne i cirkulæret, herunder for overholdelse af bevillings
rammerne for pågældendes udgifter til repræsentation og rejseudgifter. 
Stk. 2. Sagsbehandling og bogføring af udgifter, til repræsentation og rejseudgifter, som det 

enkelte landsstyremedlem kan afholde over Landsstyrets konto i henhold til nærværende 
cirkulære, varetages af de hertil valgte direktorater. Direktoraterne varetager ligeledes 
budgetopfølgning for de samme udgifter. Landsstyrets Sekretariat varetager sagsbehandling 
og bogføring samt budgetopfølgning for udgifter vedrørende landsstyreformanden samt andre 
udgifter, der afholdes over Landsstyrets konto. 

Stk. 3. Bestemmelserne i dette cirkulære supplerer Grønlands Hjemmestyres til enhver tid 
gældende regnskabsbestemmelser. Sådanne bestemmelser skal derfor overholdes tillige med 
bestemmelserne i dette cirkulære. 

KapitelS 

Ikrafttrædelse 

§ 17. Dette cirkulære træder i kraft den IS. december 2005. Samtidig ophæves landsstyre
cirkulære om Landsstyrets brug af repræsentation af l. august 1993. 

Gronlands Hjemmestyre, den 14. december 2005 

Hans Enoksen 
I 

Kaj Kleist 

Bilag: I. Fonnular til redegørelser i henhold til § 4, stk. l eller § 11, stk. 2, l. pkt. 
2. Formular til anmodninger i henhold til § 13, stk. 2. 
3. Vejledende emneoversigt. 
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Landsstyrets Sekretariat 
1. nr. 02.13 
14. december 2005 

Vejledende oversigt over emner, som er reguleret i cirkulære af 14. december 2005 om Landsstyrets brug af midler til repræsentationsudgifter, rejseudgifter og øvrige 
dgifter m.m. Cirkulæret indeholder de bindende regi 

Eksempel Regler Personkreds Begrænsninger Særlige krav Kontering 
Generelt §§1,2og3 Generelt. I Ingen tobaksvarer. Sparsommelighed. Landsstyret 
(Repræsentation) Særlig anledning. 
Frokost, eller middag §4 Landsstyremedlemmer, embedsmænd Maksimalt beløb (dagpengesats + Skal være i Grønlands Hjemmestyres Landsstyret 
på restaurant m.m. og ekstern deltager. 100%) pr. deltager pr. interesse. Skriftlig redegørelse underskrives 
(Repræsentation) arrangement af landsstyremedlemmet. 
Gaver § 5, stk. 1-4 Eksterne personer. Personer: 1.000 kr. Afhænger afhver enkelt bestemmelse i § 5, Landsstyret 
(Repræsentation) Institutioner m.m. Institutioner m.m.: 5.000 kr. stk. 1-3. 

I Mindre gaver: 300 kr. 
l 

Dispensation (gaver) § 5, stk. 4 Forudgående skriftlig godkendelse af Landsstyret 
landsstyreformanden 

Gaver § 5, stk. 5 Ansatte i Grønlands Hjemmestyre, Direktoratet 
(Ikke repræsentation) (Kontering) underliggende institutioner m.m. 
Personalesammenkomst § 6, stk. I Landsstyremedlemmer og ansatte j Direktoratet 
(Ikke repræsentation) (Kontering) Grønlands Hjemmestyre samt evt. 

ægtefælle og samlever. 
Fordeling § 6, stk. 2 Ansatte i Grønlands Hjemmestyre Landsstyret! 
(Repræsentation). (Kontering) m.fl. og udefrakommende deltagere. 

~mpeligere krav til dokumentation for 
direktoratet 

Reklameartikler m.m. §7 Eksterne personer m.m. Udgifter i mindreomlan-g-. --- Landsstyret i 

(Repræsentation) udgifter til reklameartikler og lignende. 
Transport § 8, stk. 1-2 Landsstyremedlemmer. Efter regning. Henstilling om udnyttelse af Landsstyret 

rabatordninger. 
Fælles transport § 8, stk. 3 Landsstyremedlemmer, ansatte i Regning fordeles forholdsmæssigt. Landsstyret! 

(Kontering) Grønlands Hjemmestyre og andre. direktoratet -
Kost § 8, stk. 4-5 Landsstyremedlemmer. Efter regning, men maksimalt Landsstyret 

i dagpengesats + 100%pr. døgn 
Beklædning m.m. § 8, stk. 6 Landsstyremedlemmer. Ikke anskaffelse Vask eller rensning ved rejser Landsstyret 
Medrejsende ægtefælle §9 Landsstyremedlemmer og disses Særlige omstændigheder Deltagelse af officielle repræsentanter som Landsstyret 

ægtefælle eller samlever. borgmester, minister eller på højere niveau 
Kontorholds- og §11 Landsstyremedlemmer og ansatte i Direktoratet 
mødeudgifter Grønlands Hjemmestyre. 
Forplejning § 11, stk. 2 Landsstyremedlemmer og Bestemmelserne i § 4 for visse Tjenstligt begrundede arrangementer samt Landsstyret 

landstingsmedlemmer. arrangementer. krav svarende til § 4. 
Tienesteboli~ § 12 Landsstyremedlemmer. Vederlagslovens regler. Landsstyret 
Møblering af bolig § 12 Landsstyremedlemmer. INI A/S' s standard Møbleringsafgift. Landsstyret 
Bevillingsrammer m.m. § 13-14 Landsstyremedlemmer. Landsstyret 

. Disponering og ansvar § 15-16 Landsstyremedlemmer og direktorater. Landsstyret 



Landsstyrets Sekretariat 
J. nr. 02.13 
14. december 2005 

Anmodning om dækning af udgifter over Landsstyretsfælleskonto for repræsentation jf. 
cirkulære om Landsstyrets brug af midler til repræsentation m.m. Ira (enhedens navn) 

Formål med ud~iftens afholdelse 

Deltagere, enkeltvis eller som gruppe 

Udgiftsskon 
Forplejning 
Transport 
Opholdsudgifter 
Gaver 
I alt (kr.) 

(Landsstyremedlemmets underskrift) 

Godkendt udgiftsramme: ______ _ 

Nuuk, den: 
(Landsstyreformandens underskrift) 

Noteret i Landsstyrets Sekretariat 
(Sekretariatets underskrift) 

Den underskrevne formular returneres tillandsstyreområdet efter registrering i Sekretariatets 
regnskabsfunktion. 



Landsstyrets Sekretariat 
J. nr. 02.13 
14. december 2005 

Redegørelse i henhold til § 4, stk. 1, eller § 11, stk. 2, 1. pkt. i cirkulære af 14. december 
2005 om Landsstyrets brug af midler til repræsentation m.m. fra (landsstyremedlemmets 
navn) 

Formål med udgiftens afholdelse 

Deltagere, enkeltvis eller som gruppe 

Redegørelse for, hvorfor det er i Grønlands Hjemmestyres interesse, at udgiften afholdes af 
Landskassen 

I Udgifter i alt ifolge vedhæftede bilag: 

Nuuk, den : ____ _ 
(Landsstyremedlemmets underskrift) 

Den underskrevne formular vedhæftes udgiftsbilagene i direktoratets bogholderifunktion. 



Aningaasaqarnermut Ataatsitassaqarnermullu Naalakkersuisoq 

Naalakkersuisoq for Finanser og Råstoffer 
GOVERNMENT OF GREENLAND 

Til: 

Inatsisartuts Finansudvalg 

Besvarelse af spørgsmål fra Finansudvalget til FFl 2016 

Jeg fremsender hermed på Naalakkersuisuts vegne de samlede besvarelser af 
spørgsmålene til FFL 2016, som Naalakkersuisut fik fra Inatsisartuts Finansudvalg. 

Besvarelserne er opdelt på enkelte departementer og på Udenrigsdirektoratet. 

M{)e~ vep hilsen 

i .. /0'i 
• J \.?:XCc4. 

Andreas Uldum 

1 
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P. o. Box 1037 

3900 Nuuk 

Te!. (+299) 34 5000 

Fax (+299) 34 6350 

E-mail: oed@nanoq.gl 

www.nanoq.gl 



Naalakkersuisut Siulittaasuata Naalakkersuisoqarfia 

Formandens Departement 
GOVERNMENT OF GREEN LAND 

Allakkiaq 
Notat 

Uunga 

Til 

Assinga uunga 
Kopi til 

Finansdepartementet 

Formandens Departements svar på spørgsmål fra Finans- og Skatteudvalget if. 
med FFl 2016 2. beh. 

3.14. Afsnit 7.1.3, Infrastruktur - havne og lufthavne, side 106 

c) På side 107 nederst nævner Naalakkersuisut, at finansieringen af 
moderniseringen af lufthavns strukturen primært bygger på tre dele. 
Udvalget ønsker en uddybning af de to sidste pinde. Hvilke 
Selvstyreejede selskaber forventes, at skulle sælges? 
Hvordan agter Naalakkersuisut at "tilpasse kapital strukturen"? 

Svar: 
Som det fremgår af "Redegørelse om ejerskabsforhold og udvikling i de helt eller delvist 
selvstyreejede aktieselskaber" beskrives det hvordan selskaberne grupperes i tre 
forskellige kategorier. Herunder "Kommercielle selskaber" samt "Selskaber med 
kommercielle formål og andre specifikt definerede mål". Man kan således vælge at 
frasælge dele af selskabet eller hele selskabet. Det er det der menes med "eventuelle 
frasalg i selvstyreejede aktieselskaber", men som det fremgår af redegørelsen bør en 
sådan hel eller delvis privatisering have bred politisk opbakning og ske på et oplyst 
grundlag. 

Tilpasning af kapitalstruktur i et overkapitaliseret selskab kan ske ved, at selskabet 
udbetaler ekstraordinært udbytte til sin ejer, således at selskabets egenkapital 
reduceres. Herefter vil selskabets kapitalbehov i højere grad skulle opfyldes via 
fremmedkapital, og dermed sker der en bedre forrentning af den tilbageværende 
egenkapital. 

03-10-2015 

Sags nr. 2015-117145 

Dok. nr. 2043039 

Postboks 1015 

3900 Nuuk 

Tlf. (+299) 3450 00 

Fax (+299) 32 50 02 

E-mail: govsec@nanoq.gl 

www.naalakkersuisut.gl 



Selskabet kan opnå en ekstraordinær indtægt ved frasalg af aktiviteter. Indtægten ved 
frasalget vil aflejre sig i selskabets egenkapital, og vil dermed kunne komme til 
udbetaling som ekstraordinært udbytte. 

3.6. Afsnit 3.3, Udviklingen i de fem største Selvstyreejede selskaber, side 92 

Naalakkersuisut oplyser, at de helt eller delvist Selvstyreejede aktieselskaber 
beskæftiger over fire tusinde medarbejdere, hvoraf størstedelen arbejder i 
Grønland. 

a) I hvilket omfang anvendes traineeordninger 
selskaber? 

de Selvstyreejede 

Svar: 
KNI og Royal Arctic Line har oplyst at de ikke har noget de betegner "trainees". Til 
gengæld har Royal Arctic Line omfattende elevprogrammer med 72 elever i 2015, som 
løbende veksler mellem skoleophold og praktikplads i rederiet. KNI oplyser at de i dag 
har 55 hk elever og 15 unge har gennemført deres handelsuddannelse i år. 

Tele Greenland oplyser at de ikke har en egentlig trainee ordning, men har trainee 
lignende aktiviteter. Herunder uddannelse af ufaglærte medarbejdere, praktikpladser til 
Grønlandske studerende i Danmark. Ligesom selskabet har 34 elever fordelt ud på 
forskellige faggrupper. 

Både Royal Greenland og Air Greenland oplyser at de har trainee ordninger. Royal 
Grenland oplyser at de blandt andet har et International Management Trainee program, 
for unge grønlandske universitets uddannede. Ligesom de har haft trainees i 
Økonomiafdelingen og HR. Royal Greenland oplyser endvidere at de bruger trainees 
når chancen byder sig, og fastansætter når forløbet har været godt. 
Air Greenland oplyser at de lige har ansat 8 lokale helikopterpiloter som trainees, med 
en horisont på 3 år som trainees. Derudover har man også ca. 30 elever og 
praktikanter. 

c) Hvad gør Naalakkersuisut for at overbevise unge, der har taget en 
uddannelse i Danmark, om at vende tilbage til Grønland? 

Svar: 
Grønlands Selvstyre afholder sammen med erhvervslivet hvert år jobmesse i Danmark, 
hvor der er særligt fokus på dialog med vores studerende om jobmulighederne med 
henblik, at de skal vende hjem efter endt uddannelse. 

d) Hvor stor en del af RALs overskud kan henføres til fragtprisstigningeme? 

Svar: 

Er der tanker om at sænke disse igen? Hvilke forventninger har man til 
fragtmængden i de kommende år? 

Fragtstigningen på 4,8 % per 1. marts 2015 har år til dato august haft en effekt på Royal 
Arctic Lines omsætning på 13,1 mio.kr. målt over samme periode sidste år, hvilket 
modsvarer den forventede effekt. Effekten af ratestigning skal ses i lyset af en effekt på 
mængdeudviklingen på 18,9 mio.kr. år til dato, hvilket illustrerer følsomheden af 



mængdeudviklingen. Effekten af ratestigningen for 2015 forventes at blive 22,4 mio.kr. 
og vil som udgangspunkt påvirke resultatet positivt med dette beløb. 

Rederiet står foran nybygninger og infrastrukturforbedringer samt strukturelle ændringer 
i 2016 og er under disse bundet af covenants fra långivers side, der binder selskabet i 
form af indtjeningskrav for året. I lyset heraf og med udgangspunkt i følsomheden af 
udviklingen af godsmængderne, er det ikke rederiets hensigt at sænke fragtraterne på 
nuværende tidspunkt. 

Selskabets forventninger til godsmængderne i 2016 bygger på en godsmængdevækst 
0,42 % nordgående, svarende til den historiske udvikling siden 1979 og uændret 
sydgående og internt. I budget 2016 er der dog indregnet et beskedent fald nordgående 
som modsvares af en vækst sydgående. Vi forventer således kun en moderat stigning i 
godsmængderne på 0,7 % samlet set i 2016. 

e) Hvad kan der siges om udviklingen i de øvrige - ikke nævnte 
Selvstyreejede selskaber? Hvert eneste selskab bedes gennemgået. 

Svar: 
Formandens Departement har erfaret, at der her spørges til nøgletal og hovedtal for 
selskaberne. Formandens Departement udgiver hvert år en redegørelse, som 
omhandler selskaberne. Redegørelsen indeholder et bilag for hvert af selskaberne, 
som indeholder de af Finansudvalget ønskede oplysninger, nemlig nøgletal og 
hovedtal samt væsentlige oplysninger om selskabet. Denne redegørelse som vil 
besvare udvalgets spørgsmål eftersendes i løbet af ultimo november måned, lige så 
snart den er godkendt i Naalakkersuisut. 

5.1 Hovedkonto 10.01.27 Forsoningskommissionen 

Udvalget ønsker at modtage en status over forsoningskommissionens 
borgerinddragende aktiviteter. 

Svar: 

Forsoningskommissionen har iværksat forskellige borgerinddragende aktiviteter samt 
holdt oplæg og møder med relevante organer i forskellige platforme i løbet af 2015. 

Kommissionen har netop afholdt en række møder i dele af Nordgrønland for at komme i 
dialog med borgerne og indhente viden. Kommissionen afholdte borgermøder i 
bostederne Qaanaaq, Upernavik, Kullorsuaq, Uummannaq, Saattut og lIulissat. 

Dertil var der dialog- og oplysningsmøder med forskellige foreninger og institutioner så 
som SPS, Piareersarfiit, alderdomshjemmene, Sullissiviit, personale i folkeskolerne, 
lIulissani Qullissat Ikinngutaat, Utoqqaat Peqatigiiffii, Aalisartut Piniartullu peqatigiiffii. 

Udover møderne havde kommissionen interaktion med individuelle borgere i forskellige 
fora samt informations baseret dialog med borgerne via de lokale radiostationer. 

Kommissionen har ligeledes igangsat indsamling af individuelle beretninger, der tager 
udgangspunkt i udfordringer de enkelte har stået overfor. 



Derudover har kommissionen igangsat en repræsentativ befolkningsundersøgelse, hvor 
der tages udgangspunkt i sociokulturelle forhold. Denne aktivitetsdel gennemføres ved 
hjælp af telefoninterviews. 

En række relevante emner er blevet taget op og disse vil blive behandlet og præsenteret 
i den næste statusrapport som udkommer i 2016. 

For yderligere overblik, skal Naalakkersuisut henvise til Forsoningskommissionens 
årlige statusrapport, der udkom i september 2015 og efterfølgende omdelt til alle 
medlemmer af Inatsisartut. 

5.2 Hovedkonto 10.06.27 Pulje til uafhængig research omkring større 
industriproj ekter. 

Det fremgår af budgetbidraget, at borgere, lokalsamfund, medier og relevante 
organisationer i Grønland inden for bevillingen kan søge midler til igangsættelse 
af undersøgelser, rådgivning til afdækning af særlige problemstillinger relateret 
til konkrete råstof- og industriprojekter samt til afholdelse af møder om 
projektets påvirkning af samfundet og miljøet. 

a) Det er udvalgets håb, at bevillingerne udnyttes så effektivt som muligt. 

Svar: 

Udvalget ønsker derfor at få oplyst omfanget af bevillingens anvendelse 
til relevante formål. 

Naalakkersuisut er enig i udvalgets håb. På nuværende tidspunkt (30. september 2015) 
er der blevet bevilget % af den samlede bevilling til tre ansøgere. (750.000 kr. af 
1.000.000 kr.) 

b) Udvalget ønsker at få oplyst, hvem der har søgt om midler og til hvilke 
formål. 

Svar: 
Følgende har ansøgt og har fået bevilget midler til projekter: 
KNR (Kalaallit Nunaata Radioa): "Undersøgelse af den sydgrønlandske befolknings 
holdning til de store fremtidige industriprojekter i Kvanefjeldet samt Kringlerne, dem der 
er for og dem der er imod, og belyse deres begrundelser." 
ICC (Inuit Circumpolar Conferenee): "For bedre borgerindragelse at indsamle vigtig 
viden til høringssvar i forbindelse med måske kommende uranprojekter" 
TIG (Transparency International Greenland): "National debat om Nationalparken. 
Informationskam pagne". 

c) Udvalget ønsker at få oplyst, om der efter Naalakkersuisuts vurdering er 
afsat tilstrækkelige midler, eller om der er behov for en 
bevillings forhøj els e? 

Svar: 
På nuværende tidspunkt (30. september 2015) er der stadig % af den samlede bevilling 
til resten af året. Naalakkersuisut afventer om der vil indkomme en eller to sidste 
ansøgninger, der vil kunne udmønte den fulde bevillingsramme. Naalakkersuisut mener, 



at der er afsat tilstrækkelige midler, og at det ikke vil være nødvendigt med en 
bevillingsforhøjelse. 

5.3 Hovedkonto 10.10.10 Naalakkersuisut 

a) Udvalget skal venligst udbede sig en kopi af de cirkulærer, som vedrører 
anvendelsen af midler over denne hovedkonto. 

Svar: 
Se venligst bilag indeholdende "Cirkulære om anskaffelse af tjeneste biler" og "Cirkulære 
om Landsstyrets brug af midler til repræsentationsudgifter, rejseudgifter og øvrige 
udgifter m.m.". Det sidste cirkulære forefindes kun på dansk, men er et af de cirkulærer, 
der skal vedligeholdes. Den nye version vil være at finde på både grønlandsk og dansk. 

b) Har man opgivet at udarbejde og vedligeholde en samlet samling af 
cirkulærer indenfor det offentlige område? 

Svar: 
Naalakkersuisut kan oplyse, at administrationen er i gang med at udarbejde og 
vedligeholde flere cirkulærer, der er og vil være gældende indenfor det offentlige 
område. Derved kan Naalakkersuisut afvise, at det løbende arbejde med cirkulærer 
skulle være opgivet. 

5.4 Hovedkonto 10.13.10 Udbytte. Udlodning og salg fra aktieselskaber 

Hvilke faktorer ligger til grund for, at Naalakkersuisut forventer en stigning af 
indtægterne på denne konto i 2018 og 2019? Skyldes det engangsbeløb ved salg 
af selskaber eller en forventning om større vækst i de enkelte selskaber, og i så 
hvilke? Udvalget har forståelse for, at de udbedte oplysninger kan kræve 
fortrolighed og vil naturligvis respektere dette. 

Svar: 

Naalakkersuisut forventer en stigning i indtægterne på konto 10.13.10 som skyldes en 
forventning i Royal Greenland om en større omsætning, hvilket selvfølgelig forudsætter 
en positiv resultatudvikling. På denne baggrund forventer selskabet at kunne udbetale et 
større udbytte til aktionæren i den næste årrække. 

5.5 Hovedkonto 10.13.11 Kontante udgifter til aktieselskaber 

Hvilke forventninger har Naalakkersuisut til den økonomiske udvikling i Great 

Greenland? 

Svar: 

Great Greenland har en anspændt økonomi, hvilket bl.a. skyldes svigtende omsætning. 



Naalakkersuisut har i indeværende år tilført Great Greenland kapital, og følger Great 
Greenlands kortsigtede genoprettelsesplan tæt. Naalakkersuisut er ved at afslutte et 
omfattende strategibidrag, der belyser mulighederne for at forbedre Great Greenlands 
økonomi på kort- og langsigt. 

Med venlig hilsen 

Kim 


